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ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

در شــماره پایــان ســال عصــر تراکنش 
برگزیدگانــی بــه انتخــاب مخاطبــان 
کارخانــه نــوآوری رســانه راه کار معرفی 
کردیم. در دو دسته کلی تأثیرگذارترین 
چهره هــا و برتریــن اپلیکیشــن ها و ســرویس های مالــی، 
نظرسنجی ای را برگزار کردیم و در نهایت در شماره گذشته 
نتایج این نظرسنجی ها را در معرض نگاه مخاطبان مان قرار 
دادیــم. خودمــان هــم انتظــار چنیــن اســتقبال و حجــم 
مشــارکت در نظرســنجی را نداشــتیم. معرفی ســتارگان 
صنعت فناوری های مالی ایران ایده ای بود که از همان زمان 
پیدایــش عصر تراکنش، یعنی هفت ســال پیش در ســر 
می پروراندیم، اما هر بار که پیامدهای این انتخاب را سبک 
و ســنگین می کردیم، اجرای آن را به زمانی که صنعت به 

بلوغ لازم برای پذیرش آن برسد، به تعویق می انداختیم.
تصور می کنم امروز صنعــت فناوری های مالی کشــور به 
بلوغ خوبی رسیده است. این بلوغ را ما در راه کار به عنوان 
ماهیتی کــه با بیــش از یکصد کســب وکار بــا موضوعات 
فعالیت گوناگــون و با فرهنگ ها و ســاختارهای متنوع در 
ارتباط هستیم، شاهدیم. احتمالاً اگر چند سال قبل این 
نظرسنجی را اجرا و منتشر می کردیم، میزان بازخوردهای 
منفی آن بســیار زیــاد بود. بــا شــروع فرایند نظرســنجی 
پیشــنهادهای زیادی ســمت ما آمد و ما همزمــان برخی 
از این پیشــنهادها را اعمال کردیم. بعد از انتشــار شماره 
پایان سال عصر تراکنش نیز بازخوردهای زیادی درباره این 

نظرسنجی ها دریافت کردیم.
می دانیــم کــه اولیــن تجربه مــا در برگــزاری نظرســنجی و 
معرفــی ســتاره ها بــدون اشــکال نبــوده و احتمــالاً در این 
نظرسنجی برخی بخش ها دیده نشــده و برخی چهره ها 
جا مانده اند؛ با این حال تمام تلاش ما این بود که به صورت 
جامع و مانع بخش هــای مهــم و چهره ها را ببینیــم و اگر 
نقصی وجود داشته، حتماً به دنبال بهبود آن در دوره های 
آتــی هســتیم. بازخوردهــای همراهــان همیشــگی عصر 
تراکنش بــه ما در برگــزاری بهتر این نظرســنجی ها کمک 
خواهد کرد. علاوه بر این برنامه مــا برگزاری رویدادی برای 

معرفی این برگزیدگان و تقدیر از آنهاست.
در اولیــن دور معرفــی برگزیــدگان صنعــت فناوری هــای 
مالــی ایران بیــش از همــه در بخــش انتخــاب زنــان فعال 
صنعــت بازخــورد داشــتیم. در ایــن بخــش مــا شــاهد 
مشارکت بیشتری در نظرسنجی بودیم و در نهایت نتایج 
منتشرشده آن بیش از سایر بخش ها بازخورد داشت. در 
نتایج نهایی این نظرسنجی پدیده ها و چهره هایی داشتیم 
که پیش از این کمتر شناخته شده بودند و معتقدم یکی 

از کارکردهای این نظرسنجی ها نیز معرفی و شناخت 
چهره های جدید، اما توانمند به سایر بازیگران صنعت 
است. میزان مشارکت در این بخش از نظرسنجی نیز 
نشــان داد که چقدر پتانسیل و چقدر اشــتیاق درباره 

زنان فعال وجود دارد.
در فهرست اولیه نظرسنجی عصر تراکنش میان زنان 
تأثیرگذار صنعت، نام 40 خانم فعال دیده می شــد که 
مــا در شــماره های پیشــین ماهنامــه در دو بخــش این 
چهره ها را معرفی کرده بودیم. از آنجایی که در صنعت 
مالی ایران به هر علتی مشارکت زنان در لایه های ارشد 
مدیریتی اندک است، ما امیدواریم با معرفی زنان فعال 
صنعت، نقشــی در فراهم ســازی شــرایط برای حضور 
بیشتر آنها در تصمیم گیری و تصمیم سازی و در نتیجه 

شکوفایی بیشتر صنعت مالی کشور داشته باشیم.
باور دارم تمام 40 خانم حاضر در فهرست نظرسنجی، 
زنانی توانمند هســتند که برای رســیدن بــه جایگاهی 
که اکنون در آن حضــور دارند، بیــش از مردانی هم رده 
خود تلاش کرده انــد و همه این زنان، منتخب و ســتاره 
هســتند. تا امروز تعریف ما از ماهنامه عصر تراکنش 
آینه فعالان صنعت بوده و در هر شماره تلاش کرده ایم 
ضمن معرفی چهره ها، محصولات و خدمات صنعت، 
فضایی برای انتشار و اشتراک فکر و اندیشه صاحبان 
نظــر فراهــم کنیــم. در این مســیر همــواره نگاه مــان به 
زنان فعــال صنعت مثبــت بــوده و از هر فرصتــی برای 
به اشتراک گذاشــتن تجربیات آنها استفاده کرده ایم. 
به عنوان یک خانم با تمام وجود موانع فعالیت حرفه ای 
بانوان را تجربه کرده ام و به عنوان مادر دو دختر، مشتاق 
تجربــه آینــده ای هســتم کــه در آن دختــران و زنــان بــا 
اعتمادبه نفس بالا و موانع کم به فعالیت حرفه ای خود 

می پردازند.
برای تجربه چنین آینــده ای آنچه را در تــوان داریم، به 
خدمــت خواهیــم گرفــت و در شــماره های آتــی عصــر 
تراکنــش نیز قطعــاً به معرفی زنــان تأثیرگــذار صنعت 
ادامه خواهیــم داد. می دانم حضور فعال در رســانه ها 
ممکن است برای اکثر زنان ترسناک باشد، ولی معتقدم 
زنــان بایــد جرئــت و جســارت حضــور را بیابنــد و از به 
اشتراک گذاشتن ایده ها و اندیشه هایشان نهراسند. 
ما در سال 1402 نیز، چه در عصر تراکنش و چه در سایر 
محصولات راه کار نگاهی ویژه به زنان فعال کسب وکاری 
خواهیــم داشــت و به دنبــال افزایش تعــداد ایــن زنان 
هستیم و امیدوارم فهرســتی که امســال از زنان فعال 

صنعت منتشر می کنیم، پربارتر از قبل باشد 

مروری بر تجربه معرفی برگزیدگان صنعت در عصر تراکنش 

پیامدهای یک انتخاب
مینا والی

مدیرمسئول

ما امیدواریم با 
معرفی زنان فعال 
صنعت، نقشی در 
فراهم سازی شرایط 
برای حضور بیشتر 
آنها در تصمیم گیری 
و تصمیم سازی و 
در نتیجه شکوفایی 
بیشتر صنعت 
مالی کشور داشته 
باشیم.
باور دارم 
تمام 40 خانم 
حاضر در فهرست 
نظرسنجی، زنانی 
توانمند هستند 
که برای رسیدن به 
جایگاهی که اکنون 
در آن حضور دارند، 
بیش از مردانی 
هم رده خود تلاش 
کرده اند و همه این 
زنان، منتخب و 
ستاره هستند
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شماره شصت ونهم

رضا قربانی
سردبیر

کار سخت است، ولی برخی کارها سخت تر و البته طاقت فرسا؛ مثل 
کار در معدن و پر کردن صفحات سفید یک نشریه. کسانی که کارهای 
سخت را قبول می کنند گاهی اوقات، در درون شان دل شان می خواهد 
برای آنها هورا بکشــند و روی دســت بگیرند و بگویند که دوست شان 
دارند. بگویند که ممنون آنها هســتند و قدر تلاش هایشــان را می دانند. ولی این دســت 
تکان دادن ها در دنیای خیال رخ می دهد و در عالم واقع،کار نبردی ناتمام است؛ در این نبرد 
کسی برای سربازان دست تکان نمی دهد! شاید ژنرال ها سهمی از هیاهو ببرند، ولی آنهایی 

که در میانه میدان هستند، نصیبی نمی برند.
اکنون و بعد از مدت ها پیگیری مینا حاجی، تلاش می کنم آخرین یادداشتم برای ماهنامه 
عصر تراکنش را در جایگاه ســردبیر بنویســم. در این ســال ها برای تمام شــماره های این 
نشریه یادداشــت نوشــته ام؛ گاهی از چهارچوب ســردبیر خارج شــده ام و به عنوان یک 
فعال صنفی صحبت کرده ام و گاهی در مدار بوده ام و گاهی خارج از مدار. در این سال ها 
تلاش کردم این نشریه طعم و مزه مخصوص خودش را داشته باشد؛ با اینکه کاری شدیداً 
وابسته به روحیات شخص من بوده، ولی تلاش کردم این نشریه بیشتر از اینکه بازنمایی 
درونیات من باشد، آینه ای باشد برای همه کسانی که در اکوسیستم فناوری های مالی ایران 
فعالیت می کنند. بارها تغییر مسیر داشتیم و در همین زمان کوتاه شش ساله دو بار تغییر 
لوگو داده ایم و چند بار تغییر گرافیکی. زمانی رویکردمان توجه به چهره های قدیمی بود و 
گاهی چهره ای برای جلد انتخاب نکردیم و در نهایت به این رسیدیم که چهره های جوان تر 
و فعال را برای جلد انتخاب کنیم. هرچه جلوتر آمدیم تلاش کردیم محافظه کاری را کمتر 
کنیم و با نگاه تیز و صراحت تلاش کنیم رسانه ای تأثیرگذار و متناسب با فعالان بانکداری و 
پرداخت ایران داشته باشیم. زمانی سعی کردیم در بورس و بیمه هم تأثیرگذار باشیم، ولی 
در نهایت به این نتیجه رسیدیم که عصر تراکنش بر بانکداری و پرداخت متمرکز باشد و 

برای حوزه های دیگر رسانه های دیگری طراحی کنیم. 
ما زمانی به سراغ چاپ و نسخه چاپی رفتیم که دیجیتال در حال رشد بود. خلاف تصور 
مرســوم در این اندیشــه بودیم که در جهــان تمــام دیجیتال بایــد جایی بــرای کانال های 

غیردیجیتال باز کرد.
تا امروز و با همین شــماره، 69  شــماره از عصر تراکنش چاپ شــده؛ یعنی 8480 صفحه 
محتوا شامل شش ویژه نامه پایان سال و دو ویژه نامه به بهانه جام جهانی و یک ضمیمه 
راهنمای کامل دنیای رمزارزها. در این سال ها بیش از 100 چهره روی جلد ماهنامه رفته اند 
و بسیار بیشتر از این تعداد در داخل مجله معرفی شده اند. در ادامه هم برای معرفی بیشتر 
فعالان فناوری های مالی ایران برنامه های بیشتری داریم؛ فقط به عنوان نمونه در ماه های 
آینده رویدادی برای تقدیر از چهره های منتخب ماهنامه عصر تراکنش برگزار خواهیم کرد.

زمانی که انتشار ماهنامه عصر تراکنش را آغاز کردیم، آن را نسخه چاپی رسانه راه پرداخت 
می دانســتیم؛ می خواســتیم نشــریه ای باکیفیت به دســت مدیران فناوری مالــی ایران 
برسانیم. می دانستیم که نشریه چاپ شده چیزی است که مدیران می پسندند و به همین 
دلیل با اینکه شدیداً دیجیتال بودیم، ولی ترجیح دادیم به آن مسیری برویم که مدیران 
تأثیرگذار حرف ما را بشنوند. به مرور ماهنامه عصر تراکنش هویت مستقلی نسبت به راه 
پرداخت یافت و به نشریه مدیران فناوری های مالی ایران تبدیل شد؛ نشریه ای که تلاش 
می کند همپای رســانه های حرفه ای دنیای کسب وکار در ســطح جهان تصویری دقیق و 

حرفه ای از دنیای کسب وکارهای مالی ایران ارائه دهد. 
ادعای گزافی است اگر بگویم از ابتدا می دانستیم چه می خواهیم که بسیاری از کارهایی 
که انجام دادیم به مثابه آزمون و خطا بود، ولی این ادعا بیراه نیست که در این مسیر تلاش 
کردیم تا جایی که می توانیم یاد بگیریم؛ بیش از آنکه به دنبال یاد دادن باشیم. این حجم از 
فعالیت های متمرکز در یک حوزه خاص بسیاری را به صرافت می انداخت که ما در زمینه 
آموزش هم فعال باشیم و اکنون آماده ورود به حوزه های جدید تری مانند آموزش هستیم. 

امیدواریم بتوانیم در راه های جدید اثربخش باشیم.
ایــن راه تــا امــروز ادامه پیــدا نمی کرد اگــر همراهــان خوبی 
نداشــتیم؛ آنچــه در راه مهــم اســت، همراهانی انــد کــه 
دستگیرند و کمک می کنند کار به سرانجام برسد. خصوصاً 
در زمینه رســانه مکتوب که هر شــماره آن شــروعی دوباره 
است و کاری سخت، دشوار و طاقت فرسا. کمتر حرفه ای را 
می شناسم که مانند تولید یک شماره از نشریه طاقت فرسا 
باشد و دشوار. هر شماره از نشریه یک کار مستقل است؛ 
وقتی یک شــماره نشریه منتشر می شــود، تازه کار شماره 
بعدی شروع می شود. یک پیوستار منفصل. دیگران یک 
نشریه را پیوسته و در طول یک رشته می بینند و قضاوت 
می کننــد، ولی بــرای آنهایــی کــه کار را انجــام می دهند هر 
شماره شروعی است دوباره؛ مردن و دوباره زنده شدن. کاغذ 
ســفید برای بســیاری ترســناک ترین چیز در عالم است و 
روزنامه نگاران و نویسندگان هم از این قاعده بیرون نیستند؛ 
خاصه این روزها که ســیاه کردن کاغذ سفید سخت تر هم 
شده و طوری باید گفت و نوشــت که این طرفی و آن طرفی 

ناراحت نشوند و به ورطه خنثی بودن هم نیفتیم.
این کار سخت کسانی را می خواهد که طاقت انجام کارهای 
سخت را دارند و سختی کارهای سخت را به جان می خرند 
و من خوشحالم که در این زمینه مینا حاجی در این سال ها 
در راه پرداخــت و عصــر تراکنش رشــد کــرد و مــدارج ترقی 
را یکی یکــی طــی کــرد و امروز بــا افتخــار و اطمینــان خاطر 
می توانــم پرچــم هدایــت ماهنامــه عصــر تراکنش را بــه او 
بسپارم. خوشحالم که فردی مانند او در خانواده راه کار رشد 
کرده و حالا مطمئن هستم که تیم ماهنامه عصر تراکنش 
با هدایت او بیشتر از گذشته توسعه می یابد و در سال های 
آتی شاهد تیمی خوش فکرتر خواهیم بود که پیشران حوزه 
فناوری مالی ایران اند و مدیران فناوری های مالی ایران به این 

تیم همراه افتخار می کنند.
خوشحالم ماهنامه عصر تراکنش به این نقطه رسیده که 
می توانم با آرامش از جایگاهی کناره گیری کنم که تقریباً در 
یک سال گذشته هم بار اصلی آن بر دوش مینا حاجی بوده 
است؛ حالا می توانم در میدان دیگری به این نبرد همیشگی 
ادامه دهــم. برای مینا حاجــی و تیم عصر تراکنــش آرزوی 
توفیق روزافزون دارم و امیدوارم مانند همیشه شاهد رشد 

همراهان این رسانه باشیم.
و یادمــان نــرود کســی بــرای مــا دســت تــکان نمی دهــد و 
انگیزه هــای ادامــه دادن را بایــد در درون مــان جســت وجو 

کنیم  

یادداشت آخر در جایگاه سردبیری ماهنامه عصر تراکنش و شرحی از راهی که آمده ایم 
به بهانه سپردن سردبیری به مینا حاجی 

کسی برای ما دست تکان نداد!



 اردیبهشت  1402
سال هفتم

شماره شصت ونهم

از توسعه 
تلکوبانک تا رشد 
اقتصاد دیجیتال 

در کشور

به روال همیشه در بخش گزارش های این شماره از عصر تراکنش مروری بر مهم ترین اخبار اخیر 
صنعت فناوری های مالی کشور داشتیم. از اواسط اسفندماه ۱۴۰۱ تا فروردین  ماه ۱۴۰۲ یکی از 
مهم ترین اخباری که شاهدش بودیم، انتصاب های جدید در این صنعت بود. علاوه بر این، اواخر 
فروردین ماه بود که بعد از ۱۵ سال ثبات نظام کارمزد، زمزمه های ابلاغ دستورالعملی در خصوص 
اصلاح نظام کارمزد توسط بانک مرکزی به گوش رسید که واکنش های بسیاری را به همراه داشت. 
در صفحات پیش رو نگاهی به ماهیت و چالش های شکل گیری تلکوبانک ها در کشور داشتیم و 
وضعیت صنعت بانکی کشور در سالی که گذشت و مهم ترین روندهای این صنعت در سال ۱۴۰۲ را 
بررسی کردیم. همچنین گزارش کامل مصاحبه عصر تراکنش را با عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات می خوانید. در گفت وگویی که با زارع پور داشــتیم به اقدامات سال ۱۴۰۱ این 
وزارتخانه، فیلترینگ شبکه های اجتماعی که در شش ماه دوم سال ۱۴۰۱ شاهدش بودیم، چگونگی 

توسعه و رشد اقتصاد دیجیتال در کشور و چند موضوع مهم دیگر پرداختیم.

گزارشها
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انتشار نسخه جدید سامانه چکنو

اواخــر اســفندماه نســخه  ۱۳
جدید سامانه چکنو با قابلیت  اسفند

صدور چک امن دیجیتال در 
وجه مشتریان حقوقی منتشر شد. مطابق 
نقشــه راه تحــول ســامانه چکنــو بانــک 
صادرات ایران، مقرر شده بود تا خدمات این 
سامانه برای مشتریان حقوقی بانک نیز تا 
پایان سال ۱۴۰۱ فراهم شــود که با توجه به 
اهمیــت تعهــد بانک بــه مشــتریان خود و 
مطابق برنامه ریزی هــای صورت گرفته، این 
موضوع در اسفندماه ۱۴۰۱ عملیاتی شد و 
در فــاز نخســت امــکان صــدور چــک امن 
دیجیتال در وجه مشــتریان حقوقی بانک 

فراهم شده است.

اجرای طــرح کالابرگ الکترونیکی 
در سراسر کشور

در حالــی  کــه وزارت رفــاه ۱۵  16
اسفندماه از آغاز اجرای طرح  اسفند

کالابــرگ الکترونیکــی در کل 
کشــور خبــر داد، وزیــر اقتصــاد در ۱۶ 
اســفندماه در این باره اعلام کرد: »کالابرگ 
الکترونیکــی به صــورت اختیــاری از پایــان 
اسفند برای تمام مردم ممکن خواهد بود؛ 
امــا یارانــه نقــدی حــذف نمی شــود.« ۱۵ 
اســفندماه، وزارت تعــاون و رفــاه اجتماعی 
خبــر داد کــه مدت زمان اجــرای آزمایشــی 
طرح کالابــرگ الکترونیکی در ســه اســتان 

کشــور بــه پایــان رســیده و از انتهــای 
اسفندماه  این طرح به شکل سراسری اجرا 
خواهــد شــد. در ایــن طــرح اعتبــار کلیــه 
خانوارهــای یارانه بگیــر شــارژ شــده و آنــان 
می توانند یک مــاه زودتر از دریافــت یارانه 
نقدی، از ایــن اعتبــار جهت خریــد ۱۰ قلم 
کالای اساسی مشــمول طرح ملی کالابرگ 

الکترونیکی استفاده کنند.

در جریان انتخابات اتاق بازرگانی 
چه گذشت؟

اسفندماه ۱۴۰۱ دهمین دوره  20
از انتخابــات اتــاق بازرگانــی،  اسفند

صنایــع، معــادن و کشــاورزی 
برگزار شد. طبق اعلام شورای عالی نظارت 
بر انتخابــات، کاندیداها حــدود یک هفته 
می توانند تبلیغات انجام دهند، اما برخی 
تبلیغــات خــود چنــان  نامزدهــا در  از 
هزینه هایی کردند که فعالان اقتصادی را به 
تعجب واداشت. جریان برگزاری انتخابات 
این دوره حواشــی زیادی داشت. فهرست 
اولیــن  جــزء  کــه  فــردا  بــرای  ائتــلاف 
فهرست های نهایی شده بود، با معرفی ۴۰ 
نامزد در پی کسب بیشترین کرسی در اتاق 
تهران بود. در این فهرست مازیار نوربخش، 
شــهاب جوانمردی، افشــین کلاهــی و فرزین 
فردیــس از اعضــای صنــف آی تــی حضــور 
داشتند و در کنار آنها نام افراد مشهوری از 
نماینــدگان قبلــی اتــاق ماننــد محمدرضــا 
بهرامن، فریال مستوفی و عباس آرگون به 
چشــم می خــورد. ایــن انتخابــات گرچــه با 
اســتقبال کمــی همــراه بــود، امــا نتیجــه 
غافلگیرکننده ای داشــت. فهرست ائتلاف 
بــرای فــردا بــر خــلاف پیش بینی هــا به طور 
کامــل پیــروز انتخابــات شــد و هــر ۴۰ نفــر 
فهرســت  ایــن  در  حاضــر  کاندیــدای 

کرســی های اتاق تهــران را تصاحب کردند. 
اختلاف ائتلاف بــرای فردا بــا ائتلاف رقیب 

حدود ۴۰۰ رأی بود.

صرافی ها رکورد دار حجم تراکنش
شــاپرک کــه از ســال ۱۳۹۴ در گزارش هایــی 
ماهانــه عملکــرد شــرکت های پرداختــی را 
بررســی و آنهــا را بر اســاس حجــم و تعداد 
معامــلات رتبه بنــدی می کنــد، در دی مــاه 
تراکنش هــای  تعــدادی  ســهم  مؤلفــه 
شــرکت های پرداختــی را از گــزارش حــذف 
و در همین بــازه آمارهایی از تعــداد و مبلغ 
تراکنش هــای اســتان ها و گروه های صنفی 
اعلام کرد. بر اساس آمارهای اخیر شاپرک، 
روزانــه ۱۱7.۶ میلیــون تراکنــش در شــبکه 
پرداخت ایران بــا ارزش حــدود  22.8 هزار 
میلیارد تومان پردازش می شــود و مبلغ هر 
تراکنــش خریــد به طــور متوســط 2۱۵ هزار 
تومان اســت. بنابــر اعــلام شــاپرک، روزانه 
۱۱7.۶ میلیون تراکنش در شبکه پرداخت 
ایــران بــا ارزش حــدود  22.8 هــزار میلیارد 
تومــان پــردازش می شــود و خدمــات مالــی 
و صرافــی بــا 7.۰۱ میلیــون ریــال تراکنــش 
در دی مــاه بیشــترین مبلــغ تراکنــش را 
داشــته  اســت. هــر کارت بانکــی در ســال 
۳۱۰ تراکنــش دارد و به طــور متوســط مبلغ 
هر تراکنش خریــد 2۱۵ هزار تومان و تعداد 

تراکنش هر ترمینال ۴22۰ در سال است.

برگــزاری مراســم معارفــه نمــاد 
الکترونیــک  پرداخــت  بورســی 

پاسارگاد
مراســم معارفه نماد بورســی  23

شــرکت پرداخــت الکترونیک  اسفند
پاسارگاد 22 اسفندماه برگزار 
شد. عملکرد این شــرکت در بازار پرداخت 

مروری بر مهم ترین اخبار و تحولات اخیر صنعت فناوری های مالی کشور

طرح های عملیاتی بانک مرکزی در صدر اخبار
تغییرات و انتصاب های جدید زیادی را در صنعت فناوری های مالی کشــور در آخرین روزهای اســفند ۱۴۰۱ شــاهد   
بودیم. برای مثال مصطفی امیری، دبیر انجمن فین تک ایران شد و مرتضی ترک تبریزی به عنوان رئیس هیئت مدیره 
بانک تجارت شروع به فعالیت کرد. همچنین بهزاد صفری، معاون فناوری اطلاعات بانک سپه؛ محمد شیریجیان 
به سمت معاون اقتصادی بانک مرکزی برگزیده شد و اسماعیل جلیلی، رئیس هیئت مدیره بانک دی و محمدمهدی 
تقی پور جایگزین شهریار خلیلی در به پرداخت ملت شد. علاوه بر این، داوود منظور از سازمان امور مالیاتی به سازمان برنامه وبودجه 
رفت. سال ۱۴۰۲ نیز با شعار »مهار تورم و رشد تولید« بار دیگر توجه ها را به سوی اقدامات بانک مرکزی جلب کرد. محمدرضا فرزین، 
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به شعار ســال از اقدامات این بانک برای کنترل تورم،  نقدینگی و بازار ارز گفت و نرخ رشد نقدینگی 
هدف بانک مرکــزی را ۲۵ درصد اعلام کــرد. همچنین اواخر فروردین مــاه بود که بعد از ۱۵ ســال ثبات نظام کارمــزد، زمزمه های ابلاغ 
دســتورالعملی در خصوص اصلاح نظام کارمزد توســط بانک مرکزی به گوش رســید. در ادامه مهم ترین اخبار اســفند ســال ۱۴۰۱ و 

فروردین ۱۴۰۲ را می خوانید.

زهرا قربانی

ماهنامه اختصاصی مدیران
فناور ی های مالی ایران
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سال هفتم
شماره شصت ونهم

دیدبان

الکترونیک نشان می دهد که معادل ۱۱.8 
درصــد از کل مبلــغ تراکنش هــا ســهم این 
شرکت است و رتبه سوم را دارد. همچنین 
تعــداد  کل  در  چهــارم  رتبــه  پی پــاد 
تراکنش های شبکه پرداخت را دارد. در این 
مراسم شــهاب جوانمردی با اشاره به داتین 
یکی دیگــر از زیرمجموعه های فناپ گفت: 
»2۵ درصــد تراکنش هــای بانکی کشــور بر 
بستر داتین در حال انجام است که برنامه 
داریــم پــس از پی پــاد، داتیــن نیــز وارد بازار 

سرمایه شود.«

الزامی شدن ثبت مکان استقرار 
ماینرها

مصوبــه وزارت نیــرو در اواخر  23
اســفندماه ابــلاغ شــد. ایــن  اسفند

مصوبه که در راستای اجرای 
مصوبه آبان ماه هیئت وزیران ابلاغ شــده، 
قصــد دارد با پیشــبرد ســه محــور ایجابی، 
مجــاز  مراکــز  بازدارنــده،  و  شــفافیت 
استخراج کننده رمزارز را از مراکز غیرمجاز 
تمییز دهد تا آنها بتوانند در محیطی امن 
و بدون محدودیت فصلی فعالیت کنند. به 
گفته محمد خدادادی، مجری طرح تأمین 
بــرق رمزارزهــای شــركت توانیــر، در همین 
راســتا مدت زمــان توقــف فعالیــت مراکــز 
اســتخراج رمزدارایی ها به ســه مــاه کاهش 
پیــدا کــرده و تــا ۳۰ درصــد تخفیــف تعرفه 

برای این مراکز در نظر گرفته شده است.

عملیاتی شدن طرح تفکیک 
حساب های تجاری و غیرتجاری

محمدرضا فرزیــن، رئیس کل  25
آییــن  اسفند در  مرکــزی  بانــک 

عملیاتی شدن طرح تفکیک 
حســاب های تجاری و غیرتجاری خواستار 
پیوســتن تمامی بانک ها به این طرح شــد. 
همچنیــن در ایــن مراســم بــا بیــان اینکــه 
هم اکنــون ۱۵ بانــک بــه طــرح تفکیــک 
غیرتجــاری  و  تجــاری  حســاب های 
پیوســته اند، اعلام کرد که پنــج بانک دیگر 
نیز در آستانه پیوستن به این طرح هستند 
و ســایر بانک ها نیز باید در اســرع وقت به 

این طرح بپیوندند.

احتمال اجرای آزمایشی طرح 
استفاده از کارت بانکی به جای 

کارت سوخت
جلیــل ســالاری، مدیرعامــل  26

شــرکت ملی پالایــش و پخش  فروردین
فرآورده های نفتی اعلام کرد که 
احتمالاً اجرای آزمایشــی طرح استفاده از 
کارت بانکــی به جای کارت ســوخت از ســال 

آینــده آغــاز می شــود.  مدیرعامل شــرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی با 
حضور در برنامه میز اقتصاد صداوسیما، 
خبر داد کــه در ســال ۱۴۰۱ در تولیــد کارت 
سوخت کشور رکورد زده است. طبق گفته 
او در این سال نزدیک به ۳.۹ میلیون کارت 
ســوخت صادر شــده و صدور کارت تقریباً 

ماهانه شده است.

مصطفی امیری؛ دبیر جدید 
انجمن فین تک ایران

در آخرین جلسه هیئت مدیره  27
انجمــن فین تــک، مصطفــی  اسفند

و  هم بنیان گــذار  امیــری، 
مدیرعامل زرین پــال، به عنــوان دبیر  انجمن 
فین تــک به مــدت یــک ســال انتخاب شــد. 
گفتنی اســت امیــری در دوره گذشــته عضو 

هیئت مدیره انجمن فین تک بود.

اسماعیل جلیلی رئیس 
هیئت مدیره بانک دی شد

28 اســفند ۱۴۰۱ در جلســه  28
هیئت مدیــره بانــک دی، پس  اسفند

از برگــزاری مجمــع عمومــی 
عادی به طور فوق العاده، اســماعیل جلیلی، 
به عنــوان رئیــس هیئت مدیــره ایــن بانــک 
انتخاب شد. همچنین در این جلسه سایر 
اعضــای هیئت مدیــره بانــک در جایــگاه 

پیشین خود باقی ماندند.

انتصاب مرتضی ترک تبریزی 
به عنوان رئیس هیئت مدیره 

بانک تجارت

بــا تصمیــم اتخاذشــده در  29
اعضــای  اسفند نشســت 

هیئت  مدیره بانک تجارت در 
2۹ اســفندماه ۱۴۰۱ مرتضــی ترک تبریــزی 
به عنوان رئیس هیئت مدیره بانک تجارت 
معرفی شد. همچنین حمیدرضا شریفیان 
به عنــوان نایب رئیــس هیئت  مدیــره ایــن 

بانک منصوب شد.

بهزاد صفری؛ معاون فناوری 
اطلاعات جدید بانک سپه

2۹ اســفندماه ۱۴۰۱ بهــزاد صفــری طــی 
ابراهیمــی،  آیــت الله  ســوی  از  حکمــی 

مدیرعامــل بانــک ســپه به عنــوان معــاون 
فنــاوری اطلاعات این بانک منصوب شــد. 
صفری در حال حاضــر رئیس اداره کارت و 
خدمــات نوین بانک تجــارت و نایب رئیس 
هیئت مدیره شرکت ایران کیش بوده است. 
او پیــش از ایــن عضو هیئت مدیره شــرکت 
رایانــه خدمــات امیــد بــوده و پیش تــر نیــز 
مسئولیت  مدیریت پروژه کربنکینگ بانک 
ســپه و ادغام بانک های نیروهای مســلح و 
معاونــت راهبــری و عملیات شــرکت رایانه 

خدمات امید را بر عهده داشته است.

ثبت ۳۰۵ میلیون تراکنش 
شتابی طی یک روز

مهــران محرمیــان، معــاون  1
فناوری های نوین بانک مرکزی  فروردین

در  شــخصی  صفحــه  در 
اینســتاگرام خــود از رکوردشــکنی تعــداد 
تراکنش های خرید در روز 27 اسفند ۱۴۰۱ 
خبــر داد. محرمیــان اعــلام کــرد کــه تعداد 
تراکنش های شــتابی در روز 27 اســفندماه 
۱۴۰۱ به رکورد ۳۰۵ میلیون تراکنش رســید 
که در مقایســه با سال گذشــته ۱.۶ درصد 
رشــد را نشــان می دهــد. او همچنیــن بیان 
کــرد: »27 اســفندماه ۱۴۰۱ تعــداد 2۰۹ 
میلیــون تراکنــش خریــد شــاپرکی )اعــم از 
کارت خوان هــای فروشــگاهی، درگاه هــای 
خرید اینترنتی و...( ثبت  شــده و بیشــینه 
تعــداد تراکنــش  روزانه ســایر ســامانه های 
ملــی پرداخت در روزهــای پایانی ســال نیز 
برای ساتنا بیش از ۶۰۰ هزار و در پایا بیش 

از ۱۴ میلیون بوده است.«

دردسرهای بانکی تغییر نکردن 
ساعت رسمی کشور

امســال بر خــلاف ســال های  3
گذشته ساعت رسمی کشور  فروردین

در بامداد دوم فروردین تغییر 
از  بســیاری  موضــوع  ایــن  کــه  نکــرد 
ســرویس های موبایلی، بانکی و اینترنتی و 
دســتگاه های اندرویدی و وینــدوزی را برای 
یک ســاعت با اختــلال مواجه کــرد. تغییر 
نکردن ســاعت رســمی کشــور تبعاتی نظیر 
اختلال در انجام تراکنش های بانکی به دلیل 
عــدم تطابــق ســاعت انجــام تراکنــش بــا 
ســاعت موبایــل، تغییر ســاعت برداشــت 
بانــک از حســاب اشــخاص حقیقــی و 
حقوقــی و ارســال نشــدن رمــز پویــا روی 
گوشی هایی که ساعت آنها تغییر کرده را در 
پــی داشــته اســت.  تغییــر نکردن ســاعت 
رسمی کشور مشکلات و دردسرهایی برای 
مردم و به خصوص کسب وکارها ایجاد کرد 
که قانون گذار می توانســت با برنامه ریزی و 
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مینا حاجی

عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات کشور در گفت وگو با عصر تراکنش مطرح کرد

اقتصاد دیجیتال فقط 
واتس اپ و اینستاگرام نیست

در آخرین روزهای اسفندماه ۱۴۰۱ در مصاحبه ای که با عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات داشتیم، به اقدامات همان 
سال این وزارتخانه، فیلترینگ شبکه های اجتماعی که در شش ماه دوم سال ۱۴۰۱ شاهدش بودیم، چگونگی توسعه و رشد اقتصاد 
دیجیتال در کشور و چند موضوع مهم دیگر پرداختیم. طبق صحبت های زارع پور، با پیگیری وزارت ارتباطات، اقتصاد دیجیتال 
به عنوان یکی از ۱3 محور کلیدی برنامه هفتم توسعه مطرح شد و در کنار مسائل مهمی مانند آب و انرژی، اقتصاد دیجیتال نیز یک 
محور کلیدی تلقی می شود که نقش توانمندساز و توسعه دهنده همه بخش ها را دارد. به عقیده او، اقتصاد دیجیتال را نباید فقط به اینستاگرام و 
واتس اپ محدود دانست و بخش زیادی از زیرساخت توسعه اقتصاد دیجیتال کشور باید مبتنی بر داشته ها و دارایی های دیجیتال داخلی باشد. 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین عنوان می کند که نه تنها تحقق سهم ۱۰درصدی اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص داخلی کشور تا سال 
۱۴۰۴ امکان پذیر است، بلکه طبق هدف گذاری های انجام شده در برنامه هفتم توسعه، این سهم تا سال ۱۴۰۶ به ۱۵ درصد نیز خواهد رسید. او همچنین 
در اظهارنظری در خصوص وضعیت سرعت اینترنت با توجه به محدودیت های اخیر توضیح می دهد که بر اساس آمار، در حال حاضر بر خلاف آنچه 

تصور می شود، سرعت اینترنت نسبت به اوایل دولت حدود ۷۵ درصد افزایش یافته است. در ادامه می توانید متن این گفت وگو را بخوانید.

کرده ایم و اکنون در ۱۱ اســتان و ۴۵ شــهر مشغول به کار 
هستیم.

در استان فارس دستگاه های ترنچر جدیدی وارد شده که 
می توان همزمان هفت میکروداکت را به آن متصل کرد 
و کنده کاری اندکی به عرض 2/۵ سانتی متر در عمق ۴۰ 
سانتی متر نیاز دارد. در تلاش هستیم تا اینترنت بر بستر 
فیبر نوری در منزل و محــل کار تمام مردم کشــور فراهم 
شود. می دانید که ســرعت اینترنت در بستر فیبر نوری 
نامحدود و فقط محدود به تجهیزات خواهــد بود. ما با 
مودم های فعلی تا سرعت یک گیگ یعنی ۱۰۰۰ مگابایت 

  شبکه ملی اطلاعات؛ یکی از مهم ترین پروژه های وزارتخانه

آقای زارع پور برای شروع گفت وگو ممنون می شوم توصیفی از سال 1401 برای وزارت ارتباطات 
داشته باشید. ســال 1401 برای وزارت ارتباطات چطور گذشــت و چقدر توانستید به اهداف و 

برنامه های خود دست یابید؟
سال ۱۴۰۱ برای این وزارتخانه پرفرازونشیب بود. وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در حوزه های 
متنوعی چون پست، پست بانک، علوم فضایی، اقتصاد دیجیتال، فناوری های نوین و دولت 
هوشمند نقش گسترده ای دارد که در هر مقطع دستخوش تحولات و تغییر روند هستند. 
برای مثال در زمینه ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ یکی از مهم ترین پروژه های ما »شبکه ملی 
اطلاعات« بود که به عنوان زیرساخت فضای مجازی کشور شکل می گیرد. تابه حال اتفاقات 
خوبی در لایه زیرســاخت رخ داده اســت. ما پروژه فیبر نوری منازل و کســب وکارها را شــروع 

عکس: زهرا پایدار

با اسکن این کیوآرکد می توانید ویدئوی 
این گفت وگو را مشاهده کنید
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سرعت بالاتر باشد، کیفیت خدمات بهتر می شود. در 
مورد پلتفرم های خارجی، ما قائلیم که نیــاز مردم را باید 
برطرف کرد. بارها در مصاحبه ها گفته ام که اعتقاد دارم 
سیاســت های مسدودســازی که در گذشــته اجرا شــده 
نیازمند بازنگری هســتند. در حکم دبیر محترم شورای 
عالی فضــای مجــازی نیــز، ریاســت محترم جمهــوری، 
یکــی از تکالیفی که بــه ایشــان ســپرده اند، بازنگــری در 
سیاســت ها و مصادیــق محدودســازی پلتفرم هــا بوده، 
اما مثل همه کشــورهای دنیــا، اگر پلتفرم هــای خارجی 
بخواهند فعالیت کننــد، باید به یکســری قواعد پایبند 
باشند. پاسخگویی پلتفرم های بین المللی، فقط مسئله 
و سؤال ما نیســت، بلکه در تمام کشــورهای دنیا دنبال 
 ICAN و IGF می شــود. در اجلاس های بین المللی مثــل
و WSIS این موضوع به عنوان یک مسئله جهانی مورد 
بحث اســت. حقوق مــردم در پلتفرم هــای خارجی باید 
قابل پیگیری باشد. اکنون اگر به دادسرای جرائم رایانه ای 
تشــریف ببرید، می بینید که تعداد زیــادی از پرونده ها 
مربوط به پلتفرم های خارجی هستند، ولی چون ما امکان 
تعامل با آنها را نداریم، امکان پیگیری حقوق مردم فراهم 
نمی شــود. این تصمیم بایــد در نهادهــای مرتبط گرفته 
شــود، اما نظر ما به عنوان وزارت ارتباطات این اســت که 
بسیاری از محدودیت های گذشته را می توان تعدیل کرد.

از سال ۱۳88 تاکنون که بر اساس قانون جرائم رایانه ای، 
کارگروه مصادیــق و محتوای مجرمانه بر اســاس »قانون 
جرائم رایانه ای« شکل گرفت، مسدودسازی های فراوانی 
اتفاق افتاده که جای بازنگری دارد. ما تعامل بسیار خوبی 
با این کارگروه داشــته ایم و می خواهیم بر اساس دستور 
رئیس جمهور، در بعضی محدودیت هایی که طی سالیان 
گذشته اعمال شده، بازنگری داشــته باشیم. بستن دو 
پلتفرم در ماه هــای اخیر با دســتور مراجع امنیتی اتفاق 
افتاده و برای فعالیت آنها شرط و شــروطی گذاشته اند؛ 
از جمله تأســیس دفتر در ایران و پاســخگو بــودن که هر 
گاه ایــن کار را انجام دهند، مــا حتماً اقدام به بازگشــایی 

آنها می کنیم.

آیا از سوی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات تلاشی 
برای باز شدن دسترسی ها به پلتفرم هایی مانند یوتیوب 

نیز انجام شده است؟
باز کردن بعضی پلتفرم ها را همچنان پیگیری می کنیم. 
برخــی پلتفرم ها در ۱۰ ســال گذشــته هیچ مکانیســمی 
 )Port Detection( برای تشخیص محتوای مستهجن
نداشــتند یــا هیــچ سیاســتی بــرای مقابلــه بــا محتوای 
غیراخلاقی در پیش نگرفتند؛ در حالی که اکنون بنا به خط 
قرمزهای تمام کشورهای دنیا، خودشان به دنبال ایجاد آن 
رفته اند. شاید اکنون بتوان بعضی سیاست ها را بازنگری 
کرد، ولی این بازنگری در اختیار ما نیست. بالاخره در این 
کشور نوعی تقســیم کار صورت گرفته و کارگروه تعیین 
مصادیق و محتوای مجرمانه، با احتساب »مرکز ملی« 
که بعداً شکل گرفت و اضافه شــد، ۱۳ عضو دارد. وزارت 
ارتباطات فقط یک عضو آن است. فقط ۶ عضو از آن ۱۳ 
عضو از دولت می آیند. دو نفر از مجلس می آیند و بقیه 
از ســایر جاها هســتند. ما در تلاش برای بازنگری در این 
موارد هستیم. حتی آقای رئیس جمهور نیز در حکم دبیر 
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فناور ی های مالی ایران

  جدی   شدن صحنه رقابت

مشــارکت هایی از جنس همکاری دو صنعت فناوری محور بانک و تلــکام در ایران و جهان 
که بالاترین گــردش مالی را دارند، بخشــی اجتناب ناپذیر در راســتای چشــم انداز خدمات 
مالی آینده هســتند. چشــم اندازی که در نهایت به افزایش شــمول مالی منجر می شــود. 
همگرایی این چنین بین دو اکوسیستم، به کاربران این امکان را می دهد تا در نهایت سهولت 
و سرعت، ترازهای مالی بانک خود را بررسی کنند، صورت حساب هایشان را پرداخت کنند، 

بین حساب ها انتقال وجه داشته باشند و تراکنش های 
مالی معمــول خــود را به راحتی انجــام دهنــد. خدمات 
تلکوبانک هــا کــه در آن سیســتم های مالــی و بانکــی با 
اکوسیســتم مخابراتــی ادغــام می شــود، راهکارهایــی 
جدید بــرای مدیریــت امور مالی نیــز به ارمغــان خواهد 
آورد. در ســایه ایــن ادغــام، دســته چک های ســنتی بــه 

مینا حاجی

نگاهی به ماهیت و چالش های شکل گیری تلکوبانک ها در کشور در گفت وگو با فعالان دو صنعت بانک و تلکام

اتحاد رقبا
با بلوغ خدمات مالی مبتنی بر موبایل در دنیا، بانک ها و شرکت های مخابراتی سعی در برقراری ارتباط، تشکیل اتحاد و ایجاد 
مشارکت استراتژیک دارند. در دنیا سابقه مشارکت و همکاری های راهبردی بین این دو صنعت وجود دارد و اپراتورهای موبایل 
با همکاری با بانک ها توانسته اند خدمات ترکیبی و متنوعی ارائه دهند؛ همکاری هایی که مفهوم جدیدی به نام »تلکوبانک« 
را به وجود آورده اند که ترکیبی از واژه های تلکام و بنکینگ است. درست است که دو صنعت بانک و تلکام سابقه طولانی در 
رقابت با یکدیگر دارند، اما در سال های اخیر هر دو طرف نیاز به همکاری را احساس کرده اند؛ همکاری هایی که می تواند در بعضی مواقع به ادغام 
فعالیت ها منجر شود یا در دنیا شاهد این هستیم که یک بانک اقدام به اخذ مجوز تلکام کرده یا تلکام نیز مجوز بانک گرفته و هر دو با هم ادغام 
شده اند. در نتیجه در همین بحبوحه رقابت، این دو صنعت دائماً خدمات مشترکی را به یکدیگر ارائه داده اند و می دهند. اگر بخواهیم مثالی از 
همکاری این دو صنعت داشته باشیم، می توانیم به این مورد اشاره کنیم که کاربری برای شارژ کردن کیف پول مخابراتی خود از سرویس های 
پرداخت بانکی کمک می گیرد. بانک ها نیز از سرویس های مخابراتی بهره می برند و شرکت های تلکام، تمام زیرساخت های ارتباطی بانک ها را 
فراهم می ســازند. همین ماجرا باعث شــکل گیری مفهوم »تلکوبانک« شــده اســت؛ مفهومی که درســت اســت در دنیا شــاهد شکل گیری 
کســب وکارهای متنوعی حول آن هســتیم، اما هم در دنیا و هم در ایران در ابتدای راه آن قرار داریم. در ادامه علاوه بر اینکه مروری بر چیستی 
تلکوبانک ها داریم، در گفت وگو با سه تن از فعالان دو صنعت بانک و تلکام در کشور درباره لزوم شکل گیری تلکوبانک ها در ایران و چالش هایی 

که بین دو این صنعت وجود دارد، پرداختیم.

از راست به چپ 
حسام حبیب الله
محمدعلی یوسفی زاده
مصطفی امینی
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دسته چک های دیجیتال تبدیل می شوند که در خلال 
آن، هر عملیات مالی می تواند به راحتی با در دست گرفتن 
یک دستگاه تلفن همراه و اتصال به فناوری بی سیم انجام 
شود. در واقع در دو دهه گذشته بانکی ها و مخابراتی ها 
به بلوغ بیشتری رسیده اند و به مرور متوجه شده اند که 
هم افزایی بین ایــن دو صنعت می تواند منشــاء مزیت 
رقابتی متفاوت و متمایزی برای همکاری مشترک شود؛ 
اینکه دریافت خدمات بانکی بدون اپلیکیشن موبایل 
قابل تصور نیست و پرداخت های خدمات اپراتوری نیز 

بدون سرویس بانکی محال خواهد بود.
در دنیــای دیجیتالی امــروز، حبــس داده هــا و اطلاعات 
برای کسب وکارها و صنایع دیگر مزیت مهمی نیست 
و دو صنعت فناوری محور و بــزرگ بانک و مخابرات نیز 
به خوبی این موضوع را در سال های اخیر درک کرده اند؛ 
اینکه ادغام داده ها و اطلاعات این دو صنعت می تواند 
کاربردهای زیادی برای کسب وکارهای این صنایع داشته 
باشد. یکی از این کاربردها، استفاده از داده های این دو 
صنعت در حوزه اعتبارسنجی کاربران است. شناخت 
رفتار مالی مشــتریان بانــک و رفتار مصرفی مشــتریان 
اپراتورها اطلاعات مفیدی را می تواند در اختیار بگذارد و 

در اعتبارسنجی کاربران نیز به کار آید.
عــلاوه بــر ایــن، از طریــق رویکــرد مشــارکتی، اپراتورهــا 
می توانند خدمات پرداخت و مالی را با سایر راه حل های 
دیجیتال ترکیب و »سوپراپلیکیشن« مالی ایجاد کنند 
که چندیــن ســرویس را در یک برنامــه ارائــه می دهد. با 
استفاده از پایگاه گسترده کاربران و اعتماد به اپراتورها، 
این »سوپراپلیکیشــن های« مالی قابلیت رشــد بسیار 

خوبی می توانند داشته باشند.
یــاپ )Yaap( در اســپانیا کــه حاصــل همــکاری بیــن 
کاشابانک، سانتاندر و تلفونیکاست یا کیف پول موبایلی 
ســافت  کارت )Soft Card( در ایالات متحده آمریکا که 
مجموعــه ای از بانک هــا، شــرکت های کارت اعتبــاری و 
اپراتورهای تلفن همراه هدایت آن را عهده دار هســتند، 
از جمله نمونه های مشــارکت دو صنعت بانک و تلکام 
با یکدیگر هســتند. در ایران نیز از زمانی کــه اپراتورهای 
موبایل بــه صنعت پرداخــت ورود کردنــد و بانک ها نیز 
با راه اندازی MVNOها ســعی کردند زنجیره ارزش شان 
را تکمیــل کننــد، صحنــه رقابــت بــرای شــکل گیری 

کسب وکارهای تلکوبانک جدی تر شد.

  همگرایی فین تک و تلکو؛ موتور محرک تلکوبانک

مقایسه دو صنعت فناوری محور تلکام و مالی در ایران 
و جهان که بالاترین گردش مالی را دارند، نشــان دهنده 
وجــود زمینه هــای ذاتــی رقابــت بین آنهاســت. هــر دو 
صنعت پایگاه مشتریان میلیونی در هر کشوری دارند 
 )Live( و هر دو تابع شرایط و ســختی های خدمات زنده
به صورت 7×2۴ هستند. حال سؤال اساسی اینجاست 
که چطور این حجم عظیم مشــتری وفادار بــرای این دو 
صنعت پررونق ایجاد شد؟ حســام حبیب الله، معاون 
فناوری اطلاعات بانک شهر در این باره این طور توضیح 
می دهــد: »در ایــران از زمانــی کــه اپراتورهــای موبایل به 
صنعت پرداخت ورود کردند و بانک هــا هم با راه اندازی 
MVNOها ســعی کردند زنجیــره ارزش شــان را تکمیل 

کنند، صحنه رقابت جدی تر شــد. ایــن رقابت نفس گیر و 
تنگاتنگ اپراتورها و بانک هــا در حوزه هایی مثل کیف پول 
الکترونیک آن قــدر بالا گرفــت کــه بالاترین نهــاد رگولاتور 
بانکی و مالی با ورود حاکمیتی به عرصــه رقابت، بازی را به 
نفع بانک ها مختومه کرد، اما در دنیا ســابقه مشــارکت و 
همکاری های راهبردی بین ایــن دو صنعت به خوبی وجود 
دارد و اپراتورهای موبایل با همکاری با بانک ها توانسته اند 
خدمــات ترکیبــی و متنوعــی ارائه دهنــد. ایــن همکاری ها 
مفهوم جدیــدی به نــام تلکوبانــک را بــه وجــود آورد که به 
یک پارادایم جدید )حاصل  مشــارکت راهبردی تلکوها با 

ارائه دهنده خدمات مالی است( اشاره دارد.«
طبق توضیحــات حبیــب الله، در بحبوحــه رقابــت، اما دو 
صنعت بانــک و مخابــرات دائماً خدمــات مشــترکی را به 
یکدیگر ارائــه می دهند؛ به عنــوان مثال کاربری برای شــارژ 
کردن کیف پول مخابراتــی خود از ســرویس های پرداخت 
بانکی کمک می گیرد. بانک ها نیز از سرویس های مخابراتی 
بهره می برنــد و شــرکت های تلــکام، تمام زیرســاخت های 
ارتباطی بانک هــا را فراهم می ســازند. همیــن ماجرا باعث 
شکل گیری مفهوم »تلکوبانک« شده که ترکیبی از واژه های 
تلکام و بنکینگ است. توجه داشته باشید که تلکام فقط 
شامل اپراتور و مخابرات نیست و سایر اجزای صنعت را نیز 
شامل می شود. بنکینگ نیز فقط بانک نیست، بلکه کل 
صنعت مالی از جمله بازار سرمایه و بیمه را نیز دربر می گیرد. 
ترکیب و جمع و ضرب این عرصه ها می تواند ارزش افزوده و 
خدمات فوق العاده ای را خلق کند. حسام حبیب الله با بیان 
این موضوعات می گوید که این دو صنعت فضای هم افزایی 

فوق العاده ای دارند.
او می افزایــد: »ســتون فقرات بانکــداری امــروز متکــی بــر 
مفهوم شبکه است و نقطه اشتراکی بین بانک ها و تلکام، 
مراجعات مکرر و 7×2۴ مشتریان به درگاه های اتصال این 
دو صنعت اســت. تلکوهــا می داننــد که مشتری شــان در 
طول شبانه روز کجاست و حتی تا حدودی می دانند که چه 
می کند. حالا ایــن حد از نزدیکی، وقتی با تحلیل ســبک و 
رفتار مالی و سطح ریســک پذیری مشــتریان که داده های 
بانکی هستند، تلفیق شود، خالق طیف وسیعی از خدمات 

کنش گرا و شخصی سازی شده خواهد بود.«
به عقیده حبیب الله، در عصر دیجیتال و انقلاب صنعتی 
چهارم ناگزیریم مرز کسب وکارها را بازتعریف کنیم، البته 
بازیگران ایــن ارتباط می توانند مقاصد )اهــداف( متفاوتی 
داشــته باشــند. مثــلاً در حالی کــه تلکوهــا به طور ســنتی 
میانگیــن درآمــد بــه ازای هــر کاربــر )ARPU( و طــول عمــر 
)Longevity( را به عنوان معیارهای موفقیت شــان در نظر 
می گیرند، بانک ها بیشــتر روی حجم تراکنش ها و رسوب 
حساب تمرکز می کنند، اما با بلوغ بیشتر فضای کسب وکار، 
شــرکت های تلــکام دیگــر به دنبــال فراهم کــردن خدمــات 
میکروپس انداز و میکرووام برای پایگاه مشتریان بانکداری 
موبایلی شان خواهند بود که این خدمات، به طور مستقیم 

با کسب وکارهای سنتی خدمات مالی رقابت می کنند.
او در توضیــح این موضوع می گوید: »مکانیســم های تلکو 
می توانند مســائلی را حل کنند که بانک ها به طور ســنتی 
قادر به حل آنها نبودند. سیستم های اطلاعاتی تلکو علاوه 
بر اینکه متناســب بــا کار کــردن در ســطح میکروتراکنش 
طراحــی شــده اند، به راحتــی می توانند در تمــام مکان های 

در ایران از زمانی 
که اپراتورهای 
موبایل به صنعت 
پرداخت ورود 
کردند و بانک ها 
هم با راه اندازی 
MVNOها سعی 
کردند زنجیره 
ارزش شان را تکمیل 
کنند، صحنه رقابت 
جدی تر شد. این 
رقابت نفس گیر 
و تنگاتنگ 
اپراتورها و بانک ها 
در حوزه هایی 
مثل کیف پول 
الکترونیک 
آن قدر بالا گرفت 
که بالاترین نهاد 
رگولاتور بانکی 
و مالی با ورود 
حاکمیتی به عرصه 
رقابت، بازی را 
به نفع بانک ها 
مختومه کرد



43
 اردیبهشت  1402

سال هفتم
شماره شصت ونهم

گزارش

و

  ۱۴۰۲؛ سال توسعه مبتنی  بر بانکداری دیجیتال

مرتضــی تــرک تبریــزی، رئیــس هیئت مدیــره بانک 
تجــارت بــا بیــان اینکــه به منظــور ارائــه یــک تحلیل 
جامــع از صنعت بانکــداری بایــد جریان های داخل 
ایــن صنعــت و نیــز جریان هــای حاکمیتــی کــه ایــن 
صنعــت را متأثــر می کننــد، به صــورت توأمــان در 
نظــر گرفتــه شــوند، می گویــد: »از بعُــد اقتصــادی، 
در ســال ۱۴۰۱ هماننــد چنــد ســال اخیــر به دلیــل 
تحریم بودن کشــور و محدود شــدن منابــع درآمدی 
دولت، بخشــی از جبــران کســری بودجــه به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم متوجه سیستم بانکی بوده 
اســت. به عنــوان  مثــال، خریــد اوراق مالی اســلامی 

منتشرشــده از ســوی دولــت توســط بانک هــا و 
افزایش تســهیلات تکلیفی حمایتی در قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۱ از جمله پیامدهای کســری 
بودجــه دولت بــوده کــه بانک ها را متأثــر کرده 
است. از جمله پیامدهای کسری بودجه دولت 

بــر سیســتم بانکــی، کمبــود منابع در سیســتم 
بانکی بود کــه موجب افزایش نرخ ســود در بازار 

بین بانکــی و افزایش هزینــه تأمین مالــی بانک ها 
شــد. از طرفــی فــروش اوراق گواهی ســپرده بــا نرخ 
ســود 2۳ درصد از دیگــر پیامدهــای وضعیت کلان 
اقتصادی کشــور در ســال ۱۴۰۱ بر سیســتم بانکی 
بــود که به طــور قطــع موجــب افزایش هزینــه پول 

در بانک ها و کاهش ســودآوری آنها خواهد شد. با این 
حال، به مــوازات این فشــار سیســتمی و اقتصــادی بر 
شبکه بانکی کشور، تحولات بانکی کشور، به خصوص 
در عرصــه دیجیتــال نیــز دنبال شــده و سیاســت های 
حاکمیتی از سوی وزارت اقتصاد و بانک مرکزی که طی 
سال های گذشته بر بانکداری دیجیتال تمرکز داشته، 
به برخی محصــولات و نوآوری ها در این صنعت منجر 
شده است. گسترش فعالیت های مربوط به بانکداری 
باز، بهبود احراز هویت غیرحضوری مبتنی  بر امضای 
دیجیتال، توسعه بانکداری اجتماعی در بستر آنلاین 
و نیز رونمایــی از ریال دیجیتال توســط بانک مرکزی را 
می تــوان از اقدامات مهــم تحول دیجیتــال در صنعت 
بانکــداری برشــمرد. ایــن در حالی اســت کــه همچنان 
محدودیت هایــی نظیر ســقف مبلــغ تراکنش های 
غیرحضــوری در ارائــه خدمــات دیجیتــال وجــود 
دارد که ممکن است روند توسعه را دچار نوسان 

کند.«
تــرک تبریــزی توضیــح می دهد کــه برون رفت 
از فشــار کنونی حاصل از شــرایط اقتصادی 
کشــور، مســتلزم محدودســازی تســهیلات 
تکلیفــی در شــبکه بانکــی کشــور اســت. 
او می گویــد:  »ایــن سیاســت می توانــد بــه 
رونــدی بــرای بهبــود وضعیــت نقدینگــی بانک هــا 
و نیــز کاهــش هزینــه پــول منجــر شــود. عــلاوه  بر 

بررسی وضعیت صنعت بانکی کشور در سالی که گذشت و مهم ترین روندهای این صنعت در سال ۱۴۰۲

سخت چون گذشته
 آینده

با شروع سال جدید بر آن شدیم تا در گفت وگو با شش تن از فعالان صنعت بانکی کشور وضعیت این صنعت در سال گذشته 
را بررسی کنیم و سپس به وضعیت و چالش هایی که این صنعت در سال ۱۴۰۲ احتمالاً با آنها روبه رو خواهد شد، بپردازیم. 
»پربیم و امید«، »سخت« و »پرفرازونشیب« سه صفتی هستند که این افراد در توصیف سال ۱۴۰۱ در مورد صنعت بانکی 
کشور بیان کردند. به عقیده این فعالان، گسترش حملات و تهدیدات سایبری توان و توجه زیادی را در صنعت بانکی معطوف 
به خود کرد. همچنین در سال ۱۴۰۱ همانند چند سال اخیر به دلیل تحریم بودن کشور و محدود شدن منابع درآمدی دولت، بخشی از جبران 
کسری بودجه به صورت مستقیم و غیرمستقیم متوجه سیستم بانکی بوده است. علاوه بر این، رشد نقدینگی و تورم بالا و رقابت بانک ها برای 
 ،BNPL جذب سپرده های مردم باعث افزایش قیمت پول در بانک ها و به تبع آن افزایش تقاضای پول در بازار شد. کنترل حجم نقدینگی، توسعه
شخصی سازی خدمات و سرویس ها، استفاده از هوش مصنوعی، توسعه بانکداری باز، اهمیت اعتبارسنجی مشتریان، استقلال مراکز فناوری 
بانک ها، اعتماد و حمایت کامل از بخش های خصوصی و استارتاپی و... از جمله مواردی هستند که به عقیده این متخصصان در سال ۱۴۰۲ 
باید در صنعت بانکی کشور به آنها توجه ویژه ای شود. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش را با مرتضی ترک تبریزی، رئیس هیئت مدیره بانک 
تجارت؛ احمد سلمانی آرانی، مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات به پویان هوشمند امید؛ علیرضا ماهیار ،  معاون فناوری اطلاعات بانک ملی؛ 
فرهاد اینالویی، معاون فناوری اطلاعات بانک ایران زمین؛ مجید جعفریان، معاون فناوری اطلاعات بانک سرمایه و محمدرضا مصطفوی، مدیر 

اجرایی فناوری اطلاعات بانک قرض الحسنه رسالت می خوانید.

مرتضی ترک تبریزی
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در گفت وگو با فعالان صنعت لندتک درباره مهم ترین چالش شان مطرح شد

تأمین مالی؛ شریان 
حیاتی لندتک ها

تأمین مالی یکی از چالش های اصلی صنعت لندتک است که بنا به گفته  فعالان این حوزه، آنها را از مأموریت اصلی شان 
که ارائه اعتبار به مردم و افزایش قدرت خرید آنها در وضعیت تورمی موجود است، دور می کند. بانک ها، مؤسسات مالی 
و لیزینگ ها تأمین کنندگان اصلی لندتک ها هستند که در پوشش حداکثری آنها ناتوان اند یا اولویت های دیگری دارند. 
روح الله پرنیان، بنیان گذار والتا بر این باور است که استمرار وضعیت کنونی برابر با نابودی صنعت لندتک است. علیرضا 
شــفیعی، مدیرعامل کیپا نیز بیان می کند که وضعیــت کنونی تأمین مالی لندتک ها روند رشــد آنهــا را کنُد کرده و آنهــا را مجبور به ارائه 
اعتبار های خرد و کوتاه مدتی می کند که در عمل گرهی از نیازهای کلان مردم باز نمی کند. محمدصادق آزادانی نیز تأمین  مالی لندتک ها 
را مسئله ای حیاتی می داند، اما معتقد است که در نهایت لندتک ها راه خود را پیدا می کنند و با خلق الگوهای کسب وکاری جدید از جمله 
BNPL یا کانال های جدید اعتبار، به مســیر خود ادامه می دهند. در این گزارش به ســراغ روح الله پرنیان، بنیان گــذار والتا؛ محمدصادق 
آزادانی، رئیس کمیســیون لندتک نصر تهران و علیرضا شــفیعی، مدیرعامل کیپا رفتیم تا با آنها درباره مســئله تأمین مالی لندتک ها و 

پیامدهای آن صحبت کنیم.

از راست به چپ
علیرضا شفیعی
روح الله پرنیان 

محمدصادق آزادانی



روایتی از سه 
کسب وکار 
و دو مدیر

فینوداد، یوآیدی و کوینینو
علیرضا خداکرمی

امیرحسین داودیان

»فینوداد«،  »یوآیدی«و»کوینینو« سه کسب وکاری هستند که در گفت وگو با مدیران عامل هر یک 
به مهم ترین برنامه هایشان برای سال جدید و چشم اندازی که دارند، پرداختیم. در صفحات پیش 
رو همچنین گفت وگوی عصر تراکنش را با علیرضا خداکرمی، عضو هیئت مدیره گروه داده پردازی 
پارسیان می خوانید؛ هلدینگی که سال گذشته ۶۰۰ میلیارد تومان در اکوسیستم نوآوری کشور 
سرمایه گذاری مستقیم انجام داد و به گفته رئیس هیئت مدیره آن، به دنبال این هستند که در سال 
۱۴۰۲ حدود هزار میلیارد تومان دیگر نیز در این اکوسیستم سرمایه گذاری انجام دهند. این اتفاق ها 
باعث شد به سراغ مغز متفکر پشت این جریان فکری و حمایتش از اکوسیستم نوآوری کشور برویم 
و با او و نوع نگاهی که به مسائل دارد، بیشتر آشنا شویم. همچنین تجربیات فراوان امیرحسین 
داودیان در صنایع بانکی و پرداخت کشور باعث شد در گفت وگویی با او، روایتگر زندگی شخصی و 
حرفه ای او باشیم. او طرفدار کتاب های گوگول است، اسکی و اسکی روی آب می کند و دانشگاه را 

فضای مهمی می داند که بستر رشد و تحول شخصیت افراد را فراهم می آورد.

باشگاه

  استودیو تجربه، هلدینگ 
داده پردازی پارسیان
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ماهنامه اختصاصی مدیران

فناور ی های مالی ایران

عکس: حامد کریم زاده

 علیرضا خداکرمی، رئیس هیئت مدیره شرکت تجارت الکترونیک پارسیان
 درباره دیروز،  امروز و فردای خود و سازمانش می گوید

همواره در حال 
سبقت از خود مینا حاجی
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  کودکی و نوجوانی

علیرضا خداکرمی متولد خرداد ۱۳۵۰ در تهران است؛ چهارساله بود که خانواده اش 
به سمت ورامین کوچ کردند و او دوران کودکی تا جوانی را در ورامین گذراند. آنچه از 
دوره قبل از دانشگاه برایش پررنگ است، برخی روش های کاربردی تربیتی سنتی، 
امــا حکیمانه اســت که هــم از لحاظ تعــداد و هــم از لحاظ عمــق و کیفیــت فراوانی 
بسیاری داشته و امروز دلایل و نقش آنها بهتر و بیشتر قابل درک است: »به عنوان 
مثال در دوران پرشــور جوانی که اوقات فراغــت با فوتبال گل کوچک و باشــگاه های 
کنگ فو و رزم آوران پر می شــد و آخر شــب هــم با مطالعــه کتب غیردرســی و اغلب 
جنایی می گذشــت، پدرم از یک روش تربیتی بــرای مهار بیش فعالــی و ایجاد توان 
خودکنترلی، استفاده کرد و وظیفه بردن یکی از اقوام کهنسال به سفری دوهفته ای 
را بر عهده ام گذاشــت و از ایــن طریق صبوری را به شــیوه ای عملی بــه من آموخت. 
امروز بسیاری از ســازمان های دولتی و رگولاتورها شبیه فرد کهنسالی می مانند که 
در بهترین حالــت در برخی جنبه ها، پختگــی و وجاهت خوبی دارنــد، اما تحرک و 
چابکی کافی را ندارند و نمی توانند با سرعت مناسب و همپای بازار و فعالان نوظهور 
آن حرکت کنند و شرکت های خصوصی و استارتاپی مثل جوانان پرشوری هستند 
که باید گاهی رگولاتور را روی دوش بگیرند و گاهی سرعت خود را همپای او کم کنند 

تا بتوانند با یکدیگر مسیرهای توسعه را بپیمایند.«

  حسابداری دانشگاه نفت

خداکرمی در ســال ۱۳۶8 با رتبه ســه رقمی کنکور به دانشــگاه نفت رفت و در سال 
۱۳7۳ از رشــته حســابداری فارغ  التحصیــل شــد. در آن زمــان، علایــق در انتخــاب 
رشته چندان دخیل نبود. اســم شــرکت نفت و فامیل هایی که در شرکت نفت کار 
می کردنــد، او را تشــویق کردنــد تا به دانشــگاه نفــت برود و وجــود بورســیه  و تمایل 
شخصی به اینکه کمی از لحاظ مالی مســتقل شود، او را به سمت پذیرش بورسیه 
دانشگاه نفت کشاند تا رشته حسابداری را در تهران و با امکانات مناسب دانشگاه 
نفت بخواند: »به مرور به این رشته بسیار علاقه مند شدم. بعضی از مشاغل مثل 
حوزه درمان مردم را در شــرایطی می بینند که دچار ملال شــده اند؛ ولی فعالیت در 

مشاغلی که مردم را در زمان شادی می بینند، لذت بخش تر است.«
خداکرمی می گوید هر کسی به دانشگاه نفت وارد می شد، طی هفت ماه اول هیچ 
درســی به جز زبان انگلیســی نمی خواند؛ چراکه تمام کتاب هــای دروس تخصصی 
این دانشــگاه انگلیســی بود و از آمریکا می آمد: »کتاب های روز کــه همان موقع در 
دانشــگاه های آمریکا درس داده می شــد، در دانشــگاه نفت نیز تدریس می شــد و 
امتحان هــا به زبان انگلیســی بــود، پس یــک دوره 8 یا ۹ ماهــه را فقــط در مرکز زبان 
شرکت نفت می گذراندیم و ســپس دروس دانشگاه آغاز می شــد؛ بنابراین از سال 
۱۳۶8 تا مهر ۱۳۶۹ زبان خواندیم و با یک ترم تأخیر از ســایر دانشــگاه ها شــروع به 

تحصیل کردیم.«
نکته جالب توجه دیگر درباره دانشگاه نفت که خداکرمی به آن اشاره می کند، این 

ســال ۱۴۰۱ برای مجموعه های کوچک و بزرگ بسیاری، یک سال سخت و پرچالش بود و بســیاری از کسب وکارها کارهای 
توسعه ای خود را متوقف کردند و به رویکرد حفظ وضعیت فعلی روی آوردند تا شرایط کمی ثبات پیدا کند. اما در همین سال 
ســخت و پرتلاطم برخی شــرکت ها نیز ســعی کردند رویکرد متفاوتی داشته باشــند و از فرصت ایجادشــده برای افزایش 
فاصله شان با دیگران اســتفاده کنند و هرچه قوی تر به راه شــان ادامه دهند. یکی از مجموعه های بزرگی که در سال ۱۴۰۱ و 
درست زمانی که بسیاری  پایشان را روی ترمز گذاشته بودند، پایش را روی گاز گذاشت، هلدینگ داده پردازی پارسیان بود. در سال ١۴٠١ که 
بسیاری از استارتاپ ها با مشکلات جدی مواجه بودند و مسائل زیرســاختی مثل قطعی های اینترنت چالش هایی جدی برای بسیاری از 
کســب وکارهای کوچک و بزرگ حوزه آی تی ایجاد کرده بود، هلدینگ داده پردازی پارسیان ۶۰۰ میلیارد تومان در اکوسیستم نوآوری کشور 
سرمایه گذاری مستقیم انجام داد و به گفته عضو هیئت مدیره آن، به دنبال این هستند که در سال ۱۴۰۲ حدود هزار میلیارد تومان دیگر نیز 
در این اکوسیستم سرمایه گذاری کنند. تمامی این اتفاقات باعث شد به سراغ مغز متفکر پشت این جریان فکری و حامی اکوسیستم نوآوری 
کشور برویم و با او و نوع نگاهی که به مسائل دارد، بیشتر آشنا شویم؛ کسی که معتقد است بزرگ ترین چالش فعلی کشور در حوزه کسب وکار 
تأمین مالی در فضای بی ثباتی است؛ فردی که تجربه فراوانی در سمت های مدیریتی مختلف کشور داشته و با حوزه های سرمایه گذاری و 
بازار ســرمایه به طور عمیقی آشــنایی دارد؛ علیرضا خداکرمی. به گفته علیرضا خداکرمی، رئیس هیئت مدیره شرکت تجارت الکترونیک 
پارسیان و عضو هیئت مدیره گروه داده پردازی پارسیان بحران ها همان قدر که تهدید اساسی به شمار می روند، فرصتی برای ظهور بازیگرانی 
با نگاه متفاوت را فراهم می آورند و برنامه سال ۱۴۰۲ این هلدینگ این است که با عبور از بحران ها، یک بازیگر کلیدی و اثرگذار در حوزه های 

نوآورانه و فناوری های مالی و صنعت بانکی باشند. در ادامه گزارشی از گفت وگوی عصر تراکنش را با علیرضا خداکرمی می خوانید.

اســت که تمام دانشــجویان بیــن ۱۶ تا 2۴ مــاه کارورزی 
می کردنــد. بنابرایــن دانشــجویان بایــد صبح هــا ســر 
کار می بودنــد و بعدازظهــر را در کلاس هــای دانشــگاه 
شرکت می کردند. کارورزی خداکرمی نیز در امور کالای 
مــازاد واحــد خدمــات بازرگانــی نفــت )شــرکت کالای 
نفــت(؛ یعنی جایی کــه کل مزایده های شــرکت نفت را 
برگزار می کرد، انجام شــد. »به دلیــل کار کردن همزمان 
بــا درس خوانــدن، وقتــی از محیــط دانشــگاه بیــرون 

می آمدیم، تجربه کاری خوبی نیز داشتیم.«

  دوران خدمت سربازی

خداکرمــی در زمــان دانشــجویی به صــورت پاره وقــت و 
بعد از فارغ التحصیلــی، مدتی به صــورت تمام وقت در 
مؤسسات حسابرســی کار می کند و سپس به سربازی 
می رود. او در این  خصوص می گوید: »در اسفند ۱۳7۳ 
به ســربازی رفتــم و پس از چنــد مــاه دوره آموزشــی، از 
اردیبهشت ۱۳7۴ تا پایان ۱۳7۵ در مؤسسه بعثت که 
یکی از مجموعــه شــرکت های جهاد خودکفایی ســپاه 
بود، به عنوان افسر وظیفه با سمت رئیس حسابداری و 
سپس مدیر مالی مشغول شدم و آنچه را در کالای مازاد 
نفت و حسابرسی آموخته بودم، در اصلاح سیستم ها 
و فرایندهای مؤسســه بعثت اجرا کردم. این مؤسســه، 
امکانات قابــل توجهی داشــت و در حوزه های مختلف 
فعالیت وسیعی داشت. طی همین دوران یعنی اواسط 
سال ۱۳7۴ ازدواج کردم و قبل از پایان خدمت سربازی 
در اواخر ســال ۱۳7۵ خداوند اولین فرزنــد را به ما اعطا 
کــرد. طــی دوران خدمــت به صــورت پاره وقــت و بعد از 
خاتمه خدمت سربازی به صورت تمام وقت مجدداً در 

مؤسسات حسابرسی و خدمات مالی کار می کردم.«

  از حسابداری تا طراحی سیستم

در  کارورزی  و  کار  تجربــه  ســال  هفــت  از  پــس 
حســابداری و حسابرســی، خداکرمی به حوزه طراحی 
سیســتم وارد می شــود: »طراحــی سیســتم را ابتــدا با 
طراحــی سیســتم های مالــی و اداری و به طــور خــاص 
محاســبه بهــای تمام شــده شــروع کــردم و سیســتم 
بهــای تمام شــده شــرکت آذرآب را در شــرکت خبــرگان 

گفت وگوی 
ماه
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سال هفتم
شماره شصت ونهم

کسب وکار

  ماجرای رونمایی از فینوداد

شــهریورماه ۱۴۰۱ شــاهد رونمایی از فینــوداد بودیم و ایــن رونمایی در حالــی بود که 
فینــوداد از ســال ۱۳۹7 به عنــوان مرکز نــوآوری ســداد فعالیت می کرد. امیرحســین 
شبیری،  مدیرعامل فینوداد درباره دلیل رونمایی مجدد از فینوداد می گوید: »من از 
آذرماه ۱۴۰۱ به فینوداد آمدم و زمانی که در شهریورماه از فینوداد رونمایی شد، گرچه 
به آن رویداد دعوت شده بودم و در آن حضور داشتم، اما فکر نمی کردم که خیلی زود 

به یکی از اعضای مشــغول در این شرکت تبدیل شوم. 
آن مراسم رونمایی از شــرکت فناوران نوآوران سداد بود 
که مالک مجموعه فینوداد است؛ فینوداد تا قبل از آن 
یک واحد فناوری در شرکت ســداد بود و از شهریورماه 
به یک شرکت مستقل تبدیل شد که دیگر مرکز نوآوری 
سداد نبود، بلکه به عنوان مرکز نوآوری بانک ملی ایران 

امیرحسین شبیری،  مدیرعامل فینوداد درباره برنامه  های این شرکت مطرح کرد

علاقه مند به سرمایه گذاری 
در اقیانوس آبی

هلدینگ داده ورزی سداد در سال ۱39۷؛ زمانی که تصمیم گرفت به سمت نوآوری ها و فناوری های مالی حرکت کند، مرکز نوآوری 
فینوداد را به عنوان یک واحد کسب وکار استراتژیک در این هلدینگ تشــکیل داد و در شهریورماه ۱۴۰۱ با تغییر استراتژی و 
بزرگ شدن اهداف این واحد و در جهت تکمیل سبد محصولات نوآورانه بانک ملی به شرکتی مستقل با نام تجاری »فناوران 
نوآور سداد« و با هویت »فینوداد« تبدیل شد. در واقع با تغییر اهداف این واحد، فینوداد اکنون به پلی کارآمد برای اتصال بانک 
ملی به اکوسیستم نوآوری کشور تبدیل شده است. در گفت وگویی با امیرحسین شبیری که از آذرماه سال پیش در سمت مدیرعاملی فینوداد 
فعالیت می کند، به تغییر و تحولات این شرکت پرداختیم و از برنامه هایشان برای ســال ۱۴۰۲ جویا شدیم. او بر این باور است که در وضعیت 
کنونی اکوسیستم نوآوری کشور، تکروی و رقابت بیهوده است و مشارکت استراتژیک بانک ها به عنوان سرمایه گذاران اصلی روی استارتاپ ها 
می تواند موجب توسعه اکوسیستم نوآوری در کشور شود. شبیری متاورس، رمیتنس، لندتک و هوش مصنوعی را از جمله حوزه هایی می داند 
که هنوز به اقیانوس قرمز تبدیل نشده اند و پتانسیل زیادی برای سرمایه گذاری دارند و این حوزه ها از اصلی ترین حوزه های سرمایه گذاری فینوداد 

در سال جاری هستند. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش را با امیرحسین شبیری می خوانید.

نیلوفر نادری
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فعالیــت می کــرد و چــون بزرگ تر شــده بــود و اهــداف و 
اســتراتژی های آن نیــز تغییر کرده بــود، باید ســاختار و 
منابع مورد نیاز خودش را هم می داشــت. در نتیجه آن 
مراسم رونمایی از مرکز نوآوری بانک ملی بود و چون نام 

تجاری آن تغییر نکرده بود، سؤال برانگیز شده بود.« 

  ورود به حوزه نقل وانتقالات ارزی

شــبیری درباره اقداماتی که از زمــان مدیرعاملی اش در 
فینوداد انجام داده، می گوید: »ما مرکز نوآوری امیرکبیر 
را راه انــدازی کردیــم و منتظــر راه  انــدازی مرکــز نــوآوری 
دانشــگاه خوارزمی در اردیبهشــت ماه ۱۴۰2 هســتیم. 
عــلاوه بــر ایــن در ایــن مــدت تعاملات مــان با دانشــگاه 
شریف و تهران را افزایش دادیم و اســتارتاپ هایی را که 
از طرف این دانشگاه ها به ما معرفی شد، ارزیابی کردیم 
که حــدود ۴۰ مورد بودنــد. تــا اردیبهشــت ماه تعدادی 
ســرمایه گذاری روی ایــن تیم هــا خواهیــم داشــت کــه 
جلسات سرمایه گذاری آنها در سالی که گذشت، انجام 
شده بود. این سرمایه گذاری ها در حوزه رمیتنس و طلا 

بوده است.« 
او توضیح می دهد که بضاعت، علائــق، وضعیت بازار و 
مطالبات جامعه بــر تصمیم گیری های آنــان در فینوداد 
تأثیرگذار است و سرمایه گذاری در حوزه نقل وانتقالات 
ارزی بــه این دلیــل بوده کــه این حــوزه در ایران جــای کار 
زیادی دارد و با کمبود استارتاپ های فعال مواجه است. 
در واقع این حوزه اقیانوس آبی است که حضور بازیگران 
زیــادی را طلــب می کنــد. شــبیری بیــان می کنــد کــه بــه 
سرمایه گذاری در حوزه دیفای نیز علاقه مند هستند، ولی 
هنوز برای ورود به ایــن حوزه تصمیم قطعی نگرفته اند و 
روی تیم های مربوطه به اتفاق نظر نهایی نرسیده اند و اگر 
بضاعت کافی برای سرمایه گذاری در این حوزه را داشته 

باشند، به این حوزه نیز وارد می شوند.

  نحوه ارائه خدمات به استارتاپ ها

او بــا اشــاره بــه اینکــه تنهــا آورده فینــوداد بــرای 
استارتاپ های حاضر در این شــرکت از جنس خدمات 
مالی نیست، می افزاید: »ما می کوشیم از خدمات مالی 
فراتر برویم و برای مثال با ارائه API، صدور کارت،  درگاه 
پرداخت، دســتگاه کارت خوان و ســایر خدمــات بانکی 
را در اختیار آنهــا قرار دهیــم. علاوه بر ایــن، در مباحث 
رگولاتوری به آنها کمک می کنیم تا با شــناخت درست 
از ضوابط موجود در مسیر درستی قدم بگذارند و دچار 
مشــکل نشــوند. منتور کردن ایــن تیم  ها و تــلاش برای 
تطبیق آنها با قوانین دست وپا  شکسته موجود در ایران 
یکی از اهداف اصلی ما در فینوداد بوده تا این تیم ها در 
بلندمدت به فعالیــت خود ادامه دهنــد. همچنین این 
استارتاپ ها می توانند از بســتر پیام رسان »بله« بانک 
ملی که ۱۵ میلیــون کاربر فعال دارد، اســتفاده کنند. ما 
حدود ۶۰ هزار شــاغل و بازنشســته بانک ملی را نیز در 
دسترس داریم که می توانیم آنها را به جامعه هدف ارائه 
خدمت به استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان تبدیل 
کنیم. ما بازار بانک ملی و همچنین ۵۱ میلیون مشتری 
فعال داریم که می توانند پشتوانه تیم های استارتاپی ما 

باشند و مارکت آنها را تأمین کنند.«

شــبیری درباره تعداد اســتارتاپ های مستقر کنونی 
در فینــوداد می گویــد کــه در حــال حاضر شــش تیم 
در مرکز نــوآوری امیرکبیر فینوداد مســتقر شــده اند 
کــه پروژه هایــی بــه واســطه فینــوداد از طــرف بانــک 
به آنها ســپرده شــده و مشــغول به کار هســتند تا با 
یــک ارائه خــوب نظــر فینــوداد بــرای ســرمایه گذاری 
روی خودشــان را جلب کنند. او توضیــح می دهد که 
فینــوداد تازه تأســیس اســت و هنــوز ســرمایه گذاری 
مســتقیمی نداشــته، اما در ســال ۱۴۰2 برنامه هایی 
برای سرمایه گذاری مســتقیم روی یکسری از تیم ها 

و حوزه ها دارند.

  چالش های پیش رو

۱۴۰۱ برای تمام بازیگران اقتصادی ایران ســال سختی 
بود و بســیاری از آنها در نیمه دوم ســال متضرر شــده 
یا نتوانســتند به تمام اهدافی کــه از پیش تعیین کرده  
بودند،  دســت یابنــد. مدیرعامل فینــوداد با اشــاره به 
این مسئله درباره آنچه در ســال ۱۴۰۱ بر آنها گذشته، 
می گوید: »ما شرکتی تازه تأسیس هستیم که در سالی 
کــه گذشــت، بیشــتر روی طراحــی مســیرمان متمرکز 
بودیــم. در نتیجــه مشــکلاتی کــه گریبــان  دیگــران را 
گرفته بود، خیلی شــامل حال ما نشــد و جان سالم به 
در بردیم، اما این بدان معنا نیســت کــه ما تحت تأثیر 
وضعیتی که بــود، قــرار نگرفتیم. بــرای مثال بــا کمبود 
تیم های خوب مواجه بودیم و میل و انگیزه جوانان برای 
فعالیت در ایران کاهش یافته بود. ما چون مخاطب مان 
اســتارتاپ های Early Stage نیســت، خیلــی دچــار 
نــرخ شکســت موجــود نشــدیم و درخواســت های 

سرمایه گذاری مان ریزش چندانی نداشت.«
او فینــوداد را در ســال ۱۴۰۱ دچــار چالــش خاصــی 
نمی بینــد و می گویــد کــه بــا مشــکلاتی از جنــس 
جذب و نگهداشت منابع انســانی مواجه نبوده اند، 
امــا پیش بینــی می کنــد کــه در ســال ۱۴۰2 بــا کمبود 
اســتارتاپ خوب برای ســرمایه گذاری مواجه شــوند: 
»انگیزه عمومی برای فعالیت در ایــران کاهش یافته 
و به مرور با کاهش شــکل گیری استارتاپ های جدید 
مواجه می شویم و این مسئله با یک تأخیر زمانی ما 
را هم درگیر می کند، چون باید استارتاپ هایی شکل 
بگیرند، فعالیت کننــد و از نوپایــی دربیایند تــا ما در 
مراحل میانی یا رشــد روی آنها ســرمایه گذاری کنیم 
و وقتــی اســتارتاپ جدیدی شــکل نگیــرد، مــا نیز به 
مشکل برمی خوریم. در واقع اگر نگاه سیستماتیک 
داشته باشیم، متوجه می شــویم که مشکل جذب و 
نگهداشت نیروی انســانی در بخش های دیگر به ما 
نیز آســیب می زند. قانون جهش تولیــد دانش بنیان 
ظرفیت جدیــدی ایجاد کــرده که برخی از شــرکت ها 
می تواننــد از طریق ســرمایه گذاری روی شــرکت های 
دانش بنیان از ظرفیت اعتبار مالیاتی استفاده کنند. 
قطعاً ایــن موضــوع می تواند در فضای کنونی کشــور 
امیدآفریــن باشــد. مــا شــرکت های زیــادی داریم که 
زیرمجموعه بانک ملی هستند و می توانند از طریق 
مجموعــه فینــوداد نســبت بــه ســرمایه گذاری روی 

شرکت های دانش بنیان اقدام کنند.«

ما شرکتی 
تازه تأسیس 
هستیم که در 
سالی که گذشت، 
بیشتر روی طراحی 
مسیرمان متمرکز 
بودیم. در نتیجه 
مشکلاتی که گریبان  
دیگران را گرفته 
بود، خیلی شامل 
حال ما نشد و جان 
سالم به در بردیم، 
اما این بدان معنا 
نیست که ما تحت 
تأثیر وضعیتی که 
بود، قرار نگرفتیم. 
برای مثال با کمبود 
تیم های خوب 
مواجه بودیم و میل 
و انگیزه جوانان 
برای فعالیت در 
ایران کاهش یافته 
بود
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فناور ی های مالی ایران

گفت وگو با جمشید عباسپور، مدیرعامل کوینینو درباره مسیری 
که  او را به اینجا رساند و آینده فعالیت این شرکت

فعالیت جزیره ای 
راه به جایی نمی برد

المیرا حسینی

کوینینو محصول صرافی آنلاین شرکت توسعه سرمایه بنُیتا است و با وجود اینکه بنیان گذاران آن از چهار سال پیش روی حوزه 
رمزارزها تمرکز داشتند، فعالیت خود را به عنوان یک صرافی رمزارزی در اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ شروع کرد. با گذشت قریب به یک 
سال از فعالیت این مجموعه، در گفت وگویی که با جمشید عباسپور، مدیرعامل کوینینو داشتیم، به داستان شکل گیری این 
مجموعه و اقداماتی که در این مدت انجام داده اند، پرداختیم. عباسپور می گوید برنامه های متنوعی برای رشد این کسب و کار 
دارند و دو نوع رشد افقی و عمودی را برای آن در نظر گرفته اند. به گفته او، در رشد افقی روی مباحث پیشنهادهای منطقی سرمایه گذاری خرد 
کاربران تمرکز کرده اند و برای کاربران برنامه هایی تدارک دیده اند که طبق آن کاربران می توانند میزان، مدت و ریسک سرمایه گذاری خود را مشخص 
کنند. این سرمایه گذاری فقط مختص کریپتو نمی شود و کوینینو قصد دارد تا جایی که منع قانونی وجود نداشته باشد، وارد بحث سبدهای 
سرمایه گذاری نیز شود. او می گوید که تمرکز کوینینو روی ایجاد یک کوین جدید نیز هست؛ کوینی با پشتوانه طلا که سعی دارند تا مهر ۱۴۰۲ آن 

را راه اندازی کنند. در ادامه گزارشی از گفت وگوی عصر تراکنش را با جمشید عباسپور می خوانید.

عکس: حامد کریم زاده
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سال هفتم
شماره شصت ونهم

    راه اندازی اینوتک

جمشید عباسپور ابتدا درباره اینکه چگونه وارد حوزه 
رمزارز شد و پیش از آن مشــغول به چه کارهایی بوده، 
توضیحاتــی  می دهــد کــه مطالعــه آن خالــی از لطــف 
نیست:  »پس از چند تجربه شکست استارتاپی بود 
که متوجه شدم هنوز خیلی چیزها وجود دارد که باید 
یاد بگیرم و صرفاً با دوست داشتن و پشتکار نمی شود 
تیم و اســتارتاپ موفقی داشــت و بین دوراهی رفتن از 
ایران و ماندن در ایران شاید به اشــتباه ایران را انتخاب 
کــردم. یکــی از مهم تریــن تجربیــات کاری مــن در یک 
مجموعــه ایرانی-کانادایی بــه اســم Business X بود. 
ســرمایه گذاری در این مجموعه توســط تیمی از کانادا 
انجام شــده بود، اما تیم فنــی در ایران مســتقر بود. در 
بیزینس ایکس در زمینه مدیریت تیم نرم افزار و اصول 
کلی رهبری تیم آموخته های بسیار خوبی کسب کردم. 
پس از سه سال فعالیت در این شرکت دوباره دست به 
راه اندازی یک استارتاپ به اســم کارینو واش در زمینه 
ارائــه خدمــات کارواش و ســرویس های خودروهــا در 
محل زدم که فعالیت موفقی به حســاب می آمد، ولی 
در نهایت به دلیل درگیری بیش از حد موضوع شرکت 
با موضوعــات اجرایــی و کمرنگ بودن بحــث نرم افزار و 
فناوری کار را به شــریک خودم واگذار و بعد از چند ماه 
در مجموعه بامیلو و راکت اینترنت شروع به کار کردم.

 کار در بامیلــو برعکــس ظاهــر خــوب و شــیک و نــام 
معروفــش به عنــوان رقیــب جــدی دیجــی کالا و تیــم 
مدیریــت خارجــی و... بــا آن چیــزی که درون شــرکت 
تجربه می کردی، اصلاً یکسان نبود و با وجود داشتن 
ســمت خوب مدیریتی بعــد از مــدت کوتاهــی از آنها 

جدا شدم.«
او درباره مهم ترین آموخته اش از بامیلو می گوید: »یک 
نکته بسیار مهم بود که با همه دانسته های قبلی من 
برای راه اندازی اســتارتاپ مغایرت داشت! من همواره 
فکر می کردم محصول نرم افزاری باید صفر تا صد تمام 
فرایند های مورد نیاز مشــتری را به صــورت اتوماتیک 
انجام بدهد و عملاً همیشه با یک ذهنیت کمال گرایانه 
به دنبال طراحی، تعریــف و تولید یک محصول بزرگ 
نرم افزاری بــودم که کار هرچنــد کوتاه من و آشــنایی با 
فرایندهای بســیار زیاد و پیچیده بامیلــو از زمان ثبت 
سفارش تا تحویل کالا به مشتریان، این باور من را نقض 
کرد و متوجه شدم بسیاری از امور را می شود به دست 
نیروی انسانی جلو برد و از ابتدا برای همه پروسه های 
مورد نیاز شرکت سراغ گنجاندن آن فرایند در محصول 
نرم افــزاری نرفت و بهتر اســت محصول نرم افــزاری تا 
می تواند کوچک و مختصــر تولید شــود و در آینده به 
شــکل پخته تری تک تــک فرایندهــای غیراتومــات به 

ماژولی جدید در محصول نرم افزاری تبدیل شود.« 
عباســپور می گویــد ماحصــل ایــن همکاری هــا در 
مجموعه های مختلف، تجربیات ارزشمند و شبکه ای 
از دوســتان و افراد بســیار ارزشــمند بود. ســرانجام در 
ســال ۱۳۹۶ با دوســتان و همــکاران جوانش مجموعه 
نرم افــزاری اینوتــک را راه انــدازی می کنــد. اینوتــک بــا 
مدل اســتارتاپ اســتودیو که یک مدل جدید در ایران 
بــود، راه انــدازی و وارد اکوسیســتم اســتارتاپی ایــران 

شــد که می شــود گفت این مدل کســب وکار در ایــران کاملاً جدیــد بود و بیشــتر در کنار 
شتاب دهنده ها  و در برخی اوقات در مقابل و رقیب آنها شمرده می شد! ویژگی اینوتک 
این بود که به هر حوزه ای وارد می شد، اما به گفته مدیرعامل کوینینو، تیم پنج نفره ای که این 
استارتاپ استودیو را راه انداخت، با وجود اینکه در حوزه آی تی و فناوری بسیار قوی بودند، 
اما در بخش مارکتینگ با ضعف هایی مواجه بودند و همیشــه برای پیشبرد این بخش 
به پارتنر و شریک نیاز داشتند و به همین دلیل با وجود داشتن ایده های مناسب، بازار را 
به رقبای بعد از خود واگذار  کردند. او در این مــورد یک نمونه را مثال می زند: »برای مثال 
ما مجموعه پیک یاب را در حوزه حمل ونقل درون شهری راه اندازی کردیم که اتفاقاً شش 
ماه پیش تر از الوپیک وارد بازار شد، اما به خاطر ضعف در مارکتینگ کم آوردیم و الوپیک 
توانست بازار را از ما بگیرد. بعدها با مجموعه دیگری به اسم »محموله« وارد بازار شدیم 
که کسب وکاری در حوزه حمل ونقل بین شهری بود. »ماهور مدیا« نیز راه اندازی شد که 
حوزه فعالیتش آموزش آنلاین بود. در حوزه سفر و توریسم هم چندین تجربه داشتیم.«

این طور که عباســپور می گوید، جوان بودند و برای شــروع هر چیزی شــوق و ذوق بیش از 
اندازه داشتند و همواره محیط اینوتک مشابه لابراتوار موضوعات جدید و پرچالش بود، 
ولی همواره مشــکل اصلی تمامی اســتارتاپ های دنیا یعنی تأمین مالی مســئله اصلی 
شرکت بود که باعث شکست، تعطیلی یا الزام به فروش و خروج موفق چندین استارتاپ 

اینوتک شد.

  کوینینو چگونه شکل گرفت؟

عباسپور و برادرش ســال ۱۳۹۶ و همزمان با تأسیس اینوتک، یک شــرکت مالی به اسم 
»میشو« در ترکیه راه اندازی کردند که در بازار فارکس )بازار سهام جهانی( فعالیت می کرد. 
به گفته او، فضای فارکس در آن زمان در ایران دقیقاً مانند فضای کریپتو بود؛ نه مجاز بود، 
نه غیرمجاز. بازار هدف میشو کاربران خارجی و همچنین ایرانی ای در نظر گرفته شده بود 
که توانایی کار با این بازار را داشتند. میشو پابه پای اینوتک رشد کرد؛ شرکتی که برادرش 
مدیریت آن را بر عهده گرفته بود. عباســپور می گوید اینوتک به  واســطه حضور میشو، 
از سه ســال پیش روی بازارهای مالی تمرکز کرده بود. میشو توانسته بود بزرگ شود و در 
گرجستان، ارمنستان،  دوبی،  افغانستان و عراق دفتر و شریک تجاری داشته باشد. در 

واقع میشو توانسته بود شبکه بسیار خوب مالی برای بنیان گذارانش ایجاد کند.
عباسپور می گوید با توجه به تجربه و شبکه خوب مالی مذکور، تمرکز اینوتک را روی چند 
محصول در زمینه فین تک گذاشتند. یکی از آنها اینوپی بود که بر مسئله انتقال پول و 
رمیتنس متمرکز بود: »کاربران می توانستند بعد از ثبت نام در اینوپی هم خدمات پرداخت 
و هم خدمات صرافی دریافت کنند و انتخاب کنند دارایی خــود را در قالب چه ارزی نگه 
دارند. به علاوه می توانستند با استفاده از این اپلیکیشن به هر حساب بانکی در هر جای 

دنیا و به هر شخصی که می توانست الزاماً کاربر اینوپی هم نباشد، پول انتقال دهند.« 
مدیرعامل کوینینــو توضیــح می دهد که قصــد داشــتند فرایند کریپتویــی را نیــز به این 
اپلیکیشن اضافه کنند، اما با همزمانی با دوران روند شدن صرافی های آنلاین کریپتویی در 
ایران مصادف شد. او می گوید: »با جذب سرمایه تمرکز ما به همین مورد خاص معطوف 
شد و کم کم اینوپی به حاشیه رفت و به دنبال آن، روی رمزارز و صرافی داخل ایران تمرکز 
کردیم، زیرا سرمایه گذاران ما فقط این را می خواستند. در نتیجه شرکت توسعه سرمایه 
بنُیتا و مجموعه نرم افزاری کوینینو شکل گرفت. در حال حاضر ما با مجموعه کوینینو و 
چند خدمات پیش بینی شده برای آینده در حال ارائه خدمات مالی هستیم. با این تفاوت 
که ما این خدمات را از گذشته داشتیم و حالا قصد داریم در کنار محصول صرافی مجدد 

آنها را فعال کنیم.«

  تمرکز بر کوینینو

شرکت توســعه ســرمایه بنُیتا هلدینگی است که با ســهام داری شــرکت اینوتک و چند 
سرمایه گذار خصوصی شکل گرفته است. در واقع کوینینو محصول صرافی آنلاین این 
هلدینگ اســت. محصول دیگر این هلدینگ، اینومکس )innoMEX( اســت و کمی با 
کوینینو تفاوت دارد و بر اســاس بازار P2P برنامه ریزی شده که می تواند قطبی مهم  بین 
صرافی ها باشــد: »هدف اینومکس این بود که صرافی های داخلی به صورت جزیره ای و 
جداگانه فعالیت نکنند. اینومکس در نظر داشت حجم معاملات صرافی ها را با اتصال به 
یک هسته معاملاتی بر اساس یکسری قواعد یکپارچه سازی کند و یک موقعیت برد-برد 

برای همه صرافی ها رقم بزند.«

کسب وکار
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  از ۱39۸ تاکنون

بر اساس گفته های نیما شمساپور، مدیرعامل شرکت 
یوآیدی احراز هویت دیجیتال در ایران در ســال ۱۳۹8 و 
همزمان با شــیوع ویروس کرونا توانســت خود را نشان 
دهد و رفته رفته پیشــرفت کند. او در این بــاره می گوید: 
»بــروز بیمــاری کرونــا در ایــران و جهــان بیــش از پیــش 
نیاز دولت هــا به اســتفاده از هــوش مصنوعــی و دنیای 
دیجیتال را نمایان کرد؛ تا پیــش از این ما یک محصول 

فنی داشتیم که با وجود تمام تلاش هایمان برای ارائه و استفاده آن در بازار، به خاطر 
مسائل رگولاتوری که وجود داشت، مورد استقبال کسب وکارها قرار نمی گرفت، اما 
شیوع ویروس کرونا باعث شد نیاز به استفاده از سرویس های غیرحضوری و به  تبع 
آن احراز هویت دیجیتال در کشــور احســاس شــود. اولین جایی که در کشور نیز از 
خدمت احراز هویت دیجیتال استفاده کرد، سازمان بورس بود که آن را برای سامانه 
سجام خود به کار بست. سپس این سرویس بین دیگر نهادهای حاکمیتی مانند قوه 
 قضائیه و وزارت کار نیز مورد استقبال قرار گرفت. رفته رفته شناخت رگولاتور نسبت 
به این سرویس بیشتر شد و برخی مسائلی که در گذشته وجود داشت، حل وفصل 

نیما شمساپور، مدیرعامل یوآیدی درباره چشم انداز این شرکت مطرح کرد

حذف کامل مراجعه حضوری و 
افزایش اعتماد در فضای مجازی

نیلوفر نادری

شرکت بینش هوشمند نسل پیشرو )یوآیدی( یکی از شرکت های فعال در حوزه رگ تک و یکی از ارائه دهندگان سرویس احراز 
هویت دیجیتال در کشور است که طی چهار سال فعالیت خود، توانسته به شرکت ها و سازمان های مختلفی کمک کند تا 
احراز هویت کاربران خود را به صورت غیرحضوری و با امنیت بالاتر انجام دهند. طبق صحبت های مدیرعامل یوآیدی، مأموریت 
و هدف اصلی این شرکت تلاش برای غیرحضوری کردن حداکثری فرایند احراز هویت در کشــور است و در حال حاضر با این 
هدف فاصله زیادی دارند. او معتقد است این هدف دیر یا زود محقق می شود؛ چراکه دنیا به سمت استفاده از هوش مصنوعی رفته و استفاده 
از آن به مرور در ایران نیز رایج و ضروری می شود. به همین خاطر یوآیدی بخشی از تمرکز خود را روی ایجاد »اعتماد« در اکوسیستم گذاشته تا 
بتواند فرهنگ اعتماد کردن به هوش مصنوعی و چنین فناوری هایی را در کشور برساخت کند. در گفت وگویی که با نیما شمساپور، مدیرعامل 
یوآیدی داشتیم به فعالیت های این شرکت، چالش هایشان و همچنین آینده احراز هویت دیجیتال در ایران پرداختیم که در ادامه گزارشی از 

این گفت وگو را می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی
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شد و به نقش و تأثیر آن در آینده اقتصاد دیجیتال و 
نحوه خدمات دهی نهادها پی بردند.«

او معتقــد اســت حــوزه احــراز هویــت دیجیتــال در 
ایران نه تنها اشــباع نشــده، بلکه فقــط از پنج درصد 
از پتانســیل آن اســتفاده شــده اســت. در نتیجــه 
تمرکز یوآیــدی در ســال ۱۴۰۱ بــر بخش هایــی بود که 
می توانســتند از ایــن خدمت اســتفاده کننــد، اما به 
هر دلیلی ایــن کار را نکــرده بودند. شمســاپور درباره 
دلایل عدم استفاده برخی کســب وکارها از سرویس 
احــراز هویــت دیجیتــال توضیــح می دهــد: »نگرانی 
کسب وکارها نســبت به وضعیت اینترنت در ایران، 
کیفیت تجربه کاربری و عدم شــناخت آنها نســبت 
بــه این خدمــت برمی گــردد. عــلاوه بــر ایــن بی ثباتی 
موجــود در وضعیــت کشــور، کســب وکارها را به این 
سمت وســو می برد که محافظه کار شــوند و به ســراغ 
تجربه پدیده های نوظهور نرونــد و تمام انرژی خود را 

روی حفظ وضعیت کنونی شان بگذارند.«
او بیان می کند که یوآیدی تاکنون بیش از سه میلیون 
مورد احــراز هویــت دیجیتــال داشــته و این عــدد در 
سال ۱۴۰2 بیشتر نیز خواهد شد. بنا بر صحبت های 
شمساپور، در سالی که گذشت، تمرکز اصلی یوآیدی 
روی ارتقای کیفیت سرویس هایشان و افزایش دقت 
آن بوده و به نسبت سال ۱۴۰۰ شاهد رشد سه  برابری 

اندازه کسب وکارشان بوده اند.

  ۱۴۰۱؛ سال تردید و ایستایی

شمســاپور معتقــد اســت ســال ۱۴۰۱ بــرای مــردم و 
کســب وکارها ســال پرفرازونشــیب و ســختی بوده و 
بسیاری از کسب وکارها نتوانسته اند به اهداف مالی 
و غیرمالــی کــه در ابتدای ســال تعییــن کــرده  بودند، 
برسند. او در این باره توضیح می دهد: »یوآیدی نیز در 
همین اتمسفر نفس می کشــد و وقتی حال عمومی 
جامعه خوب نیست، اینترنت قطع یا ضعیف است و 
مردم با مشکلات اجتماعی و اقتصادی دست وپنجه 
نــرم می کننــد، کار مــا هــم دشــوار می شــود. یکــی از 
دشــواری های چنــد ســال اخیــر همــه کســب وکارها 
مسئله جذب و نگهداشت نیروی انسانی متخصص 
است؛ این طور نیســت که نیروی متخصص نداشته 
باشــیم. ما در آموزش نیروهای انســانی مان عملکرد 
خوبی داریم، اما توان نگهداشت آنها در کشور وجود 
ندارد. در واقــع جوانان کوشــا، توانمند و بااســتعداد 
ما ترجیــح می دهند بعــد از اتمام تحصیــلات خود و 
کســب مهارت هــای تجربــی لازم، مهاجــرت کــرده یا 
برای کشــورهای غربی دورکاری کنند تا شــکاف میان 
هزینه هــای دلاری و درآمدهــای ریالی شــان را جبران 

کنند.«
 B2B او بــا اشــاره بــه اینکه یوآیــدی یــک کســب وکار
اســت، بیان می کنــد کــه وضعیــت یوآیدی وابســته 
به وضعیــت ســایر کســب وکارهای موجــود در ایران 
اســت و به خطر افتادن آنها موجب توسعه نیافتگی 
یوآیــدی می شــود و چــون وضعیــت کســب وکارهای 
ایران در ســال های اخیر و به خصوص در ســال ۱۴۰۱ 
خوب نبوده، یوآیدی نیز نتوانسته به آن پیشرفتی که 

مدنظرش بوده، برسد و فقط توانسته اندازه کسب وکار 
خود را سه برابر کند.

تقریبــاً تمامی کســب وکارهای فعــال در حــوزه اقتصاد 
دیجیتال کشور بر سر این مســئله توافق دارند که ۱۴۰۱ 
ســال دشــواری بوده و بیشــتر ایــن کســب وکارها، آن را 
»سال سخت« نامیده اند، اما شمساپور برای توصیف 
ســالی کــه گذشــت، واژگان دیگــری را بــه کار می بندد و 
بر این باور اســت که ۱۴۰۱، ســال ایســتایی و تردید بوده 
است. او در این باره می گوید: »در ســال ۱۴۰۱ با مسائل 
زیــادی از جملــه نارضایتی هــای اجتماعی-اقتصــادی 
مردم، فیلترینگ شبکه های اجتماعی و قطع و محدود 
کردن اینترنت روبه رو بودیم و این اتفاقات ادامه فعالیت 
کســب وکارهای اقتصــاد دیجیتــال در ایــران را تهدیــد 

می کرد. در نتیجه دچار رکود شدیم.«

  به دنبال مهاجرت بخشی از تیم یوآیدی

و  نخبــگان  مهــار  غیرقابــل  مهاجــرت  شمســاپور 
متخصصــان حــوزه تــک از ایــران را بزرگ تریــن چالــش 
اکوسیستم اقتصاد دیجیتال در ایران می داند و توضیح 
می دهد که با کاهش نیروی متخصص در داخل کشور، 
تقاضــا بــرای جــذب و نگهداشــت آن افزایــش می یابد 
و ســطح دســتمزد ها بــالا مــی رود. در حالــی کــه درآمــد 
کســب وکارها افزایــش نمی یابــد و در پرداخــت حقــوق 
کارمندان خود به مشــکل برمی خورند و برنامه  توســعه 
آنها به کنُــدی جلو مــی رود. او می گویــد: »این وضعیت 
ممکن است شــرکت ها را به این سمت ببرد که بخشی 
از فعالیــت خــود را بــه طراحــی یــک آکادمــی کوچــک 
اختصــاص دهنــد و از طریــق آموزش وپــرورش نیــروی 
انســانی متخصص کســب درآمد کنند، اما ایــن اتفاق 
هم نمی توانــد مشــکل منابع انســانی را حل کنــد، زیرا 
ما با مشــکل نگهداشــت نیرو مواجهیــم. در نتیجه در 
بلندمدت بــرای توســعه اقتصاد دیجیتال کشــور دچار 

مشکل می شویم و این یعنی وابستگی!«
در شــرایطی کــه وضعیــت اقتصادی-اجتماعی کشــور 
ناپایدار و نامعلوم است، نه تنها اشخاص حقیقی، بلکه 
اشخاص حقوقی نیز به این فکر می افتند که مهاجرت 
کنند. شمســاپور با اشــاره به این مســئله می گوید: »به 
مهاجــرت بخشــی از تیم یوآیــدی به کشــورهای دیگر و 
ارائه خدمت به مردمان سرزمین های دیگر فکر می کنیم؛ 
محصول ما بــه پشــتیبانی نیــروی انســانی نیــاز دارد و 
توسعه آن بیرون از مرزهای ایران نیازمند حضور فیزیکی 
نیروهــای ما در کشــور مقصد اســت. حــوزه  فعالیت ما 
خیلی قانون گذاری شــده اســت و رقبای سرســختی نیز 
داریــم. بــرای مثال شــرکت های بــزرگ انگلیســی وجود 
دارند که در امارات کار می کنند و این رقابت و مهاجرت 

را برای ما سخت می کند.«

  افسردگی ملی

به نظــر مدیرعامــل یوآیــدی، اراده  ای برای حل مســائل 
و چالش های کســب وکارهای حوزه دیجیتال از ســمت 
حاکمیــت وجود نــدارد و ایــن امر امیــد به زندگــی افراد 
را کاهــش می دهــد. او می گویــد: »بــه نظر نمی رســد که 
وضعیت در ســال ۱۴۰2 به نفع مردم و کســب وکارهای 

شمساپور 
بیان می کند که 
یوآیدی تاکنون 
بیش از سه میلیون 
مورد احراز هویت 
دیجیتال داشته و 
این عدد در سال 
1402 بیشتر نیز 
خواهد شد. بنا 
بر صحبت های 
شمساپور، در سالی 
که گذشت، تمرکز 
اصلی یوآیدی 
روی ارتقای کیفیت 
سرویس هایشان 
و افزایش 
دقت آن بوده و 
به نسبت سال 
1400 شاهد رشد 
سه  برابری اندازه 
کسب وکارشان 
بوده اند

کسب وکار
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امیرحسین داودیان که در حال حاضر معاون مدیرعامل در امور مشتریان بانکداری شخصی بانک تجارت است، قریب به ۱۷ سال 
است که در صنعت بانکی و پرداخت کشور در سمت های مختلف مشغول فعالیت است. او در طول این سال ها در حدود هشت 
بانک، شرکت تأمین سرمایه، شرکت پرداخت و فین تک تجربه طراحی و اجرای استراتژی داشته و می گوید تا آن زمان که فرصت 
ساختن در آن مجموعه ها فراهم بوده، ادامه داده و آنگاه که فصل ســاختن رو به انتها رفته، به مجموعه دیگری کوچ کرده است. 
تجربیات فراوان داودیان در صنایع بانکی و پرداخت کشور باعث شــد در گفت وگویی با او، روایتگر زندگی شخصی و حرفه ای او باشیم. او طرفدار 

کتاب های گوگول است، اسکی و اسکی روی آب می کند و دانشگاه را فضای مهمی می داند که بستر رشد و تحول شخصیت افراد را فراهم می آورد.

امیرحسین داودیان از زندگی شخصی و حرفه ای و تلاشش برای سازمان آفرین بودن می گوید

بدون داستان جذاب 
تیم قوی ساخته نمی شود

  کوتاه از کودکی

امیرحسین داودیان در سال ۱۳۶2 در محله طرشت تهران به دنیا آمده است. مادرش 
اهل تهران و پدرش اهل مازندران هستند. او می گوید که به طور کلی حافظه خوبی دارد، 
اما کودکــی اش آمیخته با تخیلات اســت: »آدم خیال پردازی هســتم و به همین دلیل 
مشــخص نیســت که خاطراتی که در ذهن دارم تا چه اندازه واقعی اند. در نتیجه برای 
گفتن از کودکی ام به گفته های اطرافیانم استناد می کنم. به نظر آنها من کودکی کنجکاو 
بودم، ولی این کنجکاو بودن شامل کندوکاو در امور مشــخصی بوده است. برای مثال 
علاقه زیادی به تشریح ابزارها و همچنین وسایل برقی داشتم تا حدی که پدر و مادرم 

می گویند که بسیار در معرض برق گرفتگی بوده ام. به 
یاد دارم که یک بار پدرم برایم یک کیت الکترونیکی 
رادیو خرید و من بدون اینکه راهنمــای آن را بخوانم، 
بلافاصلــه آن را ســر هــم کــردم کــه البتــه آی ســی آن 
سوخت و کار نکرد. دوست داشــتم بدانم هر چیزی 
چگونه کار می کند و اغلب وسایلم را به همین منظور 
به اجزای تشــکیل دهنده تقســیم می کردم که گاهی 
هم در ســر هم کــردن مجــدد آن توفیقــی نمی یافتم، 

نیلوفر نادری

عکس: نسیم اعتمادی
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سال هفتم
شماره شصت ونهم

امــا در اعمــاق درونــم، دلم می خواســت وقتــی بزرگ 
شــدم پزشــک شــوم. از کودکی، نوجوانی و جوانی به 
همین اکتفا کنیم که دهه ۶۰ کلاً یک داســتان است 
که توســط بی شــمار دهه شــصتی روایت می شــود و 
تنها تفاوت قصه عمدتاً در نام و نــام خانوادگی راوی 

است.«
امیرحســین رشــته ریاضی-فیزیک خوانده اســت. 
او تعریف می کند کــه دایی اش بیماری قلبی داشــته 
و یکــی از دلایــل علاقــه اش بــه پزشــکی این بــوده که 
بتوانــد روزی دایــی اش را درمــان کنــد. در دبیرســتان 
نیز به رشــته زیست شناســی علاقه زیادی داشــته و 
نمرات خوبی می گرفته، اما حســب روایت های دهه 
شصتی ها چون خیلی باهوش و درس خوان بود، باید 

ریاضی -فیزیک می خواند.

  انتخاب رشته مدیریت 

داودیان در ســال آخر دبیرســتان تحت تأثیر یکی از 
استادان دوره پیش دانشگاهی اش به رشته مدیریت 
علاقه منــد می شــود و در دانشــگاه بــه ســمت علــوم  
انسانی می رود: »در مقطع پیش دانشگاهی معلمی 
داشتم که در رشته مهندسی پزشکی استاد دانشگاه 
امیرکبیر بــود. دکتر فلاح که بســیار مدیــون نوع نگاه 
و منش ایشــان هســتم، بــه ما توصیــه می کــرد که از 
رشــته مدیریت غافل نشــویم و برخی از ما مدیریت 
بخوانیم. او معتقــد بود دانش آموزان رشــته ریاضی 
بایــد تحصیــلات مدیریتــی هم داشــته باشــند تــا با 
سازمان دهی مناسب اجازه دهند مهندسان کارشان 
را به درســتی و با فراغ بال انجام دهنــد و از این طریق 
به پیشرفت کشور کمک کنند. آن زمان اواسط دهه 
7۰ بود و هنوز استارتاپ ها و کارآفرینان و موضوعات 
میان  رشــته ای چنــدان بــروز و ظهــور جدی به شــکل 
امروز نداشــت و بــه همین دلیــل شــناخت از فضای 
کار محــدود بــه کار کارمنــدی، دولتی یــا آزاد بود. من 
به توصیه ایشــان تصمیــم گرفتم مدیریــت بخوانم. 
در نتیجه مدیریــت بازرگانــی را انتخاب کــردم و وارد 
دانشــگاه تهــران شــدم. امــروز از آن انتخاب بســیار 

خرسندم.«
او درباره ورودش به دانشــگاه تهران توضیح می دهد 
کــه دبیرســتانش نزدیــک دانشــگاه تهــران بــوده و 
ســال های آخر تحصیــل در مدرســه، هر وقــت که از 
روبه روی این دانشــگاه رد می شده، به ســردر آن نگاه 
می کــرده و مثــل همه کســانی کــه رؤیــای عبــور از آن 
سردر را دارند، آرزو می کرده که دانشگاه تهرانی شود. 
بعدها کــه نتایج کنکور سراســری اعلام می شــود و او 
برای ثبت نام می رود، متوجه می شــود که دانشــکده 
آنهــا جــای دیگــری اســت؛ در مجــاورت دانشــکده 
روان شناســی و علــوم اجتماعــی تهــران و دانشــگاه 
تربیــت مــدرس در جلال آل احمــد اســت و خبری از 

سردر پنجاه تومانی نیست! 
داودیــان بعــد از اتمــام دوره کارشناســی در رشــته 
مدیریت بازرگانی، رشته مدیریت بازاریابی بین الملل 
دانشگاه شهید بهشتی قبول می شود، اما به خاطر 
بورســیه  شــرکت نفــت که دانشــگاه بــه او پیشــنهاد 

می دهد تغییر رشــته می دهد و بــرای ادامه تحصیل در 
رشته مدیریت بازرگانی و حقوق تجارت بین الملل عازم 
خارج از کشور می شود و به دانشگاه منچستر بیزینس 
اســکول  می رود. برای ادامه تحصیــل در مقطع دکتری 
قید بورســیه را زده، هزینــه اش را بازپرداخــت می کند و 

مجدداً دانشگاه تهرانی می شود.

  اهمیت دانشگاه

بنا بر صحبت هــای داودیــان، او تا مقطع دکتــری ادامه 
تحصیل داده تا بتواند محقق و اســتاد دانشــگاه شود، 
امــا تجربــه اجــرا آن قــدر جــذاب و سرشــار از فراگیری و 
دســتاورد بود که تصمیم گرفت مســیر تخصصی اجرا 
)Practitioner( را دنبال کند و اکنون به صورت پاره وقت 
در طول ســال تحصیلــی در دانشــگاه درس می دهد. او 
دانشگاه را محل مهمی می داند و معتقد است دانشگاه 
به عنــوان فضایــی که محــل مواجهه افــراد بــا یکدیگر و 
اندیشــه های رنگ به رنــگ اســت، امکان  دگرگون شــدن 
و تجربه هــای متفاوتــی را برای آنهــا رقم می زنــد و اینکه 
شــما در چــه دانشــگاهی درس خوانده ایــد، بــه لحــاظ 
مهارت هــای اجتماعــی، شبکه ســازی و جهان بینــی در 
شــما تفــاوت ایجــاد می کنــد: »اتصــال بــا دانشــگاه به 
مثابه گوی بلورینی است که نشان می دهد نسل آینده 
در جســت وجوی چیســت و آنچه ایشــان جســت وجو 
می کنند، در واقع آن چیزی است که آینده به آن شکل 
خواهد بود. کارآفرینی ســازمانی و دانشگاه دو محملی 
است که بسیار مســتعد کاشــتن بذر امید می دانم؛ دو 
ســرزمینی که فرصت کافی برای زندگی کردن با کسانی 
که از قبل نمی شناســم و در آینــده از هم جــدا خواهیم 

بود، فراهم است.«

  ورزش و ادبیات

داودیــان از آن دســت آدم هایــی بــوده کــه اهــل ورزش و 
ادبیــات نبــوده و رســالت انســان را در بســیار کار کردن 
می دانند، اما به واسطه دوستانش و همچنین خواهرش 
بــه ورزش و ادبیــات داســتانی علاقه منــد می شــود: 
»دوســت ورزشــکاری داشــتم کــه سرشــار از هیجــان و 
شــور زندگی بود و این حالات خود را با دیگران تقســیم 
می کرد و علاقه او به اسکی و موج سواری من را نیز به این 
رشــته های ورزشــی علاقه مند کرد و به واسطه تشویق و 
حمایت او اسکی و اسکی روی آب را دنبال کردم. تجربه 
ورزش هــای ماجراجویانــه نقطه عطفــی در زندگــی مــن 
 Comfort( بود. جایی که خارج شــدن از محدوده امــن
Zone( می تواند ســبک زندگی انسان شــود. به عقیده 
یکــی از روان شناســان ویژگی هــای منحصربه فــردی در 
ژن انســانی نهفته اســت که فقط با تجربه هــای جدید 
و خارج شــدن از محدوده امن شکوفا می شــوند. ورزش 
ماجراجویانه و تغییر سازمان کاری برای من این نقش را 
بازی کرده اند. داســتان علاقه مندی ام به ادبیات و رمان 
نیز خالی از لطف نیست. من در گذشــته فکر می کردم 
رمان خواندن کار ارزشــمندی نیســت، بماند که از لذت 
تجربه کــردن زندگی هایی که فرصــت و امــکان آن برایم 
فراهم نبود، بی بهره می ماندم، اما در ســال ۱۳8۴ وقتی 
دکتر دیواندری در کلاس مدیریت اســتراتژیک پرسید 

داودیان بعد 
از اتمام دوره 
کارشناسی در 
رشته مدیریت 
بازرگانی، رشته 
مدیریت بازاریابی 
بین الملل دانشگاه 
شهید بهشتی 
قبول می شود، اما 
به خاطر بورسیه  
شرکت نفت که 
دانشگاه به او 
پیشنهاد می دهد 
تغییر رشته 
می دهد و برای 
ادامه تحصیل 
در رشته مدیریت 
بازرگانی و حقوق 
تجارت بین الملل 
عازم خارج از 
کشور می شود و به 
دانشگاه منچستر 
بیزینس اسکول  
می رود

پروفایل



به ایستگاه پایانی 
ثبات نرخ کارمزد 
نزدیک شده ایم؟

حق با کیست؟ فعالان شبکه پرداخت و بانکی که سال هاست با کارمزدی ثابت خدمات ارائه 
کرده اند و معتقدند ثبات نرخ کارمزد در کنار سیر صعودی تورم و ارز نفس شان را تنگ کرده 
و اجازه سرمایه گذاری و توسعه خدمات به آنها نمی دهد؛ یا پذیرندگان و مصرف کنندگانی 
که به این نرخ های کارمزد و برخی معافیت ها عادت کرده اند و در شرایط اقتصادی فعلی 
افزایش کارمزد و سهیم شــدن آنها در پرداخت کارمزد برای آنها یک فشــار دیگر است. 
رگولاتور چطور قرار است این ذی نفعان را به طور جامع ببیند و هم به فکر توسعه خدمات 
باشد و هم فشــار اقتصادی تحمیل نشــود؟ آیا رگولاتور با رفع و مدیریت این دغدغه ها 
سال ۱۴۰۲ را با اصلاح نظام کارمزد همراه خواهد کرد؟ جزئیات اصلاحیه کارمزد چیست 
و فعالان چه می گویند؟ اینها سؤالاتی اســت که در پرونده این شماره عصر تراکنش به آن 
پرداختیم. در صفحات پیش  رو همچنین یادداشــت هایی از فعالان و متخصصان صنایع 

مالی کشور درباره ضرورت اصلاح نظام کارمزد می خوانید.

تنظیمگری
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مرضیه امیری

نگاه های مشتاق و منتظر فعالان شبکه پرداخت به اصلاحیه نظام کارمزد

توسعه شبکه پرداخت بدون 
اصلاح کارمزد ممکن نیست

کلاف سردرگم اصلاح نظام کارمزد در حال باز شدن است. در حالی که چند سالی است بر ضرورت اصلاح کارمزد تأکید می شود، 
اما همواره رگولاتور انجام این اقدام را به بعد موکول می کند و به دلیل حساسیتی که در جامعه مبنی بر افزایش قیمت کارمزد 
احساس می شود، نرخ آن ثابت مانده است. اما این ثبات نرخ با توجه به تورم فزاینده اقتصاد کشور و همچنین افزایش متداوم 
نرخ ارز ضربه جدی بر تن توسعه و سرمایه گذاری کسب وکارهای مرتبط با این حوزه وارد کرده بود. حالا طبق اخبار و زمزمه ها 
دستورالعمل اصلاح نظام کارمزد در بانک مرکزی در حال نهایی شدن اســت و به زودی به بانک ها ابلاغ خواهد شــد. در این میان هنوز برخی 
کارشناسان و فعالان حوزه نسبت به این اصلاحیه ناامید هستند، اما برخی نیز این اصلاحیه را فرصتی برای دمیدن نفسی تازه به جان شبکه 
پرداخت می دانند. در این گزارش در گفت وگو با علی اکبر فراهانی، مدیرعامل آپ؛ حمید بنائیان، معاون بانکداری الکترونیک بانک آینده و فرهاد 
اینالویی، معاون فناوری اطلاعات بانک ایران زمین ضرورت اصلاح نظام کارمزد و سرنوشت اصلاحیه را بررسی کرده و به شرح برخی جزئیات 

دستورالعمل در آستانه ابلاغ بانک مرکزی پرداختیم.
بحث اصلاح نظام کارمزد موضوعی است که چند سالی است فعالان کسب وکارهای فعال در این حوزه بر آن تأکید می کنند و در روزهای پایانی 
سال گذشته نیز مهران محرمیان، معاون فناوری های نوین بانک مرکزی تأکید کرد که اصلاح کارمزد، اولویت نخست بانک مرکزی است. بالاخره 
امسال با شروع سال جدید این بحث جدی تر شد و دستورالعمل اصلاح نظام کارمزد که تدوین و تنظیم شده بود، مراحل نهایی شدن خود را طی 
می کند و در آستانه ابلاغ به بانک هاست. تا به این لحظه از نگارش این گزارش هنوز خبری از انتشار این دستورالعمل نیست و اندک اطلاعاتی 
هم که در این باره موجود است، به نقل از شنیده ها و گفته های جسته گریخته است. اما فارغ از این دستورالعمل بحث اصلاح کارمزد ضرورتی 

است که فعالان شبکه پرداخت به عنوان یکی از مطالبات جدی خود آن را مطرح می کنند.

از راست به چپ
فرهاد اینالویی
علی اکبر فراهانی
حمید بنائیان
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تنظیم گری

  اصلاح کارمزد در دستان تصمیم گیران کلان کشور

علی اکبر فراهانــی، مدیرعامــل آپ در زمینه تغییر نظام 
کارمزد معتقد اســت این اقدام باید متناسب با شرایط 
اقتصادی کشــور، کیفیت خدمات ارائه شده و منفعت 
دریافتــی ذی نفعــان انجــام شــود. او بــا اشــاره بــه انجام 
تحلیل های کارشناســی مکــرر در لایه های کارشناســی 
شاپرک و شرکت های پی اس پی عنوان می کند: »فعالان 
در این حوزه همواره دغدغه های خود را به گوش مسئولان 
رسانده اند و در این مرحله اتفاق افتادن یا نیفتادن اصلاح 
کارمــزد بیش از همــه به تصمیم گیــران در ســطوح کلان 
بستگی دارد. گزارش های کارشناسی حاکی از الزامی بودن 
اصلاح ساختار کارمزد تراکنش ها به شــیوه ای است که 
صرفه اقتصادی فعالیت در صنعت پرداخت را تضمین 
کنــد. در واقع زمانی کــه از اصــلاح حرف می زنیــم، نباید 
فراموش کنیم که مصلحت همه بازیگران صنعت باید 
مد نظر قرار گیرد و با توجه به قصد شــاپرک برای صدور 
مجوزهای جدید، این صنعت همچنان جذابیت خود را 

حفظ کند.«
او ادامه می دهد: »از آنجا که تغییر ساختار نظام کارمزد 
در صنعت پرداخت ارتباط مستقیمی با تعیین استراتژی 
شــرکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت و حتی دیگر 
صنایع بهره مند از خدمات پرداخت دارد، پیچیدگی هایی 
به وجــود آمــده؛ از جملــه اینکه هزینــه تصمیــم را برای 
اتخاذکنندگان تصمیم بالا برده اســت. موضوع دیگری 
که هزینه این کار را برای شاپرک افزایش داده، نگرانی های 
این شرکت و در سطح کلان تر حاکمیت کشور از عواقب 
غیراقتصادی این اتفاق است. نتیجه نگرانی ها منجر به 
این شده که مراجع مختلفی در این زمینه صاحب رأی 
شــده اند و هر اقدام از ســمت هــر نهادی، ممکن اســت 

نارضایتی نهادی دیگر را در پی داشته باشد.«
بنابراین فراهانی یکی از مهم ترین علل تعلل رگولاتور در 
زمینه اصلاح کارمزد را پیچیدگی های لایه ای در ساختار 
ذی نفعان می داند و می گوید: »شــاپرک به عنوان متولی 
صنعت پرداخــت بایــد در مقام پاســخگو علــت تأخیر 
در اصــلاح کارمــزد را توضیــح دهد، امــا از منظــر فعالان 
صنعت پرداخت، مهم ترین عامل عدم اصلاح کارمزد در 
دغدغه های غیراقتصادی نهفته است. در واقع تعلل و 
تأخیر پیش آمده در اتخاذ این تصمیم خود به عامل تعلل 
بیشتر تبدیل شــده و می توان گفت روز به روز دشواری و 
چالش های نهاد رگولاتور را بیشتر می سازد. از این منظر 
عقلایی ترین تصمیم عدم تعویق بیشتر و اصلاح ساختار 
کارمزد تراکنش به شــیوه ای اســت که همه ظرفیت های 

صنعت را شکوفا کند.«

  مهم ترین علــت تعلل در دغدغه هــای غیراقتصادی 
است

مدیرعامل آپ با اشاره به دغدغه های رگولاتور در زمینه 
اصــلاح کارمــزد عنــوان می کنــد: »در تعییــن هم خوانی 
دغدغه ها با واقعیت، بهتر است با دقت بیشتر دو حوزه 
اقتصادی و غیراقتصادی آن را بررســی کرد. دغدغه های 
اقتصادی عموماً خود معلول عدم اصلاح کارمزد هستند 
و استراتژی ها و ســرمایه گذاری های شرکت ها به گونه ای 
پیــش رفتــه کــه اکنــون بیــم آن وجــود دارد کــه برخــی از 

ظرفیت های صنعــت در نتیجه این تصمیــم از بین بروند، 
اما نکته قابل تأمل در این زمینه فرصت های جدیدی است 
که می توانــد پیــش روی بازیگــران قرار گیــرد. یکــی از اثرات 
تثبیت نظام کارمزد در بیش از یک دهه، وابســتگی شدید 
صنعت پرداخت کشــور به ابزار کارت خوان فروشگاهی در 
مقایســه با دیگر کشورهاست که منجر شــده شرکت های 
پی اس پی برای دریافت سهم بیشــتر در این بازار مجبور به 
تحمیل هزینه های بسیار زیاد شوند؛ بنابراین بهتر است با 
هدف گذاری صحیح و عدم فوت بیشتر زمان ساختار کارمزد 
در صنعــت پرداخــت را در جهــت توســعه دیگــر ابزارهای 

پرداخت و رشد بازار آن ابزارها اصلاح کرد.«
به گفته او پس از تثبیت طولانی مدت کارمزدها و همزمان با 
آن افزایش بی سابقه نرخ تورم، تقریباً این دو پدیده فاصله 
بسیاری با یکدیگر پیدا کردند. از سوی دیگر با تأثیرپذیری 
مستقیم هزینه شرکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت از 
نرخ تورم، وضعیتی پیش آمده که خروجی آن کاهش حاشیه 
سود شرکت ها و بازده پایین سرمایه گذاری انجام شده است.

  منافع صنعت پرداخت فــدای جبران عملکرد ضعیف 
بانک ها شد

فراهانی در پاســخ به این پرســش که نظام کارمزد فعلی چه 
چالش هایــی بــرای کســب وکارهای فعــال در ایــن حــوزه به 
وجود آورده اســت، توضیــح می دهد: »نظــام کارمزد فعلی 
منتج به این شده که کســب وکارهای فعال در این صنعت 
با دوری از رســالت تعریف شــده بــرای آنهــا از کارکــرد اولیه 
خود فاصله بگیرند. ساختار فعلی پرداخت هزینه کارمزد 
تراکنش به عهده بانک گذاشته شــده که این امر منجر به 
بالادســت قرار گرفتن بانک ها در مقابل پی اس پی ها شــده 
است. همین موضوع شــرکت های پی اس پی را به بازوهای 
فنــاوری )IT( بانک ها تبدیل کــرده و نهایتــاً منافع صنعت 
پرداخــت را فــدای جبــران عملکرد ضعیــف بانک هــا کرده 
است. همچنین تثبیت طولانی مدت نظام فعلی و کاهش 
حاشیه سود شــرکت ها، آنها را به جذب حداکثری در بازار 
ســوق داده و پدیده درخواست های غیرمنطقی پذیرندگان 
را به وجــود آورده اســت. با شــرایط پیش آمده شــرکت های 
ارائه دهنده خدمات پرداخت علاوه بر مشکلات معمول خود 
به عنوان یک کسب وکار، متحمل دو فشار از طرف بانک ها و 
پذیرندگان نیز هستند که ادامه فعالیت را برای آنان دشوار 

ساخته است.«
مدیرعامل آپ معتقد اســت برای رســیدن به نظام کارمزد 
بهینه باید ضمــن درس آموختن از ایــرادات نظام فعلی، به 
هــدف و مأموریــت صنعــت پرداخــت در اقتصــاد و به طور 
ویژه بخش پولی توجه کرد. باید روشن باشد که هر ذی نفع 
چــه خدمتــی از فعالیــت ایــن صنعــت دریافــت می کند و 
مابه ازای آن هزینه پرداخت کند تا منافع ایجادشده توسط 
صنعت پرداخت به شرکت های این حوزه برسد و در راستای 
مولدســازی و بهبــود کیفیــت خدمات بــه کار گرفته شــود. 
همچنین نظام کارمزدی جدید باید به نحوی روشن و شفاف 
باشــد که هیچ یک از ذی نفعان امکان انتقال بــار هزینه ای 
خود بــه دیگــری را نداشــته باشــد؛ موضوعی کــه می تواند 
از افزایش بهــای کالا و خدمــات نهایی بــرای مصرف کننده 
جلوگیری کرده و همچنین از دغدغه های غیراقتصادی نهاد 

تصمیم گیر بکاهد.

فراهانی یکی 
از مهم ترین علل 
تعلل رگولاتور در 
زمینه اصلاح کارمزد 
را پیچیدگی های 
لایه ای در ساختار 
ذی نفعان می داند 
و می گوید: »شاپرک 
به عنوان متولی 
صنعت پرداخت 
باید در مقام 
پاسخگو علت تأخیر 
در اصلاح کارمزد 
را توضیح دهد، 
اما از منظر فعالان 
صنعت پرداخت، 
مهم ترین عامل 
عدم اصلاح کارمزد 
در دغدغه های 
غیراقتصادی نهفته 
است«



پس 
از سقوط

بانک سیلیکون ولی، همان طور که از نامش پیداست، راه اندازی شــد تا به نیازهای صنایع 
فناوری و علوم زیستی موجود در شمال کالیفرنیا پاسخ دهد. ۲۰ سال پیش نیز تا حد زیادی 
همین کار را می کرد؛ وام ها، خطوط اعتباری چرخشــی و خدماتی مانند مدیریت پول نقد را 
به استارتاپ هایی در حوزه های ارتباطات، نرم افزار، زیست فناوری و دستگاه های پزشکی 
ارائه می داد. اما این بانک ناگهان با کمبود ۲۰۰ میلیارد دلاری روبه رو شد و همین مسئله جرقه 
بحران را برای آن زد. به دنبال همین اتفاق بود که تحلیلگران نسبت به وضعیت نظام بانکی در 
آمریکا ابراز نگرانی کردند و گفتند این ماجرا می تواند سرآغاز یک سلسله ورشکستگی های 
بانکی در آمریکا باشــد. اکنون ماجرای بحران بانکی و سقوط سیلیکون ولی به سوژه همه 
رسانه های اقتصادی و سیاسی جهان تبدیل شــده است. در صفحات پیش رو چند مطلب از 
مجله های بلومبرگ، اکونومیست و بارونز که به موضوعات پیرامون این اتفاق پرداخته اند، 

می خوانید.

جهان
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فناور ی های مالی ایران

فروپاشی بانک سیلیکون ولی نقطه ضعفی را در حوزه فناوری و کل اقتصاد آشکار کرد

نقطه شکست

محمد رهبان
مترجم

 بانک سیلیکون ولی به مدت 40 سال اغلب با قرارگیری در جایگاه بانک محلی دوست داشتنی، خودش را مشغول جامعه 
سرمایه گذاری خطرپذیر کرده بود. »مایکل موریتز«، شریک سکویا کپیتال این بانک را با »بازار محلی محبوبی« مقایسه 
کرده بود که در آن، افراد پشت پیشخوان ها نام همه مشتریان را می دانند و محصولات شان را با لبخند به آنها می فروشند. 
در ســرمقاله 12 مارس فایننشال تایمز نوشته بود می توانســتید روی بانک ســیلیکون ولی و کارمندانش برای »مراقبت از 
باغ های منطقه، تأمین مواد مورد نیاز خیریه های غذا یا هم نشینی و مصاحبت با سالمندان« حساب کنید. می گوید تا پیش از اتفاق های 
هفته قبل ســکویا همیشــه به اســتارتاپ های جدید توصیه می کرد که حسابی در بانک ســیلیکون ولی باز کنند. بانک ســیلیکون ولی در 
شــهرهایی مثل لندن، بوســتون، نیویورک و پالو آلتو کالیفرنیا از همایش های فناوری و مهمانی های شبکه سازی حمایت مالی می کرد که 
در آنها بنیان گذاران نگران با همتایان شــان و ســرمایه گذاران معاشــرت می کردند. مدیر ارشد استارتاپی می گوید همیشــه به آن دسته از 
دوستانش که به دنبال کار می گشتند، می گفت با یکی از نمایندگان محلی بانک سیلیکون ولی ملاقات کنند؛ همه افرادی را می شناختند 

که در این صنعت استخدام می کردند.
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افزایش نرخ بهره، بانک ها را در معرض خطر قرار داده؛ دوباره زمان اصلاح سیستم است

چه بر سر بانک ها 
آمده است؟

فروپاشــی ســریع بانک ســیلیکون ولی ریســکی را در 
سیســتم روشــن ســاخت که کمتر بــه آن توجه شــده 
است. وقتی نرخ بهره کم و قیمت دارایی ها زیاد بود، این 
بانک کالیفرنیایی مقدار زیادی اوراق قرضه بلندمدت 
خرید. بعد که فدرال رزرو نرخ بهره را با بیشترین سرعت 
در طول چهــار دهــه اخیــر افزایــش داد، قیمــت اوراق 
قرضه سقوط کرد و زیان شدیدی به این بانک وارد شد. 

قوانین سرمایه آمریکا بیشتر بانک ها را به کاهش قیمت 
اوراق قرضه ای که قصد دارند تا زمان سررسید نگهداری 
کنند، ملزم نمی کنــد. فقط بانک های بســیار بزرگ باید 
ارزش همه اوراق قرضه ای را تعدیل کنند که برای معامله 
در دسترس دارند. اما همان طور که بانک سیلیکون ولی 
تجربه کــرد، اگر وضعیت بانکــی متزلزل شــود و مجبور 
شــود اوراق قرضــه بفروشــد، زیان های شناسایی نشــده 

شاید تا یک ماه پیش فکر می کردید بانک ها بعد از کابوس بحران مالی سال های 2007 تا 2009 اصلاح شده اند. اکنون روشن 
است که همچنان قدرت ایجاد وحشتی نفس گیر را دارند. هجوم شدید به بانک سیلیکون ولی در نهم مارس باعث فرار 42 
میلیارد دلار سپرده در یک روز شد. بانک سیلیکون ولی فقط یکی از سه وام دهنده آمریکایی بود که در عرض یک هفته سقوط 
کردند. رگولاتورها آخر هفته سراسیمه تلاش کردند تا طرح نجات تهیه کنند. با این حال مشتریان دوباره می پرسند که آیا جای 

پول شان امن است.
سرمایه گذاران وحشت کرده اند. از ابتدای ماه جاری 229 میلیارد دلار معادل 17 درصد از ارزش بازار بانک های آمریکایی کم شده است. بازده 
اوراق خزانه سقوط کرده و بازارها اکنون برآورد می کنند که فدرال رزرو در تابستان شروع به کاهش نرخ بهره خواهد کرد. قیمت سهام بانک ها در 
اروپا و ژاپن نیز سقوط کرده است. کردیت سوئیس که با گرفتاری های دیگری روبه روست، در 15 مارس شاهد کاهش 24درصدی قیمت سهامش 
بود و در 16 مارس از بانک مرکزی سوئیس درخواست پشتیبانی نقدینگی کرد. 14 ســال بعد از بحران مالی، دوباره پرسش هایی درباره میزان 

آسیب پذیری بانک ها و قدرت رگولاتورها در شناسایی خطاها مطرح شده است.

محمد رهبان
مترجم
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واقعی می شوند. در سیستم بانکداری آمریکا، مقدار این 
زیان های شناسایی نشده بسیار زیاد است؛ 620 میلیارد 
دلار در انتهای سال 2022 که معادل حدود یک سوم کل 
سرمایه محافظ بانک های آمریکایی است. خوشبختانه 
سایر بانک ها در مقایســه با بانک سیلیکون ولی فاصله 
بســیار بیشــتری با پرتــگاه دارند، امــا افزایش نــرخ بهره، 

سیستم را آسیب پذیر کرده است.
بحران مالی سال های 2007 تا 2009 نتیجه وام دهی بی پروا 
و ترکیدن حباب بازار مسکن بود؛ بنابراین رگولیشن ها بعد 
از بحران به دنبال محدود کردن ریسک اعتباری و اطمینان 
از این مســئله بودند که بانک ها دارایی هایی را نگهداری 
می کنند که خریدار قابل اطمینان دارند. این رگولیشن ها 
بانک ها را به خرید اوراق قرضه دولتی ترغیب می کردند؛ 
هرچه نباشــد، هیچ کس بیشــتر از عمو سام شایستگی 
اعتباری نــدارد و در بحــران، فــروش هیچ چیز آســان تر از 

فروش اوراق خزانه نیست.
ســال ها تورم و نرخ بهــره پایین باعث شــد افــراد کمی به 
این مســئله فکر کنند که اگر جهان عوض شــود و ارزش 
اوراق قرضــه کاهش یابــد، بانک ها چه آســیبی خواهند 
دید. ایــن آســیب پذیری در دوران همه گیری و با ســرازیر 
شدن سپرده ها به بانک ها و تزریق نقدینگی برنامه های 
محرک فدرال رزرو به سیســتم تشــدید شد. بســیاری از 
بانک ها از این سپرده ها برای خرید اوراق قرضه بلندمدت 
و اوراق بهادار تضمین شده دولتی با پشتوانه وام مسکن 

استفاده کردند.
شــاید فکــر کنیــد زیان هــای شناسایی نشــده اهمیتــی 
ندارنــد. یکــی از مشــکات ایــن اســت کــه بانــک اوراق 
قرضه را با پول دیگران، معمولاً ســپرده ها، خریده است. 
نگهداری اوراق قرضه تا سررســید نیازمنــد تطبیق دادن 
آنها بــا سپرده هاســت و بــا افزایش نرخ هــا، رقابــت برای 
جــذب ســپرده ها نیــز افزایــش می یابــد. در بزرگ تریــن 
بانک هــا مثل جی پی مــورگان چیس یــا بنــک آو آمریکا، 
مشــتریان چســبنده اند و در نتیجــه افزایــش نرخ هــا 
معمــولاً درآمدهــای آنهــا را بــه لطــف وام هــای دارای نرخ 
شــناور افزایش می دهد. در مقابل تقریبــاً 4.700 بانک 
کوچــک و متوســط، در مجمــوع بــا 10.5 تریلیــون دلار 
دارایی، باید به ســپرده گذاران بهره بیشــتری بدهند تا از 
بیرون کشیدن پول هایشان جلوگیری کنند. این مسئله 
حاشــیه سودشــان را کاهــش می دهد کــه یکــی از دلایل 
کاهش قیمت سهام برخی بانک ها نیز هست. مشکل 
دیگر روی همه بانک هــا تأثیر می گذارد. ســپرده گذارانی 
که زمانی وفادار بوده اند، در بحران ممکن است فرار کرده 
و بانک را به پوشش جریان های خروجی سپرده با فروش 
دارایی هــا مجبور کننــد. اگر ایــن اتفاق بیفتــد، زیان های 
بانک شفاف می شوند. شاید سرمایه محافظ بانک امروز 
اطمینان بخش به  نظر برسد، اما بیشتر آن سرمایه ناگهان 

به تخیات حسابداری تبدیل می شود.
این چشــم انداز هشــداردهنده توضیــح می دهد کــه چرا 
فدرال رزرو واکنشی بســیار شدید نشــان داد؛ از 12 مارس 
آماده بــوده که وام هایــی را بــا وثیقــه اوراق قرضــه بانک ها 
پرداخت کنــد. در حالی  کــه در گذشــته مقــداری از ارزش 
وثیقه کم می کرد، اکنون وام هایی با ارزش اسمی اوراق قرضه 
ارائه می دهد. در مــورد برخی اوراق قرضــه بلندمدت، این 

ارزش ممکن اســت بیش از 50 درصد بیشــتر از ارزش 
بازار باشــد. با این گشاده دســتی غیرممکن اســت که 
زیان های شناسایی نشــده اوراق قرضــه بانک ها باعث 
فروپاشــی شــود و در نتیجــه ســپرده گذاران بانک هیچ 
دلیلی ندارند که برای برداشــتن پول هایشــان به بانک 

هجوم بیاورند.
فــدرال رزرو کار درســتی می کند کــه بــرای جلوگیری از 
هجوم بــه بانک هــا بــا وثیقــه خــوب وام می دهــد. اما 
چنین شرایط آســانی هزینه ای هم دارد. با ایجاد این 
انتظار که فدرال رزرو در بحران ریسک های نرخ بهره را 
می پذیرد، بانک ها را به رفتار بی پروا تشــویق می کند. 
برنامه اضطراری فقط قرار است یک سال ادامه داشته 
باشد، اما حتی بعد از اتمام آن نیز بانک هایی که برای 
جذب سپرده ها رقابت می کنند با پذیرش ریسک های 
افراطی به دنبــال بازده هــای بالا خواهنــد رفت. برخی 
ســپرده گذاران بــا آگاهــی از مداخلــه فــدرال رزرو در 
گذشــته، دلیــل چندانــی نخواهنــد داشــت کــه بیــن 

ریسک های خوب و بد تفاوت قائل شوند.
در نتیجه رگولاتورها باید از ســال پیش  رو برای امن تر 
کردن سیســتم اســتفاده کنند. یکــی از گام ها حذف 
بســیاری از اســتثناهای عجیبــی اســت کــه شــامل 
بانک های متوسط می شــود که بخشی از آنها نتیجه 
منتفی شدن قوانین پســابحران به  واســطه لابی های 
فــراوان در ســال های 2018 و 2019 هســتند. نجــات 
ســپرده گذاران بانــک ســیلیکون ولی نشــان می دهــد 
که سیاســت گذاران گمان می کننــد این گونه بانک ها 
ریسک های سیستمی دارند. اگر این طور است، باید از 
همان قوانین حسابداری و نقدینگی ابربانک ها پیروی 
کنند )همان طور کــه در اروپا این طور اســت( و ملزم به 
ارائه برنامه های حل وفصل مالی در صورت شکست 
شوند. در عمل این ســخت گیری ها آنها را به افزایش 

سپرهای امنیتی مجبور می کنند.

  افزایش سپرهای امنیتی! لطفاً صبر کنید

رگولاتورهــای همه دنیا همچنیــن باید نظامــی ایجاد 
کنند که ریســک های ناشــی از افزایش نرخ های بهره 
را شناســایی کند. در دوران بحران، بانکی با زیان های 
شناسایی نشده بیشــتر از بانکی بدون این زیان ها در 
معرض ریســک شکســت قرار می گیرد. بــا این حال 
این تمایز در الزامات سرمایه در نظر گرفته نمی شود. 
ایده ای در این زمینه این است که آزمایش تحت فشار 
انجام دهیم تا ببینیم اگر ارزش منصفانه پورتفوی اوراق 
قرضه کاهش یابد و نرخ های بهره بیش از این افزایش 
یابــد، چــه اتفاقــی بــرای محافظ هــای امنیتــی بانــک 
می افتد. بعد سیاســت گذاران می توانند ببینند آیا با 

این معیار سیستم سرمایه کافی دارد یا خیر.
بانکداران بدون شــک با ایده ســرمایه های محافظ و 
قانون گذاری بیشــتر مخالف خواهند بود، اما حفظ 
امنیــت منافــع گســترده ای دارد. ســپرده گذاران و 
مالیات دهندگان از ســیلیکون ولی تا ســوئیس دچار 
تــرس شــدیدی شــده اند. نبایــد مجبــور باشــند بــا 
شــکنندگی و ترســی زندگی کنند که فکــر می کردند 

سال ها پیش به تاریخ پیوسته است 

سال ها تورم 
و نرخ بهره پایین 
باعث شد افراد کمی 
به این مسئله فکر 
کنند که اگر جهان 
عوض شود و ارزش 
اوراق قرضه کاهش 
یابد، بانک ها چه 
آسیبی خواهند دید. 
این آسیب پذیری 
در دوران همه گیری 
و با سرازیر شدن 
سپرده ها به بانک ها 
و تزریق نقدینگی 
برنامه های محرک 
فدرال رزرو به 
سیستم تشدید شد. 
بسیاری از بانک ها از 
این سپرده ها برای 
خرید اوراق قرضه 
بلندمدت و اوراق 
بهادار تضمین شده 
دولتی با پشتوانه 
وام مسکن استفاده 
کردند
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در حالی  که بانک های کوچک تر دست وپا می زنند، رهبران صنعت بانکداری خوب دوام آورده اند. سهامی مانند جی پی  مورگان، 
گلدمن ساکس و مورگان استنلی آینده دار هستند. به  نظر می رسد به  لطف اقدام رگولاتورها در پشتیبانی مؤثر از سپرده ها و 
ارائه وام به بانک های آمریکا، سیستم بانکی ایالات متحده در دو هفته گذشته و بعد از بدترین وحشت از سال های 2008 و 

2009 به بعد، از کنار بحرانی کامل گذشته است.
حتی بعد از آنکه 11 بانک بزرگ با تشویق دولت، »فرست ریپابلیک بنک« )با نماد FRC(، بانک مستقر در سان فرانسیسکو را در روز پنجشنبه 
با تزریق ســپرده نجات دادند، هنوز پرســش هایی درباره ســلامت بانک های منطقه ای باقی مانده اســت. اما بزرگ ترین بانک های آمریکا، از 
جمله جی پی  مورگان چیس )با نماد JPM( و ولزفارگو )با نماد WFC(، امن و گزینه های ســرمایه گذاری خوبی به  نظر می رسند. البته رگولیشن 

سخت گیرانه تر، سطوح سرمایه بیشتر و الزامات نقدینگی سخت تر احتمالاً بازده های این صنعت را کاهش خواهد داد.

بعد از آنکه فرست ریپابلیک پرداخت سود تقسیمی 
را معلق کرد، قیمت سهام این بانک حدود 33 درصد 
کاهش یافت و به 23.03 دلار رسید. همزمان فروش 
سهام گروه گسترده ای از بانک های منطقه ای قیمت 
 Invesco KBWBank صندوق قابل معامله در بورس
)بــا نمــاد KBWB( را بــه کمتریــن رقــم در ســال جاری 
رســاند. با گســترش نگرانی هــا بعــد از ســقوط بانک 
ســیلیکون ولی و ســیگنچر بنــک، ایــن ETF در هفته 
گذشــته ســقوط 15درصــدی و در دو هفتــه گذشــته 

سقوط تقریباً 30درصدی را تجربه کرد.
سرمایه گذاران با این شرایط جدید چطور باید برخورد 
کنند؟ »گلن شــور«، تحلیلگــر Evercore ISI تصور 
می کند قوانیــن رگولاتوری جدید می توانــد در نهایت 
باعث کاهش 10 تــا 15درصدی )و در مــورد بانک های 

کوچک تــر حتی شــاید بیشــتر( بــازده حقــوق صاحبان 
ســهام شــود. بازده حقوق صاحبان ســهام این صنعت 
در حــدود 10 تــا 15 درصد بــوده اســت. همچنین ممکن 
است در سال جاری فعالیت های بازخرید سهام بانکی 

متوقف شود.
با این حال برخی از این ابعاد منفی در رکود قیمت سهام 
و بازده سود تقســیمی زیاد در این صنعت بازتاب یافته 
 KBWbank است. قیمت صندوق قابل معامله در بورس
در یک سال گذشته 35 درصد کاهش یافته و در سطوح 

سال 2016 معامله می شود.
در دوره 12ماهــه بعــد از بحــران مالــی 2009-2008 و 
فــروش یکبــاره ســهام بانکــی در ســال 2020، شــاخص 
ســهام KBWbank دســت کم 75 درصد افزایش یافت. 
ســرمایه گذاران می توانند در این مورد بحث کنند که آیا 
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سهام هنوز به کف خود رسیده اند یا خیر، اما همین حالا 
هم اخبار ناخوشــایند زیادی اثر خود را در قیمت سهام 

بزرگ ترین بانک های ایالات متحده گذاشته اند.
برندگان بالقوه دیگر، عاوه بر جی پی  مورگان و ولزفارگو، 
گروه گلدمن ســاکس )با نماد GS( و مورگان اســتنلی )با 
نمــاد MS( هســتند کــه ساختارشــان بانکی اســت، اما 
فرنچایزهای جذابــی دارنــد و بانکداری متعارف نســبتاً 

کمی انجام می دهند.
شــش بانک بزرگ آمریکا که عاوه بر چهــار مورد قبلی 
شــامل بنک آو آمریکا )با نماد BAC( و ســیتی گروپ )با 
نماد C( می شوند، بازده سود تقسیمی 3 تا 4.5درصدی 
دارند که بازده امنی است. سهام اغلب به قیمت 10 برابر 
درآمدهای ســال 2023 یا کمتر معامله می شــوند. حتی 
بازده های سود تقسیمی بیشتر بانک های منطقه ای نیز 

امن به  نظر می رسند.
شــور می گوید: »گــزاره ارزش بزرگ تریــن بانک ها بهبود 

یافته است.«
ویژگی هــای ایــن بانک هــا شــامل گســتردگی محصول، 
مزیت های فنــاوری، ســرمایه، اندازه و اهمیت می شــود 
که این ویژگی ها احتمــالاً آنها را بیش  از حــد بزرگ برای 
ورشکست شــدن می کنــد. ســپرده ها در هفته گذشــته 
بــه ســمت بزرگ تریــن بانک هــا حرکت کــرد و ایــن روند 
می توانــد ادامه یابد. شــور می گوید: »عاشــق بانک های 
منطقه ای مان هســتیم، اما در شرایطی که امنیت بر هر 

چیزی ارجحیت دارد، نهاد کوچک تر بودن سخت تر 
و کمتر سودآور می شود.«

تجمیع و تمرکــز قدرت بیشــتر اجتناب ناپذیر به  نظر 
می رسد. ایالات متحده هنوز بیش از چهار هزار بانک 
دارد، در حالــی  که در هــر کــدام از بازارهــای بریتانیا و 

کانادا شش نهاد غالب هستند.
بانک هــای منطقــه ای به  واســطه الزامات ســرمایه ای 
کمتر و رگولیشن سهل گیرانه تر نسبت به بزرگ ترین 
بانک ها مزیت داشته اند. این وضعیت احتمالاً تغییر 
خواهد کرد. »جیســون گلدبــرگ«، تحلیلگــر بارکلیز 
می گویــد: »بازارها عــدم قطعیــت را دوســت ندارند، 
در حالــی  کــه اکنــون عــدم قطعیت زیــادی مشــاهده 

می شود.«
در مجموع وضعیــت مالی بانک هــای ایالات متحده 
خــوب اســت. بــر خــاف ســال های 2008 و 2009 
وام هــای مشکل دارشــان در ســطح پایینی قــرار دارد. 
رگولاتورهــا در اعمال اســتانداردهایی موفق شــده اند 
که از مشکات مربوط به وام و وام مسکن پیشگیری 

کرده اند.
در  بانک هــا  یــاد  ز زیان هــای  رگولاتورهــا  امــا 
ســرمایه گذاری های اوراق قرضــه را پیش بینــی نکرده 
بودنــد. بانک های ایــالات متحده در طول چند ســال 
گذشــته، در حالی  کــه نــرخ بهره بــه کمتریــن مقادیر 
تاریخــی خــودش رســیده بــود، تریلیون هــا دلار 

ریاضیات بانکداری
افزایش نرخ بهره صنعت بانکداری ایالات متحده را دچار زیان های شناسایی نشده هنگفتی ناشی از اوراق قرضه کرده است. در جدول زیر اثر 

بالقوه این مسئله بر نسبت های سرمایه در صورت الزام این بانک ها به شناسایی این زیان ها نشان داده شده است.

الزام رگولاتورینسبت سرمایه*بزرگ ترین بانک ها
نسبت سرمایه تعدیل شده با توجه 

به زیان های اوراق قرضه**

13.4 درصد13.3 درصد15.3 درصدمورگان استنلی

15.113.814.9گلدمن ساکس

13.212.511.5جی پی  مورگان چیس

13.012.011.3سیتی گروپ

11.210.45.9بنک آو آمریکا

10.69.28.0ولزفارگو

سایر بانک های بزرگ

8.7 درصد8.0 درصد13.8 درصداستیت استریت

11.28.58.2بنک آو نیویورک ملون

9.17.47.4پی ان سی فایننشال سرویسز

8.47.05.3یواس بنکورپ

*نسبت سهام عادی رده 1  
** زیان های اوراق قرضه شناسایی نشده تعدیل شده برحسب مالیات     

منبع: بارکلیز
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سال هفتم

شماره شصت ونهم

معرفی مدیران 
عامل ۱۵ صرافی 

رمزارز کشور

شش مجله ای که در بخش راهنمای این شماره از عصر تراکنش مروری بر آخرین شماره های آنها 
داشتیم، »بلومبرگ بیزینس ویک«،  »هاروارد بیزینس ریویو«، »فورچون«، »بارونز«، »اکونومیست« 
و »فین تک« هستند که بیشتر آنها یا جلد خود را به موضوع سقوط بانک سیلیکون ولی اختصاص 
داده اند یا گزارش مفصلی از این اتفاق کار کرده اند. علاوه بر این، چهار تا از کتاب های جدید انتشارات 
راه پرداخت را نیز معرفی کرده ایم و در بخش »اپ ها« نیز اپلیکیشن های برتر حوزه BNPL در سال 
۲۰۲۳ را به انتخاب فورچون معرفی کرده ایم. »دستگاه AQR100« شرکت فناپ تک نیز محصولی 
است که در صفحات پیش رو می توانید بیشتر درباره آن بخوانید؛ دستگاهی که امکان پرداخت با 
استفاده از کیف پول الکترونیکی را از طریق دو روش کیوآرکد و ان اف سی فراهم می آورد و در بخش 
»مدیران« نیز این بار به سراغ صرافی های رمزارزی کشور رفته ایم و مدیران عامل ۱۵ صرافی رمزارز 

را معرفی کرده ایم.

راهنما



آشوب بانکی که به دنبال 

بارونز
بانــک  ســقوط 
سیلیکون ولی در آمریکا 
به وجود آمد، بسیاری از 
کارشناسان را نسبت به 
وضعیت بانک ها نگران کرد. بــه این ترتیب بانک ها 
دچــار چالــش شــدند. مجلــه بارونز بــه این مســئله 
پرداخته کــه اتفاقاً غول هــای بانکی در ایــن ماجرای 
پرآشوب، برنده بودند و توانستند موقعیت خودشان 
را تثبیت کنند. از ســال های 2008 و 2009 که بحران 
بانکی به بحران اقتصادی در آمریکا منجر شده بود، 
یــکا دچــار  ســابقه نداشــت کــه بانکــی در آمر
ورشکســتگی شــود. همه تحلیلگران می گفتند یک 
بار در آمریکا بانکی دچار ورشکســتگی شد و در پی 
آن اقتصاد به خاک سیاه نشست، در نتیجه اکنون 
هم با ورشکستگی یک بانک بزرگ در این کشور باید 
در انتظــار فجایــع اقتصادی باشــیم. اما به مــرور و با 
گذشــت چند هفته از این بحــران، شــاهد مدیریت 

تاریخ انتشار
  ۲۰ مارس ۲۰۲۳
صاحب امتیاز

داوجونز
تیراژ

۳۰۵.۵۱۳ نسخه
انتشار اولین شماره

۱9۲۱
دفتر مرکزی

نیویورک، آمریکا
وب سایت

barrons.com  
سوژه ها

 #بانک #بحران_بانکی 
#نظام_بانکی

تاریخ انتشار
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دفتر مرکزی
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غول های بانکی روی پــــــــــــــای خود ایستادند

عقبگرد ناگهانی 
سیلیکون ولی

بانک محبوب سیلیکون ولی 

بلومبرگ 
بیزینس ویک

دچــار ورشکســتگی شــد و 
کــه  پول هایــی  تمــام 
ســرمایه گذاران استارتاپ ها 
در آن ذخیــره کــرده بودنــد، 
دود هوا شــد. این بانک 40ســاله به جامعه استارتاپی ها 
کمــک می کرد پــول خــود را پس انــداز کننــد و به آنهــا وام 
می پرداخت. اما این بانک ناگهان با کمبــود 200 میلیارد 
دلاری روبه رو شد و همین مسئله جرقه بحران را برای آن زد. 
به دنبال همین اتفاق بود که تحلیلگران نسبت به وضعیت 
نظام بانکی در آمریکا ابراز نگرانی کردند و گفتند این ماجرا 
می تواند سرآغاز یک سلسله ورشکستگی های بانکی در 
آمریکا باشد. البته اکنون به نظر می رسد که با اقدامات و 
سیاست های فدرال رزرو یا همان بانک مرکزی آمریکا، نظام 
بانکی این کشور از این بحران عبور کرده است. اما اتفاقی 
که برای ایــن بانک رخ داد، تمامی فعالان کســب وکارهای 
آنلاین در سیلیکون ولی را به وحشت انداخت. از آنجا که 
بانک سیلیکون ولی یکی از کلیدی ترین بانک ها در زمینه 
تأمیــن اعتبــار و وام دهــی بــه اســتارتاپ های فعــال در 
سیلیکون ولی بود، بلومبرگ بیزینس ویک به این مسئله 
پرداختــه کــه ســقوط ایــن بانــک چطــور روی وضعیــت 
استارتاپ ها اثر گذاشته است. صنعت فناوری به دلیل این 
اتفاق، روندی نزولی را در پیش گرفته و برخی شرکت ها را 
دچار بحران کرده است. به ویژه شرکت های کوچکی که در 
این صنعت فعال بوده اند، عمدتاً دچار شــوک شده اند و 
اکنون به دنبال راهکارها و حمایت های بانک مرکزی آمریکا 
هستند تا خودشان را از بحران نجات دهند. سقوط بانک 
سیلیکون ولی بر اساس بسیاری از تحلیل ها می توانست 
سرآغاز بحرانی جدی در آمریکا باشد، اما اقتصاد آمریکا 
هنوز به رشــد خود ادامه می دهد و خبری از رکود و بحران 
در آن نیست، نظام بانکی اش نیز همچنان بدون مشکل 

و بحران، در مسیر توسعه قرار دارد.
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نظــام بانکــی بودیــم. بررســی ها نشــان می دهــد 
بزرگ تریــن بانک هــا برنــده ایــن ماجــرا بودنــد و 
توانســتند از طریــق اعتبارشــان، مشــتریان خــود را 
حفظ کنند. تزریق بسته های حمایتی از طرف دولت 
و فــدرال رزرو، بــه بانک هــا کمــک کــرد همچنــان بــه 
مشــتریان خود وام بدهند. به این ترتیب مشتریان 
بانک هــا خیال شــان راحــت شــد کــه خبــری از 
ورشکستگی نیست؛ به این ترتیب دست به خروج 
پــول و ســرمایه خــود از بانک هــا نزدنــد و در نهایــت 
بانک ها توانســتند پس از این بحــران روی پای خود 
بایســتند. بانک هــای بزرگی نظیــر جی پی مــورگان و 
ولزفارگو توانســتند ســلامت خــود را در ایــن اوضاع 
پرتلاطم حفظ کننــد و همچنان به ســرمایه گذاری و 
افزایش ســرمایه ادامه دهند. به این ترتیب صنعت 
بانکــداری در آمریــکا توانســت از مســیر مدیریــت 
صحیح، بحرانی بزرگ را پشت ســر بگذارد؛ بحرانی 
کــه بســیاری از کارشناســان بر اســاس تجربــه خود 

معتقد بودند قابل عبور نیست.

تاریخ انتشار
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#سازمان #فرهنگ_
سازمانی #کار_عمیق

غول های بانکی روی پــــــــــــــای خود ایستادند

تله سرشلوغی
ایده پرونده اصلی این شماره 

هاروارد 
بیزینس ریویو

هــاروارد بیزینس ریویــو بــه 
یک مشکل سازمانی بسیار 
می کنــد؛  اشــاره  مهــم 
اشتباه گرفتن میزان مشغله 
با میزان دســتاورد. صورت بندی خلاصه این مشکل به 
کمبود زمــان و وجود اســترس همیشــگی در دنیــای کار 
امروزی، به ویژه در شــرکت های بزرگ اشاره می کند. این 
مسئله باعث می شود افراد نتوانند زمان خود را به شکل 
مولــد مدیریت کننــد و در نتیجــه آن دچار اســتهلاک و 
فرسایش می شوند. دلیل اصلی این مشکل بت سازی از 
میزان مشغله نیروی کار از سوی فرهنگ سازمانی است. 
حتی زمانی که آســیب های بلندمدت چنیــن رویکردی 
آشــکار می شــود، دیگــر افــراد نمی تواننــد دســت از کار 
طاقت فرسا بردارند و بیشتر به افرادی شبیه می شوند که 
کورکورانــه از حــس بیــکاری گریزان انــد. البتــه هــاروارد 
بیزینس ریویو صرفاً به صورت بندی و آسیب شناسی این 
شــکل از اعتیاد به مشــغله اکتفا نمی کند و راه حلی هم 
بــرای برون رفــت از ایــن چرخــه باطــل چســبیدن بــه 
مشــغله های عمدتاً ناســودمند ارائه می دهــد. در اینجا 
مفهومی با عنوان »کار عمیق« مطرح می شود و از رهبران 
و مدیــران چنیــن ســازمان هایی خواســته می شــود کــه 
عملکرد نیروی کار خود را بر اساس این مفهوم بسنجند. 
مدیران می توانند با استفاده از ابزارهایی چون مرخصی 
اجباری، فرهنگ »مشغله پرستی« را در سازمان خود از 
بین ببرنــد و به جــای آن کارمنــد را بــه انجــام کار مفید و 
عمیق تشــویق کنند. یکی از مهم ترین مسائلی که باید 
مورد نظر هر رهبر ســازمانی قرار بگیرد، تــاب آوری واحد 
تحت رهبری خود اســت. توســعه و تشــویق کار عمیق، 
نه تنها به افزایش بهره وری هر سازمانی منجر می شود، 
بلکه می تواند آن را تا حدی تاب آور کند که در صورت بروز 
بحــران بهترین راه حــل از دل نیــروی کار ســازمان بیرون 
بیاید. مطالعه این بخش از مجله برای مدیران سازمان ها 

قطعاً مفید خواهد بود.
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چرا مهم است:  امروزه فناوری دیجیتال در قلب 
هــر شــرکتی قــرار دارد و فرایندهای کســب وکار و 
نحوه کار کردن ما را تغییر می دهد. از این فناوری 
اغلــب به طــور ناکارآمــد، پرخطــر و نامناســب 
اســتفاده می شــود و بســیاری از رهبران سازمانی 
در درک فرصت هایی که ارائــه می دهد، ناتوان اند 
و در نتیجــه در به کارگیــری فنــاوری بــرای ایجــاد 
تغییــر در ســازمان خــود شکســت می خورنــد. 
کتــاب حکمرانــی دیجیتــال ۳24 صفحــه اســت 
و 14 فصــل دارد کــه در آنها بــه موضوعاتی مانند 
حکمرانی دیجیتال، راهبرد حکمرانی دیجیتال، 
مدیریت تغییر ســریع، دیجیتالی شدن عملیات 
درونی، تحول در خدمات و محصولات، بازاریابی 
و فروش، تفکر دیجیتال، تأثیــر فناوری دیجیتال 
و شیوه برخورد مناسب با آن در بخش های دیگر 
ســازمان ها و فناوری هــای نوظهور پرداخته شــده 
اســت. این کتاب با مخاطب قــرار دادن نهادهای 
حکمران، مدیران، کارمندان و رهبران سازمان ها بر 

آن است تا آنان را صاحب بینشی کند که از طریق 
آن بتوانند اســتراتژی هایی برای ســرمایه گذاری و 
بهره بــرداری از فناوری دیجیتال داشــته باشــند. 
این کتاب با توضیح مســائل مربوط به فرصت ها 
و خطرات مرتبط با فناوری دیجیتال، نقشی را که 
فناوری دیجیتال می تواند در سراســر ســازمان ها 

ایفا کند، توصیف می کند.
ایــن کتــاب اصــول حکمرانــی دیجیتــال ماننــد 
مســئولیت پذیری، رهبــری، توانایــی، صداقــت 
و رفتــار اخلاقــی را پوشــش می دهــد. مســئله 
حکمرانی، برای دولت ها و سایر نهادهای حکمران 
موضوعی مهم به حســاب می آید و نویســندگان 
این اثر تلاش کرده اند تا همه ابعاد یک حکمرانی 
خوب در زمینــه فناوری هــای دیجیتال را ترســیم 
کنند. امروزه هیچ حاکمیتی را نمی توان یافت که 
در زمینه تنظیم گــری فناوری ها بــا چالش مواجه 
نباشــد و این کتــاب مقدمــه خوبی برای تســهیل 

حکمرانی در عصر دیجیتال است  

حکمرانی دیجیتال 
پیشرو بودن در جهان فناوری های در حال تغییر

چرا مهم اســت:  کتاب آینده در اشــتراک است 
از دو بخــش و 1۵ فصــل با 2۵2 صفحه تشــکیل 
شــده که هــدف آن بیــان مســائل بنیادیــن برای 
تبدیل شرکت مرسوم مبتنی بر محصول به مدل 
درآمدی مبتنی بر اشتراک است. در بخش اول 
آن به اینکه اشتراک چگونه در حال متحول کردن 
چند صنعت متفــاوت اســت و در بخش دوم به 
جزئیــات تاکتیکی تر عملیاتی پیاده ســازی مدل 
اشــتراک در همــه جنبه هــای شــرکتی پرداختــه 

شده است.
ایــن کتــاب توضیــح می دهــد که مــدل اشــتراک 
چگونه می تواند صنایع مختلف جهان از جمله 
حمل ونقــل و نرم افزار ســازمانی، خرده فروشــی، 
خبرنــگاری، رســانه و مدل هــای مالــی پایــه ای را 
متحول کند و رویکرد ما به مهندسی، بازاریابی، 
فــروش و فنــاوری اطلاعــات را تغییــر دهــد. 
نویســندگان این اثر با معرفی هشــت استراتژی 
رشــد بــرای تمامــی کســب وکارهای مبتنــی بــر 

اشتراک و چهارچوب عملیاتی مشتری محور به 
پیشــرفت و پیشبرد کســب وکارهای این چنینی 

کمک می کنند.
بخــش اول کتــاب کــه هشــت فصــل دارد، بــه 
موضوعاتی مانند پایان یک عصر، دگرگون کردن 
ســناریوی خرده فروشــی، عصــر طلایــی جدیــد 
خودروهــا،  و  قطارهــا  هواپیماهــا،  رســانه، 
شــرکت هایی کــه پیش تــر بــا روزنامــه شــناخته 
می شــدند، قورت دادن ماهی، درس هایی از تولد 
دوباره فنــاوری، اینترنت اشــیا و ســقوط و ظهور 

تولید و پایان مالکیت می پردازد.
نویســندگان در بخــش دوم کتــاب نیز بــه لحظه 
غافلگیــری، نــوآوری همیشــه در وضعیــت بتــا، 
بازاریابی، فروش، بخش مالی، فناوری اطلاعات 
و ایجاد فرهنگ اشــتراک با مدل عملیاتی پادره 
می پردازنــد. در ایــن کتــاب مــدل کســب وکار 
شــرکت هایی ماننــد نتفلیکــس، اســپاتیفای و 

سلزفورس بررسی شده است   

آینده در اشتراک است 
چرا مدل کسب وکار اشتراکی آینده کسب وکارهاست و برای 

موفقیت در آن چه باید کرد؟

نیلوفر نادری
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کتــاب حکمرانــی دیجیتال مقدمه ای ســاده و بــدون تکــرار واژه های 
تخصصی در مورد تأثیری که فناوری دیجیتال می تواند بر اداره سازمان ها 
داشته باشد، به مدیران ارائه می دهد. امروزه فناوری دیجیتال در قلب 
هر شرکتی قرار دارد و فرایندهای کسب و کار و نحوه کار کردن ما را تغییر 
می دهد، اما از این فناوری اغلب به طور ناکارآمد، پرخطر یا نامناســب 
استفاده می شود. شاید بدتر از آن، بســیاری از رهبران سازمانی در درک 
فرصت هایی که ارائه می دهد، شکست می خورند و در نتیجه در »تغییر« 

سازمان های خود با استفاده از فناوری شکست می خورند.
این کتاب توضیحی درباره مسائل اساسی پیرامون فرصت ها و خطرات 
مرتبط با فناوری دیجیتال ارائه می دهد، همچنین نقشــی را که فناوری 
دیجیتال می تواند در سراسر سازمان ها ایفا کند )و نه فقط پشت درهای 
قفل شده بخش فناوری اطلاعات(، توصیف می کند و به هیئت مدیره ها 
و مدیران ارشد بینش می دهد تا اســتراتژی هایی برای سرمایه گذاری و 
بهره بــرداری از فناوری دیجیتال و همچنین مســلح کردن آنها به دانش 
ایجاد کنند؛ دانشــی که به پرسیدن ســؤالات درســت از متخصصان و 
تشخیص اینکه چه زمانی پاسخ های داده شده گریزان یا بی ربط هستند، 

کمک می کند.
این کتاب ضروری در حوزه خود، اصول حکمرانی دیجیتال مانند رهبری، 
توانایی، مســئولیت پذیری برای خلق ارزش و شــفافیت گزارش دهی، 

صداقت و رفتار اخلاقی را پوشش می دهد.
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حسین خسروپور ، مژگان شوندی  جرمی سوئینفن گرین، استفان دانیلز

پیشرو بودن در جهان فناوری های در حال تغییر

حکمرانی دیجیتال
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محمد رهبان تین زو، گیب وایزرت

چرا مدل کسب وکار اشتراکی آینده کسب وکار هاست 
و برای موفقیت در آن چه باید کرد؟

آینده 
در اشتراک است

 »Subscribed« کتاب »آینده در اشــتراک اســت« با عنــوان اصلــی
یکــی از کتاب های پرفروشــی اســت که بــه موضوع مدل کســب وکار 
اشــتراکی پرداخته اســت. در این کتاب مدل کســب وکار شرکت هایی 
مانند نتفلیکس، اسپاتیفای و سلزفورس بررســی شده است. از منظر 
نویسندگان کتاب مدل کسب وکار اشتراکی تحولی واقعی و فرصتی جدید 

پیش روی کسب وکارهاست؛ جریانی که تازه شروع شده است.
شرکت هایی با مدل کسب وکار اشتراکی ۹برابر ســریع تر از ۵۰۰ شرکت 
برتر دنیا رشــد می کننــد. چرا؟ چون بــر خلاف شــرکت های دیگر، این 
کســب وکارها مشــتریان خود را می شناســند. یک پایگاه از مشــترک 

خوشحال، دستاورد بزرگ این کسب وکارهاست.
مصرف کنندگان و مشــتریان امروزی مزایای دسترســی را به مشکلات 
نگهداری ترجیح می دهند؛ امروز کسب وکار اشتراکی در همه حوزه ها، 
از حمل ونقل گرفته تا لباس و حتی چیزهایی مثل تیغ و لوازم آرایشی، 
تحول ایجاد کرده است. شــرکت ها هم به دنبال راه حل های آسان تر و 
بلندمدت هستند؛ امروز کسب وکارها در حال جایگزینی سرورهای خود 
با راه حل های ذخیره سازی ابری مانند دراپ باکس هستند؛ به زبان ساده، 

جهان در حال تغییر از محصول به سمت خدمت است.
اما چگونــه می توان مشــتریان را بــه مشــترک تبدیل کــرد؟ »تین زو« 
به عنوان مدیرعامل یک پلتفرم مدیریت اشــتراک در جهان، به صدها 
شــرکت کمک کرده تا از تکیه بر فروش فردی به ایجاد کســب وکارهای 
مشتری محور و با درآمد تکرارشونده تبدیل شوند. پیام اصلی او در کتاب 
آینده در اشتراک است ساده است؛ آماده باشید یا نه، هیجان زده باشید 
یا وحشت زده، باید خود را با مدل کسب وکار اشتراکی وفق دهید؛ در غیر 

این صورت خطر جاماندن، شما را تهدید می کند.

انتشارات
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ــوآوری ــاوری و ن ــر فن ناش

کتاب آینده در اشتراک 
است با حمایت شرکت 
وندار منتشر شده و ناشر 
اصلی آن انتشــارات 
اســت پورتفولیــو  
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عنوان اصلی
 Subscribed: Why the Subscription Model Will Be
Your Company’s Future – and What to Do About It

نویسنده
تین زو، گیب وایزرت

مترجم
محمد رهبان

انتشارات
   راه پرداخت
سال انتشار

۱4۰۱  

عنوان اصلی
 Digital Governance: Leading and Thriving in a

World of Fast-Changing Technologies
نویسنده

استفان دانیلز، جرمی سوئینفن گرین
مترجم

حسین خسروپور، مژگان شوندی
انتشارات

   راه پرداخت
سال انتشار

۱4۰۱  



معرفی اپلیکیشن های برتر حوزه BNPL به انتخاب فورچون در سال ۲۰۲۳

پنج انتخاب برتر
اگر از طرفداران خرید آنلاین و مخصوصاً پرداخت های اقساطی باشید، حتماً نام BNPL یا همان »الان بخر، بعداً پرداخت 
کن« را شنیده اید. یک فرصت طلایی برای آن دســته از خریداران که به دنبال خرید هستند، اما نمی توانند مبلغ آن را یکجا 
پرداخت کنند. بر اساس گزارش منتشرشده از سوی اداره حمایت مالی از مصرف کننده )CFPB(، ســال های 2019 الی 2021 
میلادی، تعداد وام های BNPL ایالات متحده آمریکا که توسط پنج وام دهنده برتر تامٔین شده اند، بالغ بر 970 درصد رشد داشته 
است. به نظر می رســد که این مدل پرداخت که خریداران در آن مجبور نیســتند کل وجه را یکجا و در زمان خرید پرداخت کنند و بسیاری از 
پلتفرم های آن نیز بر خلاف کارت های اعتباری شامل کارمزد و بهره نمی شوند، به مذاق کاربران آمریکایی خیلی خوش آمده است. اما هیچ بازاری 
که بدون رقابت نمی شود! پلتفرم های ارائه دهنده BNPL، شرایط، نرخ ها و هزینه های یکسان ندارند. قبل از اینکه کاربری بخواهد از این خدمات 
استفاده کند، باید چندوچون آن را به طور کامل در مورد پلتفرم انتخابی خود کسب کند، از تأثیر این روش پرداخت روی امور مالی اش مطلع شود 
و سپس اقدام به استفاده از آن کند. تیم تحریریه فورچون، برای ارزیابی بازار BNPL و رقابتی که در آن برقرار شده، پنج مورد از بهترین پلتفرم های 
ارائه دهنده این نسل از خدمات پرداخت را گردآوری کرده که محبوب ترین پلتفرم ها در سال 202۳ هستند. در انتخاب این پنج پلتفرم، معیارهای 
بسیاری از جمله نرخ سود سالانه، کارمزد دیرکرد، شرایط قسط بندی و همچنین رتبه بندی اپلیکیشن های موبایلی در نظر گرفته شده است تا 
یک رده بندی قابل اطمینان و کارآمد در اختیار کاربران این خدمات قرار گیرد. این رده بندی، برای آوریل 202۳ ارائه شده و آخرین به روزرسانی 

آن، در 24 مارس 202۳ صورت گرفته است.
پنج انتخاب برتر فورچون عبارت اند از:

  سِزل: با نرخ سود سالانه 0 الی 29.99 درصد؛
  زیپ: با نرخ سود سالانه 0 درصد؛
  کلارنا: با نرخ سود سالانه 0 درصد؛

  افترپی: با نرخ سود سالانه 0 درصد؛
  پی پال: با نرخ سود سالانه 0 الی 29.99 درصد.
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کلارنا

کلارنا یک شــرکت ارائه دهنده خدمات BNPL است که در ســال 200۵ میلادی در استکهلم ســوئد راه اندازی شده 
است. این پلتفرم، در حال حاضر به 1۵0 میلیون مصرف کننده از سراسر جهان خدمات ارائه می دهد و بیش از ۵00 

هزار تاجر از 4۵ کشور مختلف جهان را پوشش داده است.
نرخ سود سالانه: 0 درصد

شرایط اقساط: 4 قسط بدون بهره که هر دو هفته به صورت خودکار پرداخت می شود.
هزینه های دیرکرد: در صورت عدم برنامه ریزی و دیرکرد پرداخت اقساط، کمتر از هفت دلار یا حداکثر 2۵ درصد از 

کل مبلغ خرید به عنوان هزینه دیرکرد دریافت خواهد شد.
پشــتیبانی مشــتریان: این پلتفرم، برای کاربرانی که به دنبال خریدهای بزرگ و گران هســتند، مناسب است. ارائه خدمات پشــتیبانی 24ساعته، 
گزینه های پرداخت متنوع و عدم محدودیت اعتباری کلارنا، باعث شده این پلتفرم یکی از بهترین برنامه های BNPL در سال 202۳ میلادی باشد. 
کلارنا، چهار گزینه پرداخت مختلــف در اختیار کاربران قــرار می دهد که پرداخت طــی 4 روز، پرداخت طی ۳0 روز، پرداخــت بلندمدت و پرداخت 

هم اکنون، از آن جمله اند.
ارزیابی پلتفرم: کلارنا، محبوب ترین پلتفرم BNPL از نظر فورچون معرفی شده؛ به این دلیل که به کاربران این امکان را می دهد تا پرداخت های خود 

را در چهار قسط دو هفته یک بار، به صورت خودکار انجام دهند.
امتیاز مهم دیگری که کلارنا دارد، این است که هنگام اســتفاده از پلتفرم، هیچ محدودیت اعتباری و هزینه از پیش تعیین  شده ای برای کاربران در 

نظر گرفته نشده است.
با این  حال، هر بار که کاربری از اپلیکیشن استفاده می کند، بر اساس شرایط و وضعیت حساب کاربری، برای او سقف هزینه در نظر گرفته می شود 
که فرایندی خودکار اســت. کاربرانی که پرداخت های خود را مسئولانه تر مدیریت کنند، به مرور زمان شــاهد افزایش سقف اعتبار خواهند بود که 
می تواند خریدهای بزرگ تر را پوشش دهد. اپلیکیشن موبایلی کلارنا در اپ اســتور و گوگل پلی، میانگین امتیاز 4.۶ را دارد و همچنین یک باشگاه 
جایزه نیز برای کاربران خود در نظر گرفته که به کاربران این امکان را می دهد که در خریدهای خود امتیاز کسب کرده و با کارت های وفاداری، تخفیف 

دریافت کنند یا مواردی از این دست.



زیپ

 زیپ کــه در ســال 201۳ میــلادی در 
استرالیا راه اندازی شده، ارائه دهنده 
خدمات BNPL به مصرف کنندگان، 
بازرگانان و کســب وکارها در سراســر 
جهــان اســت. ایــن پلتفــرم در حــال 
حاضــر خدمــات BNPL بــدون بهره 
خود را به فهرستی متشکل از بالای 

18.۵00 تاجر ارائه می دهد.
درصد سود سالانه: 0 درصد

شرایط اقساط: 4 قسط در ۶ هفته
هزینه های دیرکرد: دیرکرد پرداخت اقساط می تواند هفت دلار هزینه 

در پی داشته باشد.
پشــتیبانی مشــتریان: کلیه کاربران این پلتفرم می تواننــد در روزهای 
هفته، از ســاعت 8 الی 22، از طریق تماس تلفنی با واحد پشــتیبانی 
زیپ در تماس باشــند. ضمن اینکــه امکان برقــراری ارتبــاط از طریق 
ایمیل و چت نیز در روزهای دوشنبه تا یکشــنبه، از ساعت 7 الی 2۳ 

وجود دارد.
ارزیابی پلتفرم: این پلتفرم، انتخابی مناســب برای کاربرانی است که 
قصد دارنــد هزینه کالاهــای خریداری کرده خود را ســریع تر پرداخت 
کنند. این پلتفرم، به این  علت که بدون سود سالانه بوده و پایین ترین 
نرخ کارمزد دیرکرد در میان پلتفرم های BNPL را دارد، یکی از بهترین 
پلتفرم های BNPL در سال 202۳ از سوی فورچون معرفی شده است. 
امتیاز اپلیکیشن موبایلی زیپ در اپ استور و گوگل پلی 4.4 است که 
نشانگر محبوبیت بالای آن در میان کاربران است. استفاده از پلتفرم 
BNPL زیــپ، عمــلاً هیــچ تاثٔیــری روی امتیاز اعتبــاری کاربــران ندارد 
و تقریباً هرجــا که ویــزای کاربر معتبــر باشــد، می تواند از ایــن پلتفرم 
اســتفاده کند. نکته قابل  توجه در مورد زیپ، زمان پرداخت اقســاط 
اســت که نســبت به چهار پلتفرم دیگر معرفی شــده در این فهرست 
کوتاه تر اســت. پرداخت اقســاط خریدهای BNPL کاربــران زیپ، در 
شش هفته و طی چهار قسط انجام می شود که برای خریدهای بزرگ 

و هزینه بر، می تواند برای کاربر کمی سنگین باشد.
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سزل

 ســزل، در ســال 201۶ میــلادی 
راه انــدازی شــده و در حــال حاضر، 
خدمــات BNPL خود را بــه بیش از 
40 هــزار تاجــر ارائــه می دهــد. 
بــرای  پلتفــرم،  ایــن  گزینه هــای 
 BNPL کاربرانی که به دنبال وام های
هستند، هم در خریدهای آنلاین و 
هم در فروشگاه های فیزیکی یا اصطلاحاً مبتنی بر خشت و آجر در 

دسترس است.
درصد سود سالانه: 0 الی 29.99 درصد

شرایط اقساط: ۳ الی 48 ماهه
هزینه های دیرکرد: در صورت عدم برنامه ریزی برای پرداخت اقساط 
و دیرکــرد آن بــرای بیــش از دو روز، امــکان غیرفعال شــدن خدمــات 
وجود خواهد داشت. فعال ســازی مجدد، مستلزم پرداخت هزینه 

تا سقف 1۵ دلار است.
پشتیبانی مشتریان: -

ارزیابی پلتفرم: اســتفاده از خدمات BNPL ســزل، برای آن دســته 
از کاربرانی که به دنبال ایجاد و بهبود اعتبار هســتند، مفید است. 
سزل، علاوه بر اینکه بلندمدت ترین وام BNPL را در اختیار کاربران 
خود قــرار می دهد، یــک امتیاز منحصربه فــرد نیز دارد کــه اکثریت 
قریب به اتفــاق سیســتم عامل های BNPL دیگــر از آن بی بهره اند؛ 
قابلیت گزارش ســوابق پرداخــت کاربران بــه دفاتر اعتبــاری. زمانی 
که کاربران این پلتفرم، حســاب کاربری خود را از حساب استاندارد 
ســزل، بــه حســاب پیشــرفته ســزل آپ ارتقــا می دهنــد، به صــورت 
خودکار ســوابق پرداخت هــای آنها به هر ســه دفتر اعتبــاری اصلی 
)اکسپرین، اکوئیفاکس و ترنس یونیون( ارسال می شود. در انتهای 
هر ماه، پلتفرم وضعیت کلی حساب شما از جمله موجودی معوق و 
وضعیت پرداخت ها را کنترل کرده و بر اساس آن، گزارش مربوطه را 
به دفاتر اعتباری ارســال می کند. میانگین امتیاز اپلیکیشن سزل، 
در دو فروشگاه اپ استور و گوگل پلی 4.7۵ است که یکی از بالاترین 

امتیازها را در میان اپلیکیشن های BNPL دارد.

پی پال

 پی پال یکی از نام آشناترین پلتفرم های پرداخت موبایلی است که حجم گسترده ای از خدمات پرداخت را پشتیبانی 
می کند و در حوزه BNPL نیز سیطره ای ۳2۵ میلیون دلاری در میان تاجران سراسر جهان دارد.

نرخ سود سالانه: 0 الی 29.99 درصد
شرایط اقساط: 4 قسط بدون بهره که هر دو هفته یک بار پرداخت می شود، یا ۶، 12 و 24ماهه

هزینه های دیرکرد: پی پال هیچ گونه هزینه ای بابت دیرکرد اقساط دریافت نمی کند.
پشتیبانی مشتریان: واحد پشتیبانی از مشتریان پی پال، روزهای دوشــنبه الی چهارشنبه، از ساعت ۶ صبح تا ۶ 

عصر، از طریق مرکز پیام پی پال یا خطوط تماس تلفنی مجموعه آماده پاسخگویی به مشتریان هستند.
ارزیابی پلتفرم: پی پال، مناســب ترین گزینه برای آن دســته از کاربرانی اســت که قصد دارند طیف گســترده ای از بازرگانان را برای دریافت خدمات 
BNPL در اختیار داشــته باشــند. برنامه های پرداخت پی پال که در قالب دو نــوع پرداخت چهار قســطی و پرداخت ماهانــه )۶، 12 و 24ماهه( ارائه 
شده اند، در کنار پوشش طیف گسترده ای از بازرگانان سراسر جهان، باعث شــده اند تا پنجمین پلتفرم ارائه دهنده BNPL محبوب و برتر جهان از 
منظر فورچون، پی پال باشد. علاوه بر شبکه گسترده پی پال در خصوص تجار، ارائه شرایط اقساط انعطاف پذیر نسبت به همتایان، کارمزد دیرکرد 
صفر و برخی ویژگی های محافظت از خرید )که تضمین می کند در صورت نرســیدن کالای خریداری شــده یا معیوب بودن آن وجه مورد نظر عودت 
داده شــود( باعث شــده پی پال، پلتفرمی محبوب برای کاربران BNPL باشــد. پلتفرم پی پال، دو گزینــه به کاربران خود اختصاص داده اســت؛ یک 
گزینه برای خریدهای ۳0 الی 1۵00 دلار و گزینه ای دیگر برای خریدهای 199 الی 10 هزار دلاری. هر کاربر، بسته به ارزش خرید خود می تواند از بین 

این دو گزینه، یکی از انتخاب کند.



معرفی دستگاه AQR100 شرکت فناپ تک که امکان پرداخت با استفاده 
از کیف پول الکترونیک را از دو روش کیوآرکد و ان اف سی فراهم می آورد

تولید کیوآرکد به صورت آنی

  ویژگی ها و قابلیت ها

تولید کیوآرکد در نمایشگر رنگی این دســتگاه یا خوانش کیوآرکد با استفاده از دوربین 
آن، تمامی روش هــای پرداخت مبتنی بر کیوآرکد را در دســترس قــرار می دهد. علاوه بر 
امکان استفاده به صورت مستقل )Stand-Alone(، این پایانه قابلیت اتصال به صندوق 
فروشگاهی جهت دریافت مبلغ را نیز داراست و برای پرداخت های خرد در پذیرندگانی 
همچون ســوپرمارکت ها، دکه های روزنامه، مراکز تفریحی و تاکسی ها مناسب خواهد 
بود. با اســتفاده از این محصول امکان انجام پروژه های مختلف در دو روش 1. پرداخت 

الکترونیکی و 2. پردازش کیوآرکد استاتیک میسر است.
در روش اول، فراینــد پرداخــت با اســتفاده از کیــف پــول الکترونیکی توســط کیوآرکد و 
ان اف سی با کارت غیرتماسی امکان پذیر است؛ در حالت اول کیوآرکد در نمایشگر رنگی 
دستگاه تولید و عملیات خوانش و پرداخت توسط تلفن همراه مشتری و از طریق کیف 
پول الکترونیکی فراهم می شود و در حالت دوم )ان اف سی( نیز عملیات پرداخت از طریق 

کارت های غیرتماسی انجام می پذیرد.
در روش دوم نیز خوانش و اســکن کیوآرکد و بارکد چاپ شــده توسط اســکنر دستگاه و 

پردازش اطلاعات قابل انجام است.
علاوه بر امــکان اســتفاده به صــورت مســتقل، این پایانــه قابلیــت اتصال بــه کامپیوتر 

و صندوق هــای فروشــگاهی و همچنیــن اســتفاده 
به صــورت ســیار )بــا توجــه بــه دارا بــودن باتــری و 
ســیم کارت( جهــت دریافــت مبلــغ و تبدیــل آن بــه 
کیوآرکد را داراســت. برخــی از مهم تریــن قابلیت ها و 
مزایای پایانه تولید کد کیوآرکــد فناپ تک می توان به 

موارد زیر اشاره کرد:
 امکان تولید با لوگو و در رنگ دلخواه مشتری؛

 تولید کیوآرکد با فرمت تعیین شده و به صورت آنی؛
 امــکان گزارش گیــری از پرداخت هــا و پردازش هــای 

انجام شده؛
 امکان استفاده به صورت سیار؛

 قیمت بســیار پایین تــر از دســتگاه های کارت خوان 
)POS(؛

 سهولت و سرعت در پرداخت؛
 انجام فرایند پرداخت بدون نیاز به کارت و ورود رمز.

  پروژه های قابل تعریف

برای سخت افزار AQR100 می توان پروژه های مختلفی 
را تعریــف کــرد کــه قابلیــت اســتفاده از آن در نقــاط 
مختلف و در شــرایط متفــاوت را امکان پذیر می کند. 
بــرای مثــال پرداخت هــای خــرد در پذیرندگانی نظیر 
تاکســی و اتوبــوس، ســوپرمارکت ها، فروشــگاه های 
زنجیره ای و دکه های روزنامه فروشی، مراکز تفریحی، 
کافی شــاپ ها، رســتوران ها، شــرکت های پخــش، 

داروخانه ها و... .
فراینــد اســتفاده در پــروژه تاکســی: در ایــن پــروژه بــا 
ورود مستقیم مبلغ توســط پذیرنده )راننده تاکسی( 
و تبدیل مبلــغ به کیوآرکــد، امکان اســکن و پرداخت 
مبلغ مربوطه از طریق تلفن همراه و کیف پول مسافر 
)متصل به حساب های تعریف شده توسط تاکسیرانی 
با امــکان تســهیم یــا پرداخت مســتقیم به حســاب 

پذیرنده( امکان پذیر خواهد بود.

این روزهــا هرکســی حداقل یک بــار از کدهــای کیــوآر اســتفاده کرده یــا با آن برخــورد داشــته اســت. کلمــه کیوآرکد مخفف
 Quick Response Code است و بارکدی است که به منظور انتقال اطلاعات از آن استفاده می شود و در مقایسه با انواع دیگر 
بارکدها یعنی بارکدهای میله ای توانایی انتقال حجم بیشتری از اطلاعات را دارد. این کدها به شکل مربع هستند که با نقطه های 
مربع شکل سیاه رنگ روی زمینه سفید نمایش داده می شوند. اولین بار از این نوع کد در ژاپن و صنایع خودروسازی استفاده 
شد تا اینکه امروزه تقریباً همه جا قابل مشاهده هستند؛ به عنوان مثال در صنعت پرداخت هم به طور گسترده مورد استفاده قرار می گیرد. 
پرداخت با کیوآرکد یک روش پرداخت بدون تماس است که با اسکن کیوآرکد از طریق تلفن همراه یا دستگاه های خاص عمل رمزگشایی کیوآرکد 
انجام و متعاقب آن عملیات پرداخت صورت می گیرد. این روش پرداخت یک جایگزین آسان، سریع، کاربردی و بهداشتی برای انتقال وجه 
حضوری است که در حال حاضر با استفاده از دستگاه های کارت خوان بانکی یا به روش های دیگر انجام می شود. شرکت فناپ تک نیز در دی ماه 
1400 از محصول جدید خود به نام AQR100 رونمایی کرد که امکان پرداخت با استفاده از کیف پول الکترونیکی را از دو روش کیوآرکد و ان اف سی 

فراهم می آورد. در این مطلب نگاهی به پایانه تولید کد کیوآر فناپ تک داشتیم.
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AQR100 مشخصات فنی دستگاه

Item
Description

Processor High-performance 32-bit Processor

Memory 4MB RAM + 4MB Flash

Display
Customer 2.4-inch 320 x 240 pixels color screen

Main 6-digit 8-Segment

Communications )Optional(
1 SIM slot )GPRS(

Wi-Fi

Keypad 10 Numeric keys, 3 Operation keys, 3 Function keys

Card Reader Contactless Card Reader - ISO14443 Type A / B - Support NFC

Camera
Built-in - Supporting 1D / 2D Code Scanning

)Code 39, full ASCII Code 39, Code 32, Code 128, Code 93, Code 11, etc.(

Audio Speaker

Peripheral Ports 1 micro-USB )power input / data access(

Power DC 5.0V / 1A

Battery )optional( 1000mAh rechargeable Li-ion battery

Physical
L x W x H )mm(: 137 x 76 x 112

Weight: 207g

Environmental

Operating Temperature 0°C ~ 50°C

Storage Temperature -10°C ~ 60°C

Relative Humidity 5% ~ 90% )Non-Condensing(

فرایند اســتفاده در پروژه اتوبوس: این فرایند با دو روش قابل انجام اســت؛ در روش اول 
دستگاه AQR100 به کنسول بلیت الکترونیکی اتوبوس متصل می شود. در مرحله بعد 
مبالغ تعیین شده از طریق کنسول به AQR100 منتقل و به کیوآرکد تبدیل می شود و در 
مرحله نهایی امکان پرداخت با اســتفاده از کیف پول روی تلفن همراه مسافران فراهم 
می شود )کیف پول ها متصل به حساب های تعریف شده توسط اتوبوسرانی هستند و 

تسهیم مبالغ در صورت نیاز امکان پذیر است(.
در روش دوم مشابه پروژه تاکسی با ورود مستقیم مبلغ توسط پذیرنده و تبدیل مبلغ به 
کیوآرکد امکان اسکن آن و پرداخت مبلغ مربوطه از طریق تلفن همراه و کیف پول مسافر 
)متصل به حساب های تعریف شده توسط اتوبوسرانی و تسهیم یا پرداخت مستقیم 
به حساب پذیرنده در صورت نیاز( امکان پذیر خواهد بود. در روش سوم نیز پرداخت از 
طریق کارت های غیرتماسی )مبتنی بر ان اف سی( با نزدیک کردن کارت توسط مسافران 

به دستگاه قابل انجام است.
فرایند استفاده در پروژه سوپرمارکت ها و فروشگاه های زنجیره ای: در مرحله اول با اتصال 
دستگاه به صندوق فروشگاهی، امکان ورود مبلغ از طریق سیستم یا سامانه نرم افزاری 
حسابداری روی صندوق فروشگاهی توســط پذیرنده امکان پذیر است. در مرحله بعد 
کیوآرکد توســط دســتگاه تولید و امکان پرداخت توســط مشــتری بدون نیاز به کارت یا 

ورود رمز میسر می شود. باشگاه وفاداری مشتریان: 
بــا اســتفاده از دســتگاه ثبــت اطلاعــات مشــتری در 
دیتابیــس پذیرنــده جهت تخصیص سیاســت های 
تخفیفــی و تشــویقی و همچنیــن پرداخــت از طریق 

کیف پول مشتری امکان پذیر خواهد بود.
به گفته مدیران فناپ تک، پرداخت با کد کیوآر با توجه 
به سرعت، سهولت و امنیت آن در پرداخت های خرد 
در بسیاری از نقاط جهان جایگزین پرداخت با کارت 
و رمز شده و شایسته است که در ایران هم به این روش 
پرداخــت توجــه لازم صورت پذیــرد. دســتگاه صدور 
کد کیوآر فناپ تک با توجه بــه حجم کوچک، قیمت 
پایین، امکان سفارشی سازی و از همه مهم تر امکان 
استفاده به صورت سیار در شرایط کنونی در مقایسه 
بــا قیمــت دســتگاه های کارت خــوان ســیار می توانــد 
هزینه های سرمایه ای شرکت های پرداخت را به شدت 

کاهش دهد 
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معرفی ۱۵تن از مدیران عامل صرافی های رمزارزی کشور

معماران یک عمارت 
تازه تأسیس

در سال هایی که صرافی های رمزارز خارجی حساب کاربران ایرانی را مسدود می کردند و فضای سرمایه گذاری برای افراد در داخل   
ایران دشوار بود، صرافی های رمزارز ایرانی شروع به شــکل گیری کردند. تقریباً می توان گفت عمده صرافی های رمزارز ایرانی 
فعالیت خود را از سال 1۳9۶ شروع کرده اند و اکنون یکی از مهم ترین بخش های اکوسیستم دارایی دیجیتال کشور هستند 
که در سال های گذشته منشاء بسیاری از تحولات در حوزه رمزارز در کشور نیز بوده اند. تمامی این صرافی ها سعی می کنند از 
بیشتر رمزارزهای معروف و مطرح پشتیبانی کنند و تقریباً تمامی آنها برای سهولت دسترسی کاربرا ن شان، دارای نسخه وب، اندروید و آی اواس 
هستند و اکنون کاربران ایرانی با وجود این صرافی های رمزارز می توانند به راحتی معاملات خود را در این حوزه انجام دهند. در بخش »مدیران« 
این شماره از عصر تراکنش بر آن شدیم مدیران عامل 1۵ صرافی رمزارز کشور را معرفی کنیم تا با مدیران این شرکت ها بیشتر آشنا شوید؛ افرادی 

که توانستند دسترسی کاربران ایرانی را به خریدوفروش و سرمایه گذاری در حوزه رمزارزها تسهیل کنند.

سعید عبادتی
مدیرعامل اکسبیتو

ســعید عبادتــی، مدیرعامــل صرافــی اکســبیتو متولــد 1۳۶۶ اســت و 
دارای مدرک کارشناســی کامپیوتر نرم افزار از دانشــگاه علم و فرهنگ و 
کارشناســی ارشــد مدیریت مالی از دانشــگاه آزاد اسلامی اســت.  او از 
ســال 1۳88 فعال بازارهای مالی بوده و از ســال 1۳92 نیز در بازار رمزارز 
 Network فعال بوده اســت. از جمله ســوابق کاری عبادتی می توان به
Specialist شــرکت ایثارگران وزارت جهاد کشــاورزی، توسعه دهنده و 
Network Admin شرکت دیتا ارقام و Network Specialist شرکت 

پارس دیتا اشاره کرد.

بابک مقدم
مدیرعامل اکسکوینو

بابک مقــدم، مدیرعامــل صرافــی اکســکوینو متولــد ١٣۵٩ و دارای 
مدرک کارشناسی و کارشناسی ارشد مدیریت صنعتی در دانشگاه 
آزاد تهــران مرکــز اســت. از جملــه تجربیــات کاری مقــدم قبــل از 
راه انــدازی اکســکوینو می تــوان بــه هم بنیان گــذاری و مدیرعاملــی 
شــرکت Pelak.com، دایرکتــور توســعه کســب وکار شــرکت 
دیجی کالا، مدیر منطقه ای رنو خاورمیانه در دوبی، مدیر محصول 
شرکت رنوپارس و سرپرست بازاریابی و فروش شرکت پارس خودرو 

اشاره کرد.
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زهیر سیفعلی
مدیرعامل اکسیر

زهیــر ســیفعلی، مدیرعامــل صرافــی اکســیر فارغ التحصیــل رشــته 
مهندســی پزشــکی گرایش بیوالکتریک اســت. از جمله سوابق کاری 
سیفعلی می توان به معاون بازرگانی شــرکت تجهیزات پزشکی، ناظر 
فنی اداره تجهیزات پزشــکی، مدیرعامل شــرکت تجهیزات پزشکی و 

عضو هیئت مدیره شرکت حمل ونقل بین المللی اشاره کرد.
زهیر ســیفعلی همکاری خود را با اکســیر از ســال 1۳9۶ آغــاز کرد و از 

مردادماه 1401 نیز در سمت مدیرعاملی اکسیر فعالیت می کند.

بنیامین عباسی
مدیرعامل بیتمکس

بنیامین عباسی هم بنیان گذار و مدیرعامل بیتمکس متولد 1۳۶4 و فارغ التحصیل رشته 
صنایع تکنولوژی صنعتی مقطع کارشناسی از دانشگاه آزاد واحد تهران است. بنیان گذار و 
مدیرعامل صرافی بیتمکس از سال 1400 تاکنون، مدیرعامل و مدیر فنی صرافی سیتکس از 
سال 1۳98 تا 1۳99، مدیر پروژه فناوری اطلاعات پرداخت یار جیبیت از سال 1۳9۵ تا 1۳98، 
هماهنگ کننده ارشــد پروژه بانک کارآفرین از ســال 1۳92 تا 1۳94، هماهنگ کننده ارشــد 
پروژه پارس آنلاین از سال 1۳91 تا 1۳92 و هماهنگ کننده پروژه  IKCO از سال 1۳8۶ تا 1۳90 
از جمله سوابق کاری عباسی هستند. از سوابق صنفی بنیامین عباسی نیز می توان به عضو 
فعال انجمن بلاکچین ایران، عضو اتاق بازرگانی استان تهران، عضو ارشد بنیاد علمی سور و 

نایب رئیس کمیسیون رمزارز انجمن فین تک اشاره کرد.

احسان مهدی زاده
مدیرعامل اجرایی والکس

احسان مهدی زاده، مدیرعامل اجرایی والکس متولد 
1۳۶4 اســت و دارای مدرک کارشناسی ارشد MBA از 
دانشگاه تورورگاتا، ایتالیا و دکترای مدیریت از دانشگاه 
رم، ایتالیاســت. او از ســال 1400 تاکنــون مدیرعامــل 
اجرایی والکس است. از جمله سوابق کاری مهدی زاده 
می توان به مدیر ارشــد مارکتینگ شرکت سان استار 
از ســال 1۳97 تا 1400، مدیر مارکتینگ شــرکت دنون 
)دنــت( از ســال 1۳9۳ تــا 1۳97 و مدیــر کتگــوری برند 

شرکت کاله از سال 1۳91 تا 1۳9۳ اشاره کرد.

امیرحسین راد
مدیرعامل نوبیتکس

امیرحسین راد، هم بنیان گذار و مدیرعامل نوبیتکس متولد 24 اسفند 1۳۶4 در شهر قزوین است. او دارای کارشناسی مهندسی شیمی از دانشگاه تهران و 
کارشناسی ارشد و دکتری مهندسی شیمی گرایش ایمنی فرایندها از دانشگاه شریف است. او گرچه در رشته دانشگاهی مهندسی شیمی تحصیل کرده، 
اما از دوران نوجوانی به کامپیوتر و برنامه نویسی علاقه مند بوده، به همین دلیل از آغاز دوره دبیرستان، یادگیری برنامه نویسی را شروع کرده است. راد همزمان 
با تحصیل در دوره کارشناسی ارشد و دکتری در دانشگاه شریف، در دوره های مارکتینگ و کارآفرینی این دانشگاه شرکت کرد. پس از پایان دوره کارشناسی، 
همزمان با تحصیل در مقطع کارشناسی ارشد و دکتری، از سال 1۳89 تا 1۳9۶ به عنوان مشاور مهندسی شیمی در بخش ایمنی فرایندها در صنایع نفت، گاز 

و پتروشیمی مشغول به کار بوده است. 
همچنین با توجه به علاقه اش به بازارهای مالی، به طور شخصی وارد بورس و بازار رمزارزها شد. ورود به بازار رمزارزها در سال 1۳9۵، باعث شکل گیری ایده پلتفرم 

تبادل رمزارز در ایران شد. این ایده در سال 1۳9۶ به تأسیس نوبیتکس انجامید.

امیرحسین مردانی
مدیرعامل بیت پین

امیرحسین مردانی متولد 1۳72 اســت. او دوران دانشجویی خود را با 
ورود به رشته مدیریت صنعتی در دانشگاه گیلان آغاز کرد و پس از آن 
کارشناسی ارشد خود را در دانشگاه تهران به پایان رساند. همچنین با 
کسب رتبه یک دکتری تخصصی در رشته آی تی دانشگاه تربیت مدرس 
فارغ التحصیل شد. مردانی در حین تحصیل و پس از فارغ التحصیلی 
در شرکت هایی همچون هلدینگ پتسا و حصین همراه مدیر مارکتینگ 

بوده و هم اکنون مدیرعامل و هم بنیان گذار بیت پین است.

رضا مسعودی فر
مدیرعامل تترلند

رضــا مســعودی فر، مدیرعامــل تترلنــد دارای 
از  طراحــی صنعتــی  کارشناســی  مــدرک 
دانشــگاه علــم و صنعت ایــران و کارشناســی 
ارشــد مدیریت کارآفرینی گرایــش بین الملل 
از دانشــگاه تهــران اســت و در ســوابق کاری 
مســعودی فر طراح و کارشــناس محتوای گروه 
صنعتی بوتان، مؤسس و مدیرعامل فروشگاه 
ولــت نارنجــی و مؤســس و مدیرعامــل تترلند 

دیده می شود.

رضا شوهانی
مدیرعامل و هم بنیان گذار آبان تتر

رضا شوهانی، متولد 1۳۶۶ در خوزستان، شوش اســت. او تحصیلات خود را در مقاطع کارشناسی 
و کارشناسی ارشد به ترتیب در مهندسی شیمی دانشــگاه اراک و MBA دانشگاه شریف طی کرد. 
شوهانی، پس از فارغ التحصیلی مدتی به مدیریت سرمایه از طریق سبدهای سرمایه گذاری پرداخت، 
اما علاقه او به تأمین سرمایه برای ایده های بزرگ و خلاقانه او را به سمت ونچر کپیتال ها کشاند؛ همان 
جایی که لزوم تجربه کارآفرینی برای خود را درک کرد و تصمیم گرفت به کارآفرینی روی آورد. برخی از 
تجربه های او در زمینه استارتاپ عبارت اند از: »هیدروپاک آریا«، »سپهرداد« و »ادپلی«. علاقه رضا 
شوهانی به دانستن اینکه آینده جهان چگونه خواهد بود، مسیر مطالعات او را روشن می کرد و در 
همین مسیر، با جهان رمزارز آشنا شد و کم کم ایده فراهم کردن فضایی در ایران که در آن افراد بتوانند 
به این بازار جهانی دسترسی داشته باشند، در ذهن او درخشیدن گرفت؛ فضایی که آبان تتر نام گرفت.
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